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T A T E D E N / TA TEDEN 

Za življenje in 
njegovo lialiovost! 

Ptuj bo dva dni, danes in jutri, v središču slovenske javnosti, 
zlasti strokovne, z organizacijo druge konference slovenskih lo
kalnih akcijskih skupin za preprečevanje zlorabe drog. Sliši se 
učeno in zapleteno, a lokalne akcijske skupine niso nič drugega 
kot oblika preventivnega delovanja, ki povezuje najrazličnejše 
strokovnjake v nekem ožjem okolju in ima za cilj, da bi čim več 
mladih živelo zdravo in ostalo zdravih. Gre za vprašanja 
življenja in kvalitete življenja, v katerem ni prostora za na
jrazličnejše oblike omame, zato pa je mladim potrebno zagotoviti 
vse tisto, kar za takšno življenje potrebujejo. Starejši so tisti, ki so 
moralno in materialno odgovorni, da jim vse to zagotovijo. Ob le
pih besedah, zaupanju, razumevanju, spoštovanju jim je 
potrebno zagotoviti takšne in drugačne možnosti za njihovo 
ustvarjalno udejstvovanje, zaposlitev, zanimiva potovanja z bo
gato vsebino najrazličnejših dogodivščin. Drugo konferenco lo
kalnih akcijskih skupin lahko razumemo tudi kot svojvrstno in
venturo nekega okolja, ki se je in se bo sposobno soočiti z trenutno 
ravnijo svoje skrbi za mladi rod. Za Ptuj ta ocena ni laskava 
(velja pa tudi za druga slovenska mesta): mladi že dolgo opozar
jajo in zahtevajo svoj ustrezni prostor, pa ga ni. Potrebujejo 
zdrava in varna igrišča, a jih ni. Lokale z zdravo prehrano in 
brez alokohola in cigaret, a jih prav tako ni. Od nezadovoljstva, 
nerazumevanja in zdolgočasenosti pa je včasih pot do omame 
zelo kratka. Dolga, nadvse dolga in mukotrpna za vse, od staršev 
do okolice, pa je vrnitev v normalne življenjske tirnice. Na tej 
poti pa se pojavlja svojevrsten družbeni paradoks. Ko so otroci 
zdravi, lepi, urejeni in uspešni, so "naši", ko pa iztirijo, jih razen 
strokovnjakov nihče več ne mara. Dobesedno kot kuge se v slo
venskem okolju izogibamo vseh skupnosti Srečanj oziroma dru
gih oblik odvajanja zasvojencev od drog. Se še spomnimo Cirku-
lan? Naše otroke pošiljamo na zdravljenje na tuje, čeprav jih je v 
brezno vodilo naše ravnanje, naša brezčutnost, pretirano samoza-
dovoljstvo, pehanje za materialnimi dobrinami in podobno. Če 
pustimo vnemar tudi to, da se bo druga konferenca lokalnih 
akcijskih skupin ukvarjala tudi s strateškimi vprašanji njihovega 
delovanja, s spodbujanjem izdelave in izvedbe primarno-preven-
tivnih programov na lokalnih ravneh, kjer so ti resnično lahko 
učinkoviti, z organizacijskimi in materialnimi vprašanji za svoje 
delo, jo moramo predvsem razumeti kot agitacijo za drugačno, 
kvalitetnejše življenje, za boljši jutri otrok in mladostnikov, 
skratka za življenje nasp- \ ^ p, 

loh. Priložnost, ki jo kaže C/^^^'cleiJ k_y 
izrabiti. (j \ 

SPOŠTOVANE OBČANKE, 
SPOŠTOVANI OBČANU 
Malo je mest na svetu, ki se lahko ponašajo z 
mestnim vinogradom. Ptuj ga ima. Z njim nadaljuje
mo več kot tisočletno tradicijo vingradništva in vi
narstva na našem območju. Ptujska klet pa hrani 
najstarejše slovensko vino. 
Letos bomo prvič potrgali grozdje žlahtne trte 
obnovljenega mestnega vinograda. Dogodek želi
mo obležiti z Vami in slovensko vinsko kraljico. 
Prešali bomo v petek, 1 7. oktobra, ob 16. uri pred 
Mestno hišo na Ptuju. 
Prisrčno vabljeni na slovesnost ob prvem pridelku 
mestnega vinograda. 

Miroslav LUCI, dr. med., 
župan Mestne občine Ptuj 

V času t rga tve so si središke ženske vzele nnalo časa zase in za u re jan je oko l i ce v svo jem k ra ju . 
Več se jih zbere , h i t re je gre d e l o o d rok. Seveda pa po leg ko r i s tnega de la svoje sestanke 
izkor is t i jo za p r i j e tno d ružen je in k lepet . D e n a r za rože jinn pr innakneta k ra jevna skupnos t in 
tu r i s t i čno d ruš tvo , ki sta prav t a k o z a d o v o l j n a , d a b o d o g red i ce poz im i u re jene in j ih bo kras i lo 
čez 1 7 0 0 m a č e h . v i k i i c iemenčič i v a n u š a 

P T U J / PRIČELO SE JE CEPLJENJE PROTI GRIPI 

Cep/fen/e - najuanko^iša zasala 
V s a k o l e t o o b t e m č a s u s e v t a k š n i a l i d r u g a č n i o b l i k i 
s r e č u j e m o z g r i p o , k i j e a k u t n a v i r u s n a b o l e z e n i n 
o g r o ž a vse l judi , p o s e b e j š e s tare j še i n b o l n i k e s kro 
n i č n i m i s r č n i m i , p l j u č n i m i , p r e s n o v n i m i i n d r u g i m i b o 
l e z n i m i . C e p l j e n j e j e i n o s t a j a n a j u č i k o v i t e j š a z a š č i t a 
pro t i gr ip i , z a r a d i k a t e r e v s a k o l e t o z b o l i več k o t 6 0 t i s o č 
S l o v e n c e v . 

Vsako leto je sestava cepiva 
drugačna, pač glede na viruse, 
katerih kroženje predvidevajo. 
Ker se cepivo vsako leto spre
minja in ker med letom imunost 
oslabi, velja, da se je potrebno 
proti gripi cepiti vsako leto. V 
higiensko-epidemiološkem od
delku Zavoda za zdravstveno 
varstvo Maribor v Ptuju je vodja 
dr. Korpar s sodelavci pričel ce
piti že ta ponedeljek. Predvsem 
cepljenje priporočajo vsem, ki so 
starejši od 60 let, oskrbovancem 
v domovih za ostarele, odraslim 
in otrokom s kroničnimi bolez
nimi pljuč in srca, presnosnimi 
boleznimi, bronhialno astmo, 
ledvičnimi in živčno-mišičnimi 
boleznimi, kakor tudi osebam, 
ki čakajo na diagnostične preis
kave ali zdravljenje v bolnišnici. 
Odveč je bojazen, da bi samo ce
pivo proti gripi povzročilo bo
lezen. Zelo redko se po cepljenju 
pojavijo stranski pojavi, ki traja
jo do dva dni. Lahko pa se nekaj 
ur po cepljenju pojavijo krat
kotrajna povišana temperatura, 

slabo počutje, včasih tudi otekli
na, rdečina in bolečina na mestu 
vboda. Vedeti pa moramo tudi, 
da s cepljenjem proti gripi ne 
moremo preprečiti gripi po
dobnih obolenj. 

V Inštitutu za varovanje zdra
vja Republike Slovenije pripo
ročajo, da naj bi se proti gripi 
zaščitilo čim več ljudi, zlasti še 
zapolenih v tistih dejavnostih, 
kjer se okužba še posebej hitro 
širi zaradi množice ljudi, ki se 
zadržujejo v zaprtih prostorih in 
kjer lahko zaradi epidemije pri
de do delne ali popolne ohromit
ve dejavnosti. To pa so dejavnos
ti vzgoje in izobraževanja, poli
cije, zdravstva in podobno. Dr. 
Korpar je pred začetkom 
cepljenja tudi povedal, da je ce
piva dovolj, letos so ga naročili 
več kot prejšnje leto, saj je iz leta 

v leto več ljudi, ki se odločajo za 
preventivno cepljenje. Cepiti se 
je mogoče v zdravstvenih domo
vih, pri zasebnih zdravnikih in 
na območnih zavodih za 
zdravstveno varstvo. 

Cena cepljenja je zanemarljiva 
proti vsem nevšečnostim in mo
rebitnim zapletom, ki jo lahko 

prinese gripa, če bomo zboleli. 
Za starejše nad 60 let in kro
nične bolnike stane cepljenje 
500 tolarjev, za vse druge pa 
1300 tolarjev. Velja pa pravilo, 
da moramo na cepljenje zdravi, 
brez povišane temperature. 

MG 

P T U J / I I . KONFERENCA ZA 
PREPREČEVANJE ZLORABE D R O G 

Prof i zlorabam drog 
v M e s t n e m k i n u P t u j j e 16. i n 17. o k t o b r a d r u g a 
k o n f e r e n c a s l o v e n s k i h l o k a l n i h a k c i j s k i h s k u p i n z a 
p r e p r e č e v a n j e z l o r a b e drog . U d e l e ž e n c i i z v s e h s l o 
v e n s k i h l o k a l n i h a k c i j s k i h s k u p i n z a p r e p r e č e v a n j e 
z l o r a b e d r o g s e b o d o pogovar ja l i o p o g o j i h i n n a č i n u 
d e l o v a n j a . 

Organizatorji konference so projektni svet Ptuj - zdravo mesto 
in Lokalna akcijska skupina za preprečevanje odvisnosti Ptuj 
ter Firis Imperl & Co. - razvojni inženiring socialnega varstva, 
Logatec, pokrovitelj Miroslav Luci, dr. med., župan Mestne 
občine Ptuj in podpredsednik Državnega zbora RS, sponzorja 
pa Ministrstvo za zdravstvo in Mestna občina Ptuj. 

Ur 

K U R I L N O O L J E 
H I T R A D O S T A V A 
PLAČILO NA VEČ ČEKOV, NAROČILA OD 7. DO 20. URE 

ECO OIL C O „ t e l . : 0 6 2 / 3 0 - 0 3 - 2 2 2 

- CENTRALNA KURJAVA 
- VODOVOD 

Ugodne cene storitev 
in materiala 
Franci STRELEC 
PrvncI 9h, H\.t T55-4»7-«W<T 
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AKTUAtNO 
P T U J / KAKO SKRBI OBČINA ZA KORISTI O B Č A N O V 

KFV ocb/e/ dražja za ceftfmo 
O b 10- le tn ic i de lovanja k a b e l s k e g a te lev iz i j skega omrežja 
n a Ptuju n a s j e Odbor za CATV, ki de luje v okviru 
m e s t n i h četrt i Center in Ljudski vrt, p o č a s t i l z m o d r i m i 
l i s t i č i v p o š t n i h n a b i r a l n i k i h . N a nj ih j e 5 0 0 0 g o s p o 
dinjs tvom, p r i k l j u č e n i m n a k a b e l s k o te leviz i jo , raz lož i l 
n e k a j dejstev in načrtov, m i m o g r e d e pa n a s s e z n a n i l tudi 
s pov i šanjem vzdrževa ln ine . Ta j e o d s l e j višja za 24 odstot -

Pravzaprav je komuniciranje 
odbora CATV s ptujskimi gle
dalci televizije hvalevredno de
janje. Naši očitki, da daje v 
javnost premalo podatkov o svo
jem delovanju, so vendarle padli 
na plodna tla. Vendar pa mora
mo po branju njihovega spo
ročila zapisati, da z modrimi 
listki niso zadeli ravno žebljice 
na glavico. Zakaj? 

Navedli so nekaj povsem neto
čnih in zavajajočih podatkov, o 
katerih smo v Tedniku že neka
jkrat pisali. Eno izmed temelj
nih vprašanj je seveda, zakaj 
pravzaprav za sistem skrbita dve 
mestni četrti. Na osnovi katere
ga pravnega akta si lastita up
ravljanje in delno lastništvo nad 
sistemom? Kdo ju je pooblastil 
za upravljanje s sistemom? 
Nihče. 

Milo rečeno je čudno tudi to, 
da sistem še vedno nima niti 
uporabnega dovoljenja, o čemer 
nas obveščajo tokrat celo sami 
upravljalci, hkrati pa nam po
jasnjujejo, da je po desetih letih 
uspešnega dela zaradi dotra
janosti potrebno opraviti večja 
investicijsko-vzdrževalna dela. 
V petih točkah nas obvestijo, ka
tera bodo ta dela. Pri nobeni od 
načrtovanih investicij ni zapisa
no, koliko nas bo stala, nikjer ni 
zapisano, kdo jo bo izvedel in 
kdaj, ali bodo tokrat vendarle 

javni razpisi za dela in tako na
prej. Dejstvo je, da je do konca 
leta samo še dobra dva meseca in 
da namerava odbor očitno izpel
jati vse našteto zelo na hitro. Na 
modrih lističih prav tako ni za
pisano, koliko denarja odbor že 
ima, koliko ga še namerava 
pobrati od Ptujčanov in kako z 
njim v imenu teh istih občanov 
gospodari. 

Obvestilu je priložen tudi an
ketni listič, s katerim so up
ravljalci ptujske kabelske tele
vizije po 10 letih delovanja prvič 
vprašali vse na sistem priklju
čene Ptujčane, katere programe 
pravzaprav želijo gledati. To je 
vsekakor pohvalno. Sporočili so 
nam tudi, da bo potrebno za 
programe več plačevati, in nas, 
zaenkrat anonimno, vprašali, ali 
smo pripravljeni kodirane 
programe plačevati še posebej. 
Pravzaprav se po ugotovitvi, da 
modri lističi niso prinesli nobe
ne konkretne informacije, ne 
moremo znebiti vtisa, da so z 
njimi uporabnike želeli 
predvsem seznaniti o povišanju 
naročnine, o čemer so nas obves
tili med vrsticami ob koncu spo
ročila. Mesečna vzdrževalnina za 
gledanje kabelske televizije bo 
odslej 686,50 tolarjev. To je res 
le 165 tolarjev več po gospo
dinjstvu kot doslej, vendar po
meni hkrat i natančno 24-odstot-

no povišanje vzdrževalnine. To
likšno povišanje bo prineslo od
boru za CATV mesečno 827.500 
SIT ali približno 8700 D E M , let
no pa pomeni to povišanje kar za 
104 tisoč DEM več prihodka na 
računu odbora za kabelsko tele
vizijo. 

Ker vemo, da je ob koncu 
lanskega leta ostalo na računu 
odbora 181 tisoč D E M nepo
rabljenih sredstev in da je odbor 
itak naplaniral že brez povišanja 
vzdrževalnine za letošnje leto na 
svojem računu skupno približno 
600 tisoč DEM, se ponovno 
vprašamo, za kaj potrebuje še 
dodatnih 8700 D E M mesečno. 
Zakaj niso odborniki izkoristili 
priložnosti in tega zapisali vsaj 
na modre lističe nekoliko na
tančneje? Zakaj piše na položni
cah, da plačujemo vzdrževalni-
no, očitno pa je, da bomo ravno
kar plačali velike investicije? Ali 
odborniki Ptujčane tako malo 
cenijo, da se jim ne zdi vredno 
pojasniti niti tega, za kaj pobira
jo od njih denar? In kako dolgo 
bodo pravzaprav Ptujčani še 
plačevali nekemu odboru davek 
na gledanje televizije? To, kar 
plačujemo, namreč očitno ni niti 
vzdrževalnina niti plačilo inves
ticije, pač pa preprosto davek na 
televizijo. Ali se dandanes kdo 
lahko odpove televiziji? 

Občina in njene manjše skup
nosti, mestne četrti, so usta
novljene zato, da varujejo koristi 
in pravice občanov. Kaj dela 
mestna občina Ptuj sedaj? Kaj 
dela županov urad? In kaj 
mestni svet? Miži na obe očesi in 
čaka, da bo problem minil . 

Milena Zupanič 

L E N A R T , CERKVENJAK / NA OBISKU MARJAN PODOBNIKI 

Usoda novih obiln 
odvisna od volje ljudi 
B O Z A P R E K O M E R N O T R O Š E N J E D E N A R J A Z A AVTOCESTE K D O O D 
G O V A R J A L • P O D P O R A S L S D R . L U D V I K U T O P L A K U N I V P R A Š U l V A 
O b č i n o Lenart j e ob i ska l p o d p r e d s e d n i k v lade in predsed
n i k S L S Marjan P o d o b n i k . V o b č i n s k e m uradu ga je spre
j e l i n pozdravi l l e n a r š k i ž u p a n S lavko Kramberger s sode 
lavci , n a t o pa se j e pogovarjal s predstavnik i p o l i t i č n e g a , 
g o s p o d a r s k e g a , k u l t u r n e g a in javnega življenja o b č i n e Le
nart . Pogovora so se u d e l e ž i l i tud i ž u p a n i n e k a t e r i h 
s o s e d n j i h o b č i n i n č l a n i S L S . O b i s k M a r j a n a P o d o b n i k a v 
Lenar tu j e organ iz i ra la p o d r u ž n i c a S L S Lenart , ki j o vodi 
p o s l a n e c D Z J a n e z Kramberger , dr. vet. m e d . P o pogovoru 
v Lenar tu s e j e v i sok i gost us tavi l š e v Cerkvenjaku. 

Srečanje s prvakom SLS je bilo 
zanimivo in vsebinsko bogato. 
Zadržal se je pri nekaterih zani
mivih in aktualnih vprašanjih in 

obžaloval, da še ni prišlo do 
soglasja glede skupnega 
predsedniškega kandidata. Brez 
dlake na jeziku je povedal, da os
tali pomladni stranki dr. Ludvi
ka Toplaka uradno še nista 
podprla, predsednika teh strank 
sta bila za iskanje drugih imen, 
SDS je celo predlagala, da bi 
S K D in SDS poiskali skupnega 
kandidata, SLS pa svojega, nato 
bi v drugem krogu skupaj 
podprli uspešnejšega v prvem 
krogu predsedniških volitev. 
SLS bo podprla dr. Toplaka, če 
bo ta kandidiral, če pa ne, bo 
poiskala drugega kandidata. Ob 
tem je Marjan Podobnik načel še 
nekaj zakulisnih problemov 
okoli iskanja skupnega kandida
ta in poudaril, da njegova stran
ka ne bo pristala na to, da bi 
preživeto komunistično ideolo
gijo zamenjala druga, ki za dose
ganje ciljev ne izbira sredstev. 

Vehko časa je namenil tudi 
problemom enakomernejšega 
regionalnega razvoja in 
decentralizacije Slovenije. Pri 
tem je omenil tudi Lenart, ki 
občuti gospodarsko krizo 
bližnjega Maribora. Usoda no

vih občin je odvisna od volje lju
di, je povedal Podobnik in do
dal, da bodo s prenosom nekate
rih državnih pristojnosti majhne 
občine na slabšem kot večje in 
velike in najbrž vseh pristojnosti 
ne bodo dobile. Pri novih delit
vah sredstev bi moralo biti več 
ravnotežja, zdaj so manjše 
občine na boljšem, uspešno se 
razvijajo in pozitivni zgledi 
vlečejo. Kriteriji za zagotovljeno 
porabo niso eksaktni, treba bo 
pripraviti ustrezen zakon, če 
bodo občine zaokrožene, bodo 
lahko uspešno delovale, je pou
daril Marjan Podobnik. Zadržal 
se je tudi pri gradnjo avtocest in 
menil, da se je v preteklosti dela
lo po domače, dvigovalo stroške 
in na veliko zapravljalo; zdaj bo 
treba nekaj storiti - ali gradnjo 
omejiti ali povečati obseg denar
ja. Lenart ne bi smel plačevati za 
tovrstne grehe; ker SLS podpira 
enakomernejši regionalni razvoj 
Slovenije, naj bi imeli nekateri 
odseki v SV Sloveniji prednost 
pred obvoznicami glavnega mes
ta. Treba bo tudi koga poklicati 
na odgovornost. "Če gradimo na 
kupu gnoja, se bo vse skupaj 
kmalu podrlo," je slikovito pris
tavil Marjan Podobnik. Napove
dal je tudi imenovanje novega 
državnega sekretarja za enako
mernejši regionalni razvoj Slo
venije. Njegovega imena še ni 
vedel povedati, je pa poudaril, da 
gre za pomembno področje tako 
za premagovanje notranjih raz
vojnih konfliktov kot tudi za 
slovensko približevanje Evropi. 

M.Toš 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga 
je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj 
leta 1948. Izdaja RADIO • TEDNIK, 
d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože Bračič, 
Majda Goznik, Viki Klemenčič -
Ivanuša, Martin Ozmec, (novinarji), 
Slavko RibarIč, (grafično-tehnični 
urednik), Jože Mohorič (tehnični 
urednik). 

Propaganda: Oliver Težak, 
«041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 95, 
Raičeva 6, 2250 Ptuj; f (062) 
771-261, 779-371, 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel. Ifaks: (062)702-345. 
E-pošta: tednik @ kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 tolariev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK. Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije št. 
23158-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne številke 
3, za katerega se plačuje 
petodstotni davek od prometa 
proizvodov. 

Nenaročenih fotografij in rokopisov 
ne vračamo. 

L E N A R T / DELITEV OBČINE SE NADALJUJE 

KS ne bodo osfafe no po/pofi 
^isxrsi ssirssirj .rjiŝ -̂ -u-s KSSSK-HK: 
J E V N I H S K U P N O S T I Z N O V A R A Z P R A V U A L O B Č I N S K I SVET 
V Lenartu v S l o v e n s k i h gor i cah je b i la seja odbora kra
j e v n i h s k u p n o s t i pri t a m k a j š n j e m o b č i n s k e m svetu. Govo
ril i s o o nadal jevanju pos topkov za iz loč i tev iz s edanje le-
n a r š k e o b č i n e in za ustanovitev s a m o s t o j n i h o b č i n . 

Sklenili so, da bodo vse krajevne 
skupnosti postopke nadaljevale in 
da bo že ta konec tedna več zborov 
volivcev. Na njih bodo znova 
predstavili pobude za ustanovitev 
manjših občin. Člani odbora so 
kritično ocenili, da jim je državni 
zbor dal kratke roke in jim s tem 
nastavil past. Tisti, ki teh rokov ne 
bodo upoštevali, bodo očitno 
izpadli iz igre. Vse krajevne skup
nosti bodo delo nadaljevale, saj bi 
sicer ostali na pol poti do lastnih 
občin, s katerimi bi lažje zago
tavljali avtonomnejši razvoj preveč 
zapostavljenega slovenskogo-

riškega podeželja. 
V razpravi je Samo Kristl iz KS 

Sveti Jurij opozoril na nujnost no
vega zakona o financiranju občin. 
Franc Jurša iz KS Voličina je pou
daril, da morajo vso zadevo pripel
jati do konca, sklicali bodo zbore 
volivcev in prizadevanja za lastne 
občine nadaljevali. Na zapos
tavljanje in zaostajanje slovensko-
goriškega podeželja je opozoril 
tudi Ivan Špindler iz KS Sveti Ju
rij in pripomnil, da bi morali dobi
ti tudi pokrajine. Njihova krajevna 
skupnost vztraja pri delitvi občine 
Lenart, 

Janez Zorko iz Benedikta je oce
nil, da so doslej storiU veliko in da 
bodo šli naprej vse do lastne 
občine. Enako je menil Bogomir 
Ruhitelj od Svete Ane, pri pobudi 
pa vztrajajo tudi v Cerkvenjaku, je 
dodal Janko Maguša. Predsedni
ka KS Sv.Trojica Janeza Šterbala 
je zanimalo, kaj naj povedo novega 
volivcem. Svojo občino so namreč 
izglasovali že leta 1994. 

Soglasno so sklenili, da se proce
si ustanavljanja novih občin nadal
jujejo in da bodo vse krajevne 
skupnosti v predpisanih za
konskih rokih opravile delo. Do
govorili so se tudi o popisu lokal
nih cest in javnih poti v občini Le
nart. 

M.Toš 

D E S T R N I K - TRNOVSKA VAS 

Ponovno zbori 
obianov o razdružitvi 
o razdružitvi o b č i n e D e s t r n i k - Trnovska vas v m a n j š e j e 
b i l o že ve l iko n a p i s a n e g a i n i z r e č e n i h j e b i l o ve l iko b e s e d . 
V lada R S se j e na 2 0 . seji p r e d h o d n o oprede l i l a o predlo
g i h za izvedbo p o s t o p k a za ustanovi tev o b č i n ter za 
do loč i tev nj ihov ih o b m o č i j i n kot s m o l a h k o prebral i v 
P o r o č e v a l c u št. 4 5 , v pr imeru razdružitve o b č i n e D e s t r n i k 
- Trnovska vas ne pred laga nadal jevanja p o s t o p k a za us ta
novitev nov ih o b č i n , saj m e n i , da D e s t r n i k , Trnovska vas 
i n V i tomarc i ne izpolnjujejo pogojev za ustanovi tev sa
m o s t o j n i h o b č i n n e p o ustavi i n ne p o z a k o n u . 

Poslanci državnega zbora pa so 
sprejeli sklep, da se v krajih, v ka
terih so bile podane pobude, še en
krat preveri volja občanov na zbo
rih krajanov z obrazložitvijo, da 

vlada pri svojem odločanju ni 
upoštevala vseh kriterijev pri vseh 
občinah. Zato župan občine Destr
nik - Trnovska vas Franc Pukšič 
sklicuje v nedeljo, 19. oktobra, 

zbore občanov vseh treh krajevnih 
skupnostih, na katerih se bodo po
govorili o ustanovitvi občin. 
Odločitve občanov na zborih 
pošljejo občinskemu svetu v 
obravnavo, ta jih bo posredoval v 
državni zbor, na osnovi teh mnenj 
pa se bo državni zbor odločal o us
tanovitvi občin. 

Trnovska vas ima vse politične 
možnosti, da dobi svojo občino, saj 
je lani na martinovo v Trnovski 
vasi visel transparent zdajšnje 
vladne stranke z napisom: "Ne za 
hlapčevstvo, ampak samostojno 
občino Trnovska vas - volite SLS." 

Zmago Šalamun 

U U T O M E R 

Svetniki ztnrrnili 
premoženjsko bilanto 
3 2 . seja l j u t o m e r s k i h o b č i n s k i h svetnikov j e p r i n e s l a ne
kaj presenet l j iv ih odloč i tev . U p o k o j e n s k a s tranka grozi z 
javn im pro te s tom pred o b č i n s k o stavbo, pe tods to tn i s k o k 
c e n v o b č i n s k i h vzgojnovarstvenih zavodih b o kri l o b č i n s 
ki p r o r a č u n , odloč i tev za kredit pri E k o l o š k e m s k l a d u R S 
i n drago zavarovanje kredi ta , svetniki rešuje jo o b č i n s k e 
CATV s i s t e m e pred p r e n o s o m n a državne s k l a d e , zavrni l i 
pa so p r e m o ž e n j s k o b i l a n c o o b č i n e . 

Franjo Stebih, svetnik Desusa, je 
ogorčen seznanil prisotne z nede
javnostjo občinske uprave pri pro
jektu izgradnje doma za ostarele. 
Dejal je, da se starejša generacija 
počuti zapostavljena, in v primeru 
nadaljnje neaktivnosti napovedal 
protest upokojencev pred občino. 
Vodja družbenih dejavnosti v 
občinski upravi Mirko Prelog je 
poskušal pojasniti zaplete, vendar 
je bil za svetnike neprepričljiv. 

In kje se je zapletlo? Kar nekaj 
težav je prinesla sprememba zazi
dalnega načrta, gradbeni odbor še 
sploh ni imenovan, najtrši oreh bo 
gotovo finančna konstrukcija, ki 
še vedno ni izdelana. Kaj pomeni 
izdelan investicijski program, ki je 
že na pristojnem ministrstvu? Ali 
bo domačemu poslancu Jožetu 
Špindlerju uspelo izposlovaii pro
računska sredstva za dom ostarelih 
v Ljutomeru? 

Svetniki so se odločili za kredit 
pri ekološkem skladu RS v višini 
49 milijonov tolarjev in drago za
varovanje kredita, v desetih letih 
bodo za vrnitev posojila, obresti in 
zavarovanje kredita odšteli 78 mi
lijonov tolarjev. Sprejeli pa so tudi 
sklep v dobro staršev: petodstotni 
skok cen v vrtcih bodo krili iz 
občinskega proračuna. Ker se bliža 
rok, ko bi se morali olastniniti 
CATV sistemi (31. 12. 1997) so 
konstituirali Odbor za kabelsko 
televizijo, ki bo prekinil malodušje 

na tem področju. Čeprav si občani 
želijo domačega programa, je ta v 
Ljutomeru zamrl. Več kot 2000 
naročnikov v sistemu, ki so sofi
nancirali izgradnjo, ima pravico 
sodelovati pri izbiri kabelskih 
programov, njihove predloge in 
želje je potrebno upoštevati. Ne 
smemo dovoliti, da bi CATV siste
mi v Ljutomeru, Veržeju, 

Križevcih in Razkrižju padli v 
naročje državnemu skladu, so me
nili svetniki. Odbor za CATV bo 
vodil načelnik ljutomerske up
ravne enote Tomislav Nemec. 

Na sejah občinskega sveta priha
ja vse pogosteje do izraza nemoč 
nosilcev lokalne oblasti, ki ne 
najdejo prave poti do tvornejšega 
sodelovanja in medsebojnega 
spoštovanja. Kaj lahko se zgodi, da 
svetniki čakajo lep čas na odgovo
re, ki jih zastavljajo na sejah. Janez 
Kuhar, svetnik ljudske stranke, 
pravi, da je potrpežljiv človek, dve 
leti mineva, odkar je zastavil 
vprašanja. Odgovorov pa ni in ni ... 
Naj razume, kdor more. 

Bojan Pintarič 

S V . T O M A Ž / UREJANJE CESTIŠČ 

telilo ornejHi hitrost 
Pri Sv. T o m a ž u so m i n u l i t e d e n prep las t i l i 6 5 0 metrov 
c e s t i š č a v s a m e m kraju, v Piirgi . Ces ta skoz i kraj j e 
b i la že v z e l o s l a b e m s tanju in za preplast i tev so v kra
jevni s k u p n o s t i n a m e n i l i 4 m i l i j o n e l a s t n i h sredstev. 

Te dni pa se je najbrž že pričela tudi modernizacija ceste v Trno-
vcih, kjer naj bi uredili 1650 metrov dolg odsek. Modernizacija bo 
stala okrog 13 milijonov tolarjev, 30 odstotkov vsote je primaknila 
država, nekaj pa krajevna skupnost in sami krajani. Ker gre za me
jno cesto, v krajevni skupnosti upajo, da bo sredstva primaknila tudi 
občina Ljutomer. 

Cesta naj bi bila končana še v oktobru, opravljena pa bodo tudi 
krpanja večjih poškodb cestišča na območju krajevne skupnosti. V 
krajevni skupnosti si želijo tudi prometno signalizacijo, talne ozna
ke in prometne znake, kakor tudi oznake po sredini ceste Savci -
Koračice. Radi bi dosegli omejitev hitrosti skozi kraj na 40 kilomet
rov na uro. Zelo težko pa pričakujejo tudi obljubljeno kategorizacijo 
cest, na temelju katere bodo natančno vedeli, kdo mora skrbeti za 
določeno cesto. 

vki 
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Izvedeli smo 
34. SEJA BO 24. OKTOBRA 

34. seja sveta mestne občine Ptuj bo 24. oktobra. Na njej bodo 
svetniki in svetnice razpravljali o 1 7 točkah dnevnega reda. Med 

drugim bodo izvolili elektorje mestne občine Ptuj za volitve člana 
državnega sveta in določili kandidata za člana DS, razpravljali o de
vetmesečni realizaciji proračuna, premoženjski bilanci, osnutku od
loka o komunalenm nadzoru, stanovanjski problematiki in projektu 
Kurentland. 

DANES SE PRIČENJAJO ZBORi OBČANOV 
župan mestne občine Ptuj je sklicatelj zborov občanov v mestnih in 
primestnih četrti mestne občine Ptuj, ki se bodo pričeli danes, 16., 

in končali 2 1 . oktobra in na katerih bodo obravnavali predloge za 
izločitev primestne četrti Hajdina v novo občino Hajdina in primestne 
četrti Markovci v novo občino Sveti Marko. Delo zborov bodo vodili 
predsedniki svetov posameznih četrti, kot razlagalci in pojasnjevalci 
razlogov za izločitev omenjenih četrti pa bodo predvidoma sodelo
vali župan mestne občine, oba podžupana, predsednik in po
dpredsednika sveta mestne občine. Dokončni dogovor o poteku in 
izvedbi zborov občanov so sprejeli na včerajšnjem sestanku. Mestni 
svet se bo do obeh predlogov za izločitev na podlagi izražene volje 
občanov na zborih občanov opredelil na izredni seji, ki bo 29. ok
tobra. 

SVETNIKOVO POROČILO O DELU 

Državni svet Branko Brumen je ob zaključku prvega mandata 
državnega sveta Republike Slovenije sestavil poročilo o delu, v 

katerem predstavlja svoje aktivnosti no temeljnih področjih delovan
ja. Prejeli so ga vsi občinski sveti devetih občin na Ptujskem, v sprem
nem dopisu k poročilu pa je izrazil željo, da se s poročilom seznanijo 
vodje poslanskih skupin ter da se mu omogoči predstavitev dosedan
jega dela na sejah občinskih svetov oziroma pristojnih organov 
občine zaradi skupne ocene o dosedanjem delu in morebitne kandi
dature za drugi mandat držvnega sveta. 

B. PAHOR IN F. HORVAT S ČLANI 
MANAGER KLUBA 

N a turistični kmetiji Emeršič v Gradiščah pri Cirkulanah bo 20. ok
tobra popoldan jesensko srečanje članov ptujskega manager 

kluba, ki se ga bosta udeležila tudi poslanca državnega zbora Borut 
Pahor in Feri Horvat. Predstavila bosta aktualne gospodarskopoli-
tične razmere v Sloveniji, vključno s proračunom za letos. 

KRAUICE VČERAJ V PTUJU 

Letošnja tradicionalna peta juršinska prireditev "Zahvala jeseni" se 
je s svojim programom pričela uresničevati že včeraj, ko so se vse 

dosedanje kraljice (jeseni, kruha, vina in sadja) s turističnim vlakom 
in darovi pripeljale v Ptuj, kjer je bil ob deveti uri sprejem pred 
Mestno hišo. Povabile so Ptujčane, da si v nedeljo vzamejo čas in 
ogledajo njihovo prireditev. Turistični vlek bo v nedeljo v Juršince 
odpeljal ob 8.45 uri z avtobusne postaje v Ptuju. Ob prihodu bodo 
goste pozdravile vse dosedanje kraljice, ob desetih se bo pričela ok
rogla miza na temo Slovensko mlekarstvo ob vstopu v Evropsko 
skupnost. V nadaljevanju bo slavnostna zahvalna maša, ob 1 1.30 
uri se bo pričel program kraljic in njihova razstave v cerkvi, ob 12. 
uri pa povorka mlekarstva s prihodom kraljice sira s spremljevalnim 
programom, ki vključuje tudi tekmovanje kraljic zo izbiro petletne 
občinske kraljice in podelitev priznanj za urejenost cvetočih domov in 
vrtov. 

VEDNO VEC OBISKOVALCEV TIC-A 

Po podatkih turističnoinformativnega centra Ptuj sov osmih mese
cih letos turistične in druge informacije o Ptuju in okolici posredo

vali 1 2769 domačim in tujih gostom. V primerjavi z enakim obdob
jem prejšnjega leta se je število obiskovalcev TlC-a povečalo za več 
kot 92 odstotkov. 

IZLET SLADKORNIH BOLNIKOV 25. 
OKTOBRA 

Ptujsko društvo diabetikov bo 25. oktobra organiziralo za svoje 
člane prvi jesenski izlet. Prvotno so ga načrtovali za enajstega, 

vendar so ga zaradi trgatve prestavili. Potovali bodo v Mežiško doli
no in v Pliberk v Avstrijo. Cena izleta je 2300 tolarjev s prevozom in 
kosilo. Prijave sprejemajo vsak dan v obeh diabetoloških ambulan
tah in 22. oktobra v društveni pisarni. 

V SOBOTO IN NEDELJO NA PTUJSKI T V 

V tokratni informativni oddaji si bomo lahko ogledali trgatev 
žametne črnine na ptujskem gradu, novo vinsko blagovno zna

mko vin Vinarstva Slovenske gorice - Haloze, v Miheličevi galeriji je 
bila tiha dražba umetniških del v tednu otroka, udeleženci 3. haloške 
konjenice so tudi letos uspešno premagali 140 km traso med 
haloškimi griči in vinogradi. V Ptuju je potekal 3. mednarodni otroški 
folklorni festival, ki je zbral folklorne skupine štirih dežel - Tinček Iva
nuša je s kamero ujel njihov sobotni nastop pred Mestno hišo v Ptuju. 
Glasbeni gost bo Jasmin Stavros. 

Pripravila: MG 

POLJCANE 

Telovadili bodo 
kot drugi šfdmji 

Tudi šola v Poljčanah ima 
odslej telovadnico. S tem je do
bilo 391 šolarjev takšne pogoje 
za telovadbo, kot jih imajo drugi 
slovenski šolarji. V Poljčanah 
doslej namreč telovadnice niso 
imeli, telovadili pa so v 300 met
rov oddaljeni dvorani športnega 
društva. Telovadnico namerava
jo uporabljati tudi kot večna
mensko dvorano, zato se je kra
jevna skupnost odločila, da bodo 

zgradili stavbo nadstandardne 
velikosti. Čiste telovadne 
površine je 700, skupne pa 1100 
kvadratnih metrov. Primerna je 
za mednarodne košarkarske tek
me, prvoligaško odbojko, mali 
nogomet in badminton. Telo
vadnica ima 360 sedežev na 
pomičnih tr ibunah. Investicija 
je vredna 160 milijonov tolarjev; 
30 jih je prispevala občina Slo
venska Bistrica, 60 krajevna 

skupnost Poljčane, 70 mihjonov 
pa naj bi prispevalo ministrstvo 

za šolstvo in šport. 
MZ 

Odslej bo 391 poljčanskih šolarjev telovadilo kot drugi slo
venski šolarji 

IVANJKOVCI / O D P R T J E V Z A Č E T K U LETA^ 

Telovailniia koiuana v pol /efn 
v Ivanjkovcih so 13. avgusta 

pričeli gradnjo telovadnice ob 
tamkajšnji osnovni šoli. Dela iz
vaja IGD Holermus iz Ormoža v 
sodelovanju z domačimi obrtni
ki. Vrednost projekta je 
72.800.000 tolarjev, na gradbišču 
v Ivanjkovcih pa t renutno dela 
16 gradbincev. Doslej so postavi
li armaturno betonsko kon
strukcijo in pričeli zapirati ob
jekt, ki bo kmalu tudi pokrit, če 
bo seveda vreme služilo kot dos
lej. Telovadnica je grajena v 

dveh etažah, saj ima predvideno 
galerijo. Uporabnih površin je 
650 kvadratnih metrov, poleg te
lovadnega prostora pa bodo ure
dili še kabinet, garderobe, sani
tarije ter prostor za shranjevanje 
telovadne opreme. Ivanjkovski 
otroci in njihovi učitelji, ki so 
doslej telovadili v neprimernih 
prostorih vaškega doma, bodo v 
novi telovadnici telovadili že v 
pričetku prihodnjega leta. 

vlci 

Odslej bo 391 poljčanskih šolarjev telovadilo kot drugi slo
venski šolarji 

GORISNICA / P R A Z N I K L I C K A N J A PRI 
D O M I N K O V I D O M A Č I J I 

KmeSieigreinšekaj 
N a D o m i n k o v i domač i j i , z n a č i l n i p a n o n s k i domač i j i , ! 
s tari pr ib l i žno 3 0 0 let , k i j o G o r i š n i č a n i v l e t o š n j e m 
le tu obnavljajo , b o v n e d e l j o , 19. oktobra , ob 15. ur i j 
prvi prazn ik l i čkanja i n k o r u z n i h dobrot . O b tej prUl 
l o ž n o s t i G o r i š n i č a n i pripravljajo bogat ku l turn i pro-"^ 
gram i n tekmovanje v k m e č k i h igrah m e d vasmi . 

Na prazniku ličanja se bodo predstavile ljudske pevke iz Male 
vasi in lukarice iz Moškanjcev, prepevali bodo združeni šolski 
pevski zbori pod vodstvom Slavice Cvitanič, igral bo tambuj 
raški orkester, nastopil bo tudi igralec Lojze Matjašič, OŠ 
Gorišnica pripravlja razstavo izdelkov iz ličja in koruze, gospo
dinje pa tudi razstavo koruznih dobrot. Častni razsodnik v tek
movalnem delu prireditve bo igralec Rajko Šugman. 

TM 

Gi^-mRi S E . . . 
... D A si bodo slovenski kle
tarji poskušali dogovoriti s po
licijo za toleranco pri iskanju 
(tl^holno prestrašenih ude
ležencev v prometu. Kdo bo si
cer spil take količine vina! 
... D A se bo moralo ptujsko 
sodišče kadrovsko zelo okrepi
ti, če bo hotelo reševati vse 
KTV tožbe. Uporabniki nam
reč napovedujejo plačevalno 
nedisciplino, tisti, ki kasirajo, 
pa ob tem radi tožijo. 
... D A se med vinogradnike 
vpisuje tudi mestna občina, ki 
bo na očeh javnosti stisnila 

'elek in ga dala v 
kletarjem. Ali bodo 

vse spili občinarji sami ali 
bodo dali presežke kapljice na 
trg, pa še ni znano. 
... D A še ni jasno, kako se 
bodo mestni občani odločali o 
morebitni izločitvi dveh pri
mestnih četrtih z namenom us
tanovitve novih občin. Morda 
jim lahko svetujemo, da naj 
mečejo kovanec. 
... D A v haloških in slo-
venskogoriških občinah do na
daljnjega ne bodo sprejemali 
nobenih odločitev, saj med 
ljudmi že dovolj vre. Počakali 
bodo, da bodo kvasovke opra
vile svoje in se bo situacija ne
koliko umirila. 

... D A občine še naprej pokajo 
po vseh šivih. Pri tem prihaja 
od države zahteva, da še en
krat preverijo voljo občanov. 
So torej razdelitev predlagali 
neobčani? 

... D A so udeleženci, ki so na 
konjskih hrbtih prepotovali 
Haloze, zelo zadovoljni z nji
hovimi lepotami. Kaj si o tem 
mislijo konji, se ne ve. 

POROČMMO, KOmeNTIRAMO 
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ZANIMIVOSTI, REPORTAŽE 
T E D N I K O V O N A G R A D N O V P R A Š A N J E 

Ali prepoznate grad? 

Ali p r e p o z n a t e o s t a n k e g r a d u na fotograf i j i? 

Iz ptičje perspektive je videti 
vse nekoliko drugače. V prejšnji, 

40. številki Tednika smo objavili 
dvorec Turnišče. Ali prepoznate 

Foto M i lena Z u p a n i č . 

grad na današnji fotografiji? 
Pred drugo svetovno vojno se je 
mogočno bohotil na prvem 
obronku Slovenskih goric, danes 
pa je le še žalostna razvalina. 
Med Vašimi pisnimi odgovori, 
ki jih boste poslali do četrtka, 25. 
oktobra, na naslov Uredništvo 
Tednika, Raičeva 6, Ptuj , bomo 
ponovno izžrebali nagrajenca. 
Tokratna nagrada je kaseta z na-
rodnozabavno glasbo, ki jo bo 
nagrajenec lahko dvignil v pisar
ni uredništva. 

Po kaseto pa lahko pride tudi 
Alenka Moravec iz Velike 
Nedelje 6, ki smo jo izžrebali za 
odgovor v 41 številki Tednika. 

MZ 

P T U J / ŠE O 3. HALOŠKI KONJENICI 

Nm p o l i j e b i l o 

7 3 k o n j e n i k o v 

P o s n e t e k na p t u j s k e m m o s t u je nasta l ob koncu t r idnevne pot i , ki jo je z m o g l o 
5 9 sta ln ih konjen ikov in 14 o b č a s n i h j a h a l c e v , tret j ina je bi la ž e n s k 

S števi lčno udeležbo in zas
topanost jo konjenikov iz 
vseh s lovenskih že tradicio
na ln ih konjenic (v koledar 
treking zveze Slovenije j ih j e 
vključenih dvanajst ) in gos
tov iz Trsta ter Gorice se j e 
4 . oktobra u s p e š n o končal 
pohod 3 . ha loške konjenice . 
Organizatorj i GIZ Poetovio 
Vivat Ptuj , Country c lub 
Ptuj in Konjeniški klub 
Skorba so nadvse zadovol
jn i , da so organiz iral i dos le j 
največjo konjenico v zgodo
vini organiz iranih konje
n i šk ih pohodov v Slovenij i . 

Tudi letos so bili njihovi pok
rovitelji župani občin, skozi ka
tere je tekla trasa: mestne občine 
Ptuj ter občin Gorišnica, 
Majšperk, Videm in Zavrč. Več 
kot pravilna je bila tudi 
odločitev, da so vse tri dni imeli 
stalnega veterinarja, kovača in 
zdravnico. Ugrizi in udarci ozi
roma manjše poškodbe pri kon
jih so bili takoj oskrbovani. Na 
srečo hujših poškodb ni bilo. 
Zdravnica pa je dvakrat posre
dovala pri dveh konjenikih, ki 
sta imela manjše zaplete zaradi 
sladkorne oziroma srčne bolez
ni. Tudi policijska enota je svoje 
vlogo odigrala več kot dobro, 
zlasti še pri prečkanju regional
nih in magistralnih cest. Vsi 
udeleženci so se tudi zelo poh
valno izrazili o trasi letošnje 
konjenice, predvsem so bili nav
dušeni (zlasti še Italijani in Pri
morci), da je bil vključen tudi 
gotski biser Ptujska Gora, ki so 
ga spoznali s pomočjo ta
mkajšnjega patra. Letošnja trasa 
naj bi tako postala stalna trasa 
Haloške konjenice, razen če bo 
prišlo do večjega asfaltiranja na 
njej. 95 odstotkov trase t renutno 
poteka po gozdovih, vinogradih 
ter poljskih in drugih poteh. 
Haloška konjenice navdušuje 
mlade in stare jahalce; najmlajši 
je imel devet, najstarejši pa 63 
let. Ženske so bile zastopane z 
dobro tretjino udeleženk. 

MG 

Več ina poti 3 . ha loške konjen ice , do lge 1 4 0 k m , je 
po teka la po m a k a d a m s k i h , pol jskih in drugih poteh , 
po gozdov ih , v inograd ih ... 

Z a k l j u č e k 3 . ha loške kon jen ice v KK S k o r b a s p o d e 
litvijo pr iznanj v i m e n u čas t i 3 . ha loške konjen ice . 
P redsedn ik o r g a n i z a c i j s k e g a o d b o r a Branko Bru-
m e n izroča pr iznanje osnovnošo lk i Katji J o h a . Ob 
n j e m stotnik S lavko St re lec in z a s t a v o n o š a Branko 
Š m i g o c . Foto: Langerho lc 
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r H A N C I J A / PTUJSKI PLANINCI NA VRHU MONT BIANCA 

S / B C soficv fiff floro 
(Nadaljevanje iz prejšnje 

številke) 
Med našim napredovanjem 

proti pobočjem Mt. Blanc du 
Taqula se je sonce povzpelo že 
skoraj do opoldanske točke, po 
kateri je dobil ime tudi Aiguile 
du Midi ali Opoldanski vrh, kot 
bi goro lahko poimenovali v 
Sloveniji. Okoliški vrhovi, med 
katerimi je veliko štiritisočakov, 
kar žarijo. To pa predstavlja mo
čan odboj ultravioličnih žarkov 
ter posredno veliko nevarnost za 
človeka, saj je stopnja tovrstnih 
žarkov močno povečana. Opre
mljeni s svetlečimi ledeniškimi 
očali in raznimi zaščitnimi kre
mami, ki se svetlikajo ob sonč
nih žarkih, smo videti kot prav
kar prispeli iz vesolja, toda če
prav nekoliko oddaljeni od vsak
danje podobe, se zaščita še kako 
izplača, saj smo razlike med 
zaščitenimi in nezaščitenimi 
obrazi kaj hitro opazili v dolini. 

Po slabi uri hoda spoznamo 
prve spremembe na višinah več 
kol 3000 metrov. Naš korak 

postaja vedno počasnejši, a 
vztrajen, tako da nam uspe 
prisopihati do ogromnih 
ledeniških razpok na pobočjih 
Mont Blanc du Tacula. Večina 
članov odprave kaj hitro pokusi 
dobrote v nahrbtnikih, medtem 
ko se nas del približa na prvi po
gled ozki razpoki. Iz več 100 
metrov globoke ledene globeli 
prihaja leden veter, ki daje 
razpoki dodaten občutek glo
bine. Še dobro, da ni podobnih 
prizorov na poti proti vrhu 
Mont Blanca, si porečemo ob fo
tografiranju in opazovanju 
temačnih globin, ter se podamo 
nazaj proti zgornji postaji gon-
dolske žičnice. Kljub veliki 
gneči na gondolski žičnici dokaj 
hitro prispemo v dolino, kjer nas 
je že nestrpno pričakovala naša 
kuharica Marica s polnim lon
cem štajerskih dobrot, ki so po 
tovrstno preživetem dnevu hitro 
doživele epilog. 

Za večere po vrnitvi z visokih 
gora, kot je bila tokratna tura na 
Mont Blanc du Tacul (4342 m). 

sta značilni predvsem dve ak
tivnosti. Kot prva in že nekaj ur 
pred vrnitvijo nestrpno pričak
ovana je obilna večerja, ob kateri 
človek za trenutek pozabi na vse 
napore in vrtoglave poglede v 
ledeniške razpoke. Druga ak
tivnost, ki bi jo lahko imenovali 
bolj neaktivna, pa je povezana s 
"potoki" vode, bodisi tople ali 
hladne, samo da teeeče. In tuši 
so ta večer pošteno garali, da jim 
je uspelo zadovoljiti vse zahteve 
osvajalcev montblanških 
vršacev. Čeprav se okoli šotorov 
in kombijev nenehno sprehajajo 
v brisače odeti člani odprave, jo 
moram sam odložiti, saj me že 
nestrpno pričakuje starejši 
gospod iz sosednje počitniške 
prikolice. Francoski prijatelj iz 
Strasbourga, s katerim smo dan 
poprej navezali pristne pri
jateljske stike, letuje v 
Chamonixu že tri tedne skupaj z 
ženo in nekaj sorodniki. Ker pri
haja iz Alzacije, ki leži ob 
nemški meji, govori za Francoza 
izredno tekoče nemško. Never
jetna sreča, bi lahko rekli, saj za 
pravega Francoza z nam 
nenavadnim nacionalnim pono
som pomeni govoriti nemško 
prej narodno izdajstvo kot zgolj 
jezik za sporazumevanje dveh 
"Zemljanov". Vestno je spremljal 
vremensko napoved na fran
coski televiziji ter nam z nasveti 
in prevodi francoskih vremen
skih napovedi skušal pomagati k 
našemu uspešnemu vzponu na 
Belo goro. Ob pokušanju fran
coskega piva(!) in ne vina, saj je 
tudi to ena izmed posebnosti 
pokrajine Alzacije, kjer prisegajo 
Francozi bolj na pivo kot vino, si 
skupaj ogledujeva prognostične 
karte, ki obetajo spremenljivo 
vreme. A že ob pogledu na drug 
kanal močno razvejane fran

coske televizijske mreže naju 
preseneti novica o hudem neurju 
v Parizu in okolici. Močan dež z 
grmenjem in orkanskim vetrom 
je ta dan močno prizadel celotno 
osrednjo Francijo. Toda kljub 
zlem slutnjam z zahoda je 
napoved za alpske predele dokaj 
ugodna, pri čemer ima glavno 
zaslugo šibak anticiklon nad Al
pami. Naša odločitev o pričetku 
vzpona na Mont Blanc 
naslednjega dne je tako potrjena 
tudi s hidrometeorološke strani 
in nekakšna napetost, ki jo lahko 
le s težavo opišemo in se pojavi 
ob pričakovanju zahtevnejših 
vzponov, se je naselila nad naše 
šotore. Še sreča, da smo precej 
utrujeni zaradi celodnevnega 
potepanja po ledenikih, kar je 
vzrok za dejstvo, da je ura v hipu 

sedem zjutraj. 
Ob pogledu v nebo se nam usta 

nočejo raztegniti v nasmeh, pa 
tudi obrazi niso otožni. Na nebu 
je sicer nekaj oblakov, toda še 
vedno prevladuje gorska mo
drina. Po obilnem zajtrku naša 
kombija že drvita proti 
Chamonixu, kjer dopolnimo 
zaloge hrane in po možnosti 
dokupimo manjkajoče delčke 
opreme. Atmosfera, v kateri se 
pripravljamo na odhod v našem 
"baznem taboru", je nepozabna 
in v zgodnjih popoldanskih urah 
smo pripravljeni za odhod proti 
La Fayetu. Pr i pakiranju velikih 
nahrbtnikov nam povzroča 
manjše težave le francoski kruh, 
tukaj imenovan bagget, ki ni
kakor noče cel v nahrbtnik, saj 
so posamezne štruce, če jih la

hko tako imenujemo, kar precej 
večje od velikih nahrbtnikov. 
Problem razreši oster nož, ki 
bratsko razdeli "krušno palico" 
na dva dela. 

Za pot proti belemu očaku 
stare celine smo izbrali pot, ki 
omogoča dobro pripravljenemu 
gorniku normalen in predvsem 
varen vzpon in sestop z gore. Po 
ozki dolini, kjer pa se ne vije 
kakšna ozka gorska cesta, kot 
smo pogosto navajeni pri nas, 
temveč je speljana moderna gor
ska avtocesta, kar pomeni nak
lone cestišča tudi do 10%, smo v 
pičlih petnajstih minutah pri 
začetni postaji gorske železnice, 
ki vodi do 2373 metrov visokega 
Nid d'Aigla, kjer se pričenja pot 
tisočerih osvajalcev Mont 
Blanca. 

Član i p tu jske o d p r a v e M o n t B lanc "97, zbran i p red z a č e t n o pos ta jo m o n t -
b l a n š k e g a t r a m v a j a v La F a y a t u . Foto: O ton V e l u n š e k 
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Friderik Baraga, 
misiionar in skof 
Slovenci imamo v svoji zgodovini izjemne posameznike, ki 
so posegli v drugačnost in v popolnoma tujih kul turah 
pustili neizbrisne sledove. Med njimi je tudi Friderik Ba
raga, slovenski misijonar v deželi Indijancev Otawa in 
Čipeva (Chippewa, Ojibwe). Zanj tako značilna izjemna 
odprtost svetu, hitro dojemanje in poglabljanje drugačne 
miselnosti ter eruditski značaj so še vedno vse premalo 
znani, njegove mnogotere duhovne sposobnosti, odločnost, 
pogum in fizična vzdržljivost pa zaenkrat dostojno cenjene 
med prebivalci Velikih jezer v ZDA, misijonarskega 
območja Friderika Barage. 

Irenej Friderik Baraga je bil 
rojen leta 1797 na graščini Mala 
vas pri Dobrniču na Do
lenjskem. Po študiju prava na 
Dunaju je prestopil na ljubl
jansko bogoslovje in bil leta 
1823 posvečen v duhovnika. 
Med letoma 1824 in 1830 je 
služboval kot kaplan v 
Šmartnem pri Kranju in Metli
ki. Domače razmere so ga močno 
omejevale in njegova odločitev 
za odhod v Združene države je 
bil protest proti strogemu jožefi-
nizmu in janzenistični dogmi, 
da bodo zveličani le izbranci in 
večina ljudi pogubljenih. Tako 
je Frid-erik zadnjega dne v letu 
1830 odpotoval v New York in 
spomladi leta 1831 prevzel indi
janski misijon v Arbre Crochu. 
Do leta 1835 je živel in delal med 
severnoameriškimi Indijanci 
Otawa, ki so naseljevali območje 
Dol-njega Michingana, to je po
lotok med Huronskim in Michi-
ganskim jezerom. V tem času je 
potoval in misijonaril po pokra
jini neznanskih razsežnosti in 
mrz-lih, dolgih ter zasneže-nih 
zim. Snežne krplje so postale 
njegov zaščitni znak. Spomladi 
1835 je začel misijonariti med 
Indijanci Čipeva ob Gornjem 
jezeru in obiskoval misijonske 
postaje la Pointe, Fonc du Lac 
ali L' Anse. Leta 1853 je v Sault 
Sainte Marie postal apostolski 
vikar Gornjega Michigana, štiri 
leta pozneje pa je bil imenovan 
za škofa. Leta 1866 je sedež ško
fije prenesel v Marquette, kjer je 
prebil zadnji dve leti življenja. 

Friderik Baraga je bil kot misi
jonar popolnoma predan eshato-
loškim ciljem svojega misijo
narskega dela, vendar je izjemno 
dragocen njegov prispevek na et
nološkem in lingvističnem 
področju. Najprej se je lotil 
učenja indijanskih jezikov in 
prevaja-nja religioznih tekstov. 
Obvlad-ovanje več evropskih in 
ameri-ških jezikov ga je pozneje 
pripe-ljalo do tiskanja indijans
kih slovnic, slovarjev in molitve-
ni-kov (Otawa Anamie Misinai-
gan, Detroit 1832, A Teoretical 
and Practical Grammar of the 
Otchipwe Language, Detroit 

1850, A Dictionary of the Otchi-
pwe Language, explained in 
English, Cincinnati 1853, še iz
daje 1878 in 1880 ter 1973, ...), 
kar mu je prineslo vzdevek "oče 
indijanske književnosti". 

Ko ga je Leopoldinska družba 
za podporo ameriških misijonov 
z Dunaja zaprosila za pisanje 
knjige o navadah Indijancev, se 
je dela lotil z vestnostjo duhov
nika in natančnostjo znanstve
nika. Sinteza Baragovih spozna
nj o indijanski kulturi je knjiga, 
ki jo je sestavil v zimskih mese
cih leta 1835-36 v La Pointu v 
nemškem jeziku. Izšla je v Ljub
ljani leta 1837 sočasno s slo
vensko priredbo (Popis navad in 
sadershanja Indijanov Pol-
nozhne Amerike). 

Baraga je branil indijansko 
kulturo pred očitki Zahodnja
kov, da je barbarska. Indijanci 
pa so ga imeli za človeka nadna
ravnih lastnosti, saj se je neka

jkrat rešil zanesljive smrti iz 
snežnih žametov ali lomečega se 
ledu na jezerih. Prav tako so ver
jeli v čudežne ozdravitve bolni
kov ob Baragovih molitvah. Ba
raga se je v zgodovino zapisal kot 
goreč misijonar, podpornik in
dijanskih pravic in pospeševa
lec njihovega gospodarstva, 
vzgoje in šolstva, pisatelj nabož
nih del in monografije o kulturi 
Indijancev, jezikoslovec, preva
jalec, zapisovalec podatkov o 
življenju Indijancev s pomočjo 
vprašalnikov in eden prvih zbi
rateljev indijanskih predmetov, 
katerih del lahko občudujemo 
Slovenskem etnografskem muz
eju v Ljubljani. Želite spoznati 
tako markantno osebnost? 

Vabljeni na Viktorinov večer v 
petek, 17. oktobra, ob 19. uri. 
Dr. Andrej Pirš iz Tržiča bo 
predstavil Barago, svetniškega 
kandidata, skozi knjižno izdajo 
svoje doktorske disertacije: Du
hovni lik škofa Friderika Bara
ge-

Glasbeni utrinek bodo pripra
vile dijakinje ptujske glasbene 
šole, flavtistke Maja Purg, Klav-
dija Štuhec in Anja Pintarič pod 
izvrstnim mentorskim 
vodstvom prof Natalije 
Frajnkovič. Dekleta so se kot 
trio že predstavile na šolskih 
produkcijah, resnično navdušile 
pa so tudi občinstvo v Piranu, na 
Tartinijevem trgu. 

ff.Č. 

Friderik Baraga , duhovnik s krpl jami, kot so g a imeno
vali na območ ju n jegovega delovanja 

P T U J / KONFERENCA ZA PREPREČEVANJE ZLORABE 

Thiofifša/mo obremenAiev 
otrok in mladosimkov 
Otroci in mladostniki so pogosto prepuščeni sami sebi 
predvsem v zanje kritičnih življenjskih situacijah - od za
nemarjanja staršev do ne izpolnjevanja storilnostnih 
pričakovanj glede na svojo starost. Tako so preobremenje
ni z nalogami in pričakovanji, takrat pa se poveča 
možnost tveganja nastanka zasvojenosti. Nerazumevanje 
za njihove probleme tako pri učiteljih kot pri starših 
(obremenitve in neuspehi v šoli, zahteve staršev) - povzroči 
pri otrocih in mladostnikih nemir, glavobol, nezado
voljstvo in podobno, zato se poveča jemanje zdravil, 
občasno in celo redno začnejo uživati alkohol ali tobak, 
zlorabljati začnejo nedovoljene droge. 

Pozabljamo, da nagnjenje k 
temu, da se z vedenjskimi nava
dami izognemo konfliktom in 
sporom ali dolgočasju, nosi v 
sebi nevarnost prehoda v zasvo
jenost. Otroci se zelo zgodaj 
naučijo, da se lahko izognejo 
težjim situacijam z uživanjem 
slaščic, sedenjem pred tele
vizijskim sprejemnikom, igran
jem računalniških iger, gledan
jem videokaset ipd. Ko vse to 
postane trajno prevladujoče, že 
lahko govorimo o pojavu akut
nih problemov zasvojenosti, ki 
se javljajo z motnjami v prehran
jevanju ali pa si pridobijo osnov
ne vzorce zasvojenega vedenja. 
Dolgo sedenje pred televizorjem 
lahko povzroči še večjo odtuje
nost otroka ter možnost, da bo 
pozabil na dejavne oblike iz
rabljanja prostega časa ter da ne 
bo obvladal dejavnega, komuni
kativnega premagovanje kon
fliktov. Problem, ki ga obremen
juje, lahko pri otroku samo raste 
in izzove tako vedenje, da se 

problemu izogiba. 
Jasno je, da če naj otroci in 

mladostniki uidejo zasvojenosti, 
jim moramo omogočiti alterna
tivne oblike vedenja, ko naletijo 
na problem. To se pa lahko zgo
di le, če odrasli z lastnim vzgle
dom dokažejo, da žeja ni 
potešljiva le z alkoholnimi 
pijačami in da življenje ne ponu
ja le uživanja drog, da lahko pri
jetno proslavljamo tudi brez pre
tiranega uživanja alkoholnih 
pijač, da torej problemske situa
cije lahko obvladujemo brez 
drog. Ni se potrebno odreči vsa
kemu pivu v prostem času ali 
vsakemu kozarcu vina po kosilu 
oziroma slehernim drogam pri 
izrabljanju prostega časa. Mladi 
morajo biti predvsem sposobni 
zaznati lastno jezo, občutke 
žalosti in interese ter jih znati iz
raziti. S sošolci so lahko solidar
ni, sodelujejo z njimi ali se tudi 
sprejo in vztrajajo pri svojem. 
Tako se lahko naučijo obvlado
vati konflikte ne le teoretično. 

temveč tudi praktično, s pozi
tivnimi izkušnjami. Svoj "ne" se 
naučijo izreči ne le vrstnikom, 
temveč tudi v odnosu z odrasli
mi. Ko ugotovijo, da nekdo pris
luhne temu "ne", se lahko tudi v 
prihodnje primerjajo z odrasli
mi. 

Toda kaj nam te sposobnosti 
pomagajo, če so življenjske oko
liščine obremenjujoče in 
odločno zavirajo razvoj ali pa ga 
sploh ne dopuščajo! 

Nepogrešljiv preventivni pris
pevek k preprečitvi zasvojenosti 
je razumevajoča beseda odrasle 
osebe, ki s svojimi nasveti in de
janji pomaga otrokom in mla
dostnikom premagovati večje 
obremenitve in krizne situacije. 
Za tako zaupljivo razmerje med 
otroki in mladostniki ter odras
limi je prvi pogoj nepretrgan 
stik med njimi, ki temelji na po
zornosti in sprejemanju proble
mov mladih, pogovoru z njimi 
pa moramo posvetiti dovolj časa 
(na primer namesto gledanja 
TV). Samo pogovor ni dovolj, 
nujno je namreč izboljšati 
življenjske razmere otrokom in 
mladostnikom, urediti pogoje za 
take prostočasne aktivnosti, ki 
jih zanimajo, ter ponudit i pusto
lovščine kot alternativna 
doživetja tveganja uživanju 
drog. 

Mag, Bolan Sinko, 
predsednik LAS za prep

rečevanje drog Ptuj 

\Am\i.m\mmmm 
v knjigah je skritih veliko več 

zakladov, kot so jih zakopali ro
parji na Otoku zakladov ... Na
jboljše pa je, da lahko to bo
gastvo uživaš sleherni dan svo
jega življenja. 

WaltDisney (1901-1966) 
Knjižne zaklade odkrivajo tudi 

varovanci Zavoda za varstvo in 
delovno usposabljanje dr. Mari
jana Borštnerja iz Dornave, ki po 
dopoldanskem delu v delavni
cah popoldneve preživljajo ob 
pestrih in zanimivih dejavnostih 
(šport - atletika, namizni tenis, 
kolesarstvo, plavanje, gospo
dinjstvo, osebna urejenost, 
glasbeno-gibalne aktivnosti ...). 
Pred dobrim letom so prvič 
obiskali mladinski oddelek 
Knjižnice Ivana Potrča, kjer smo 
s posebnim veseljem pripravili 
pravljično uro in ogled knjižnice. 
Obojestransko zadovoljstvo je 
vzrok za redno, načrtovano 
druženje, ki je izmenoma v 
knjižnici in zavodu. Urice v zavo
du obišče večje število pos
lušalcev, v knjižnico pa se jih 
lahko pripelje osem. Ti so 
najzvestejši člani literarnega 

krožka, kjer se vsak četrtek 
družijo z besednim izražanjem 
pod vodstvom pedagoških de
lavcev. Knjižnično sodelovanje 
je vpeljala prizadevna Mojca 
Muršič, ki z Metko Jurešič vodi 
literarni krožek. Delo poteka 
običajno eno do dve uri, kar je 
odvisno tudi od razpoloženja v 
skupini. Branko, Saša, Martina, 

Majda, Andreja, Janez, Mira, 
Vojka vadijo branje in pisanje, 
ustno ali pisno obnavljajo zani
mive dogodke, zgodbe, pravlji
ce, legende, pesmi. Zelo radi 
imajo ljubezenske verze; 
reševanje ugank, križank in 
rebusov jim je pravo zado
voljstvo. Seveda pa z veseljem 

prisluhnejo branju in pripovedo
vanju Mojce Muršič, ki je tudi 
sama velika ljubiteljica knjig. 

Člani literarnega krožka si 
redno mesečno tudi izposojajo 
knjige. Brankova članska izkaz
nica je pravzaprav skupinska, 
saj si vsi člani izposojajo nanjo. 
Običajno si vsak izbere knjigo 
ali dve po svoji želji, skladno z 
načrtom dela pa knjige izbere 
še vodja krožka. Tisti, ki so na 
obisku v knjižnici, nikoli ne po
zabijo izposoditi knjige še za tis
te, ki so ostali v zavodu. 

Ure z literarnim krožkom iz Za
voda dr. Marijana Borštnerja so 
vedno razdeljene v dva dela: v 
prvem poslušajo pravljico, nato 
sledi pogovor in predstavitev 
knjig na izbrano temo. Zadnje 
druženje v prostorih knjižnice je 
bilo namenjeno ljubezni in prija
teljstvu ter razumevanju dru
gačnosti. Pravljični svet je 
odlična iztočnica za na
jrazličnejše teme, ki so skozi 
knjižne junake enostavnejše in 
lažje dojemljive. 

UllanaKlemeniU 

P T U J / Z G O D O V I N S K O DRUŠTVO PRIPRAVUA M O N O G R A F I J O 

Ptuj z oirolf co I t a starih 
tazgledni€ah 1 8 9 1 - 1 9 4 5 

Nadaljevanje 
Odlomek iz prispevka F. GO

LOBA z naslovom "O zgodovini 
razglednice s posebnim poudar
kom na razglednicah ptujskega 
področja" 

Dopisnica pa še ni 
razglednica. Hrbtna stran dopis
nice je kar vabila, da bi jo ilustri
rali, vendar je prišlo do prve 
razglednice šele postopoma. Na
jprej so začeli tiskati na hrbtno 
stran dopisnice v zgornji levi kot 
tako imenovane razglede. Take 

kartice z razgledom, grafično 
upodobitvijo krajev, hotelov, to
varn, so se pojavljale v Nemčiji 
že po 1873. Po zdaj znanih po
datkih je Ptuj dobil tako kartico 
verjetno ob koncu 80. let 
prejšnjega stoletja. Na njej je 
grafična upodobitev vedute Ptu
ja, ki jo je narisal ptujski slikar 
Alojz Kazimir, založilo pa jo je 
verjetno Olepševalno in 
tujskoprometno društvo Ptuj . 

• 
Odlomek iz prispevka J. 

EMERSIČA Z naslovom "Ptuj na 
razglednicah" 

... Zadostuje, da se postaviš s 
kakšno sto let staro razglednico 
na grajsko dvorišče, in začutil 
boš, kako se trgajo posamezne 
niti starega Ptuja! Celosten Ptuj 
je seveda viden tudi na posnet
kih ptujskih pionirjev nekdanje
ga vojaštva, šaljivih in kičastih 
razglednicah, kjer je mesto bolj 
kot kulisa, in jih bomo posebej 
omenili. Enako tudi z motivov, 
povezanih s ptujskim mostom. 

Prav tako tudi s starih Kasimir-

jevih vedut, ki so večkrat razbite 
na posamezne sličice, zvemo res

nico, kaj so takratni Ptujčani 
šteli v mestu in okolici za najpo

membnejše. Tako lahko na obe

leženih sličicah vidimo staro 

mestno gledališče (30, 107, 108, 

131, 140-141), Orfejev spomenik 

(30, 107, 108, 131,132,137,141). 

/.../ 

Spoštovani bralci, če so vas odlomki vzpodbudili, uporabite 
naročilnico in postanite prednaročnik monografije. 

Podpisani 

stanujoč 

naročam monografijo Ptuj z okolico na starih razglednicah 
1891 - 1945 
število izvodov , po ceni 3.990,00 SIT, skupaj 

SIT. 
Knjiga bo izšla v novembru 1997. 
Rok plačila 31. 10. 1997 na ŽR Zgodovinskega društva Ptuj 
52400-678-83861, ali pri g. Marjanu Čehu, Zgodovinski arhiv 
Ptuj, Muzejski trg 1. 

Datum: 

Podpis: 
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P T U J / NA OBISKU PRI SILVI TUMPEJ 

imiadKlna pri ikvekkselih 
prejšnjo sredo j e v krogu sorodnikov in prijateljev prazno
vala 9 0 . rojstni dan Silva T u m p e j iz Gregorič ičevega dre
voreda 3 v Ptuju . O b tej pr i ložnost i so se j e s s l a s t n o torto 
spomni l i tudi v n j e n e m n e k d a n j e m kolekt ivu , v Ptuj sk ih 
pekarnah in s l a š č i a č r n a h , kjer j e pred 3 2 let i d o č a k a l a 
upokojitev. 

Njeni spomini na nekdanje 
podjetje so resnično lepi. Kljub 
temu da je že dolgo upokojena, 
se je vsako leto ob novem letu 
spomnijo s priložnostnim dari
lom. Takšne pozornosti so 
deležni vsi upokojenci Ptujskih 
pekarn in slaščičarn, s čimer se 
ne morejo pohvaliti vsi, ki uživa
jo zasluženi pokoj. 

Jesen življenja naše jubilantke 
je lepa, kljub temu da jo uživa 
sama. Pred trinajstimi leti ji je 
umrl drugi mož, prvi je bil ubit. 
Rodila je tri otroke, živita sin in 
hčerka, razveseljujejo pa jo še 
trije vnuki. Drugih živih so
rodnikov ima še zelo malo, 
najstarejša nečakinja ima 83 let. 
Rodila se je v zelo številni 
obrtniški družini (oče je bil kro
jač z malo zaslužka), v kateri je 
bilo trinajst otrok. Kot zadnji, 
trinajsti otrok je vse preživela. 
Imela je čudovite starše in čudo
vito mladost. Kot najmlajšega 
otroka so jo vsi razvajali. Kljub 
temu da je bila zelo razcartana, 
kot sama pravi, tega ni izko
riščala. V šoli in pozneje v službi 
se je zelo trudila. Veliko je delala 
v mariborskih trgovinah. V Ptu
ju je po vojni najprej delala na 
občini, na današnjem magistra
tu, v referatu za socialno 
skrbstvo, preden pa se je zaposli
la v upravi pekarn, je prodajala 
kruh. 

Zelo se zanima za dogajanja v 
neposrednem okolju in širše. 
"Skoraj ni stvari, ki je ne bi vede
la. V mladosti sem veliko brala: 
Shakespearja, Danteja, Goethe
ja, Schillerja in druge priznane 
pisce. Skozi šolanje sem se 
odlično naučila slovenskega jezi

ka in nemščine. V zadnjih letih 
sicer ne čitam več tako veliko, 
zdaj sem že malo pozabi j iva, 
toda znanje, ki sem ga skozi leta 
in leta obnavljala, s pridom upo
rabljam pri reševanju najtežjih 

Silva Tumpej Iz Ptuja je 
prejšnjo sredo praznovala 
90. rojstni dan. Foto: Kosi 

križank v Delu, ki jih vedno v 
celoti rešim. Redno prebiram 
tudi Tednik, čeprav mi zadnje 
čase nagaja siva mrena in pri 
čitanju uporabljam lupo, ki je že 
prav tako stara, potrebovala bi 
novo. Upam, da bo po operaciji, 
ki me čaka novembra, boljše. Za 
operacijo kolka pa se ne morem 
odločiti, zato je v zadnjih letih 
moje gibanje omejeno. Pri hoji si 
pomagam z berglami, zato tudi 
potrebujem pomoč na domu. Do 
80. leta sem še vsa sama delala, 
pri 75. pa, lahko rečem, sem bila 
še prava deklina. Nisem pa še 
tako nebogljena, da si ne bi 

mogla še kaj malega skuhati. 
Drugo mi prinesejo otroci in 
vnuki," je ob našem obisku v so
boto hitela pripovedovati jubi-
lantka, ki jo je v nedeljo čakalo 
praznično kosilo s sorodniki. 
Silva Tumpej je pri tej starosti 
resnično še zelo bistra in čila, 
kljub temu da ji nagajajo kolk in 
siva mrena, tako da ji lahko zavi
da marsikateri 

šestdeset- oziroma sedemde
setletnik. Za zdravje v starosti se 
ima zahvaliti tudi zdravemu 
prehranjevanju brez veliko 
mesa, a z obilico sadja in zelenja
ve. Tudi alkoholu in tobaku se je 
znala vedno obraniti. Njen koza
rec na plesih - zelo rada je plesala 
- je ostal vedno poln. 

Čeprav ji je politika bolj tuja, 
saj ni v ospredju njenega zani
manja, je po njenem mnenju slo
venski parlament ena sama 
norišnica, v kateri se sploh ne 
morejo zmeniti na nobeno stvar. 
Vesela pa je vsakega napredka v 
Ptuju. Pred kratkim so jo 
domači popeljali na ogled nove
ga ptujskega podvoza, novega 
mostu za pešce in term. "Ptuj je z 
novimi pridobitvami resnično 
krasen, le Drava se mi zdi kot 
stoječa luža. Le kje je tista reka, 
ki se je vila kot srebrni trak? Z 
jezerom smo dobili samo meglo 
in komarje." 

Silva Tumpej s svojo bistrostjo 
in čilostjo dokazuje, da je starost 
lahko tudi zelo lepa. Zanjo se 
velja potruditi že v mladosti. Že 
od nekdaj pa je veljalo, da je za
dovoljstvo v majhnih stvareh. 
Nima veliko želja, le to, da bi se 
operacija sive mrene posrečila, 
za kolk pa tako ali tako ve, da 
brez operacije ne bo ozdravel, 
zanjo pa, pravi, je že prestara. 

Ob njenem jubileju ji izreka
mo iskrene čestitke v imenu 
uredništva in vseh bralcev 
Tednika! 
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P T U J / 1 7. IN 1 8. OKTOBRA ARONOVE VITEŠKE IGRE 

Ožfvffm/e zgodovinskega 
In kulturnega Izroilla 
I\a tiskovni konferenci ob svetovnem dnevu turizma, ki so jo or
ganizirali v GIZ Poetovio Vivat Ptuj, je Darja Žnidaršič v imenu 
Zavoda za naravno in kulturno izobraževanje mladih IVloj Aren 
predstavila projekt Aronovih viteških iger, ki prihajajo na 
ptujski grad 17. in 18. oktobra. Igre so nastale na ranču Kaja in 
Grom iz Rovt, na turistični kmetiji, ki se predvsem ukvarja s 
počitnicami za otroke, gostijo pa tudi odrasle. INjim v zabavo ozi
roma za razvedrilo so za neko novo leto pripravili viteški turnir, 
ki Je presegel vsa pričakovanja. Iz tega navdušenja in želje po 
oživljanju zgodovinskega izročila in kulturne dediščine ter lju
bezni do konj so nastale prve igre na gradu Snežnik leta 1995 in 
kljub dežju zelo uspele. Zatem so jih pripravili na predjamskem 
gradu, sledila sta Socerb in ljubljanski grad ter nekatere druge 
manjše srednjeveške prireditve. V letu 1996 je koordinacijo 
viteških iger pevzel Zavod za kulturno in naravno izobraževanje 
mladih Moj Aron. 

Aronove viteške igre so dobile ime 
po krasnem konju, ki je pred tremi 
leti na žalost umrl za rakom za čre
vesju, pri otrocih in tudi odraslih pa 
je bil nadvse priljubljen. V spomin 
nanj so dali ime zavodu in igram. 
Aronove viteške igre sestavljajo tri 
večja področja srednjeveškega doga
janja. Prvo je srednjeveška tržnica, 
kjer se predstavljajo različni obrtniki 
(na ptujskem gradu jih bo okrog 18) 
iz srednjega veka. To bodo med dru
gim zeliščarica, kovec denarja, 
nečkar, orožar, lokostrelec, pisar, 
lectar, kovač, medičar in coklar. 
Srednjeveška tržnica bo pričela obra
tovati jutri ob desetih in bo odprta 
do 19. ure, prav tako tudi v soboto. 
Predvsem je namenjena otrokom iz 
vrtcev in osnovnih šol ter tudi dru
gim obiskovalcem. Vse skupine ot
rok, ki se bodo na ogled tržnice prija
vile vnaprej, bodo po njej vodili ple
menita Evtanazija, milostljivi Vil
jem Rovtarski in nagajivi dvorni 
norček. Birič, dvorni norček in 
stražar se bodo trudili, da bo med 
mladimi dogajanje na srednjeveški 
tržnici še dolgo živelo. V popestrit-
venem programu so glavni klepetul
ja, birič, grajski otroci, tatic, ki ga 
kaznuje birič s srednjeveško klado, 
in gospoda, ki se sprehaja. V srednje
veških kostumih bo okrog sto ak
tivnih udeležencev iger. Kot tretje 
dogajanje pa so viteške igre s konji s 
prikazom spremosti vitezov z bojno 
in turnirsko sulico, ki bodo na 
programu v soboto. Vaje so na lut
kah, zaključek pa pripada viteškemu 
turnirju, ki je prikaz viteškega spo
pada na konjih. Drugi dan Aronovih 
viteških iger se bodo obiskovalci lah

ko ves dan preizkusili tudi v srednje
veških igricah (teškanju, hoji na ho
duljah, metu podkve...). 
Prihod Aronovih viteških iger v Ptuj 
je bil že dolgo časa načrtovan. Darja 
Žnidariš pravi, da so ga ga sicer po
vezovali s posebno prireditvijo, na 
katero še vedno računajo, da jim jo 
bo nekoč uspelo izvesti. V Ptuju bi 
radi organizirali Aronove viteške 
igre Otroci otrokom, na katerih bi nas
topali otroci, ki bi pripeljali svoje 
starše in jim kupovali tisto, kar bi 
starši želeli. Za začetek pa prihajajo z 
Aronovimi viteškimi igrami v soor-
ganizaciji GIZ Poetovio Vivat, s ka
terim so vzpostavili dobro sodelo
vanje, iz katerega se lahko v pri
hodnosti še marsikaj razvije, ter Po

krajinskega muzeja, ki je za igre prav 
tako pokazal veliko zanimanje. Na 
prvih Aronovih viteških igrah v Ptu
ju pričakujejo med tri in pet tisoč 
ljudi. 
"Naš cilj je, da bi s to prireditvijo vsa
kogar, ki na igre pride, zbegali, da bi 
pozabil na tegobe današnjega časa, 
da bi se z nami zaigral in prepustil 
dogajanju," je sklenila prikaz Arono
vih viteških iger Darja Žnidaršič. 
Ker pa so Aronove viteške igre v 
Ptuju tretje v tem letu in obenem 
zadnje, jim bo pripadla tudi ta čast, 
da se bodo na njih pomerili vitezi 
zmagovalci z vseh treh gradov. Na
jboljšemu v čast bo sledil prikaz 
viteškega turnirja, Evtanazija Ro-
vtarska pa mu bo slavnostno podelila 
Aronov zlatnik. 
Aronove viteške igre spremlja lična 
knjižica, ki je delo univ. prof. dr. Iva
na Stoparja in ki je v bistvu kažipot 
po igrah in vsem dogajanju. V Slove
niji se z viteškimi igrami moderne 
dobe srečujemo komaj tre-tje leto, v 
državah zahodne Evrope pa so jih 
pričeli že veliko prej. V nemškem 
Kaltenbergu so se v sede-mnajstih 
letih razvile v prireditev, ki ima že 
blizu tisoč nastopajočih in trajajo 14 
dni. Aronove viteške igre sprejema
mo tudi kot še enega od poskusov 
oživitve grajskega hriba. 
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PISE: B R A N K O V N U K / KRATEK PREGLED ZGODOVINE NEKDANJEGA PTUJSKEGA DOMINIKANSKEGA SAMOSTANA - 44 

Dominikanski 
samostan 

44. 
M. Zadnikar je zapisal, da je 

romanska arhitektura na splo
šno anonimna, njeni stvaritelji 
pa se molče skrivajo za svojimi 
trajnimi deli. Edinole nekaj 
osamljenili kamnoseških zna
kov, vklesanih na obdelanih 
kamnih nekaterih izbranih 
stavb, priča o tem, da so jih iz
delali izučeni delavci, ki se niso 
stapljali z množicami kolek
tivnih izvajalcev teh velikih 
gradbenih del. Zaman bi iskali 
te v kamen vrezane znake na 
neobdelanih ploskvah lomljen-
ca ali na manjših obklesanih 
kamnih, iz katerih so zidali po 
"iombardskem" načinu v 
zgodnji romaniki zlasti v Sredo
zemlju. Pojavljajo se le na veli
kih obdelanih kamnitih kladah z 
"živimi" robovi in ravnimi plos
kvami, ki so v različnih smereh 
prav na drobno nabrazdane, s 
čimer izdajajo orodja, s katerimi 
so jih obdelovali. 

Kamnoseške znake je treba 
razlikovati od mojstrskih in od 
tistih, ki so jih rabili le pri ses
tavljanju obdelanih kamnov. 
Zlasti pogosti so v gotski arhi
tekturi (križni hodnik domini
kanskega samostana jih je na 
phmer poln), v romaniki pa se 

komaj začenjajo pojavljati. Dos
lej so jih navadno pojasnjevali 
tako, da so z njimi opremljeni 
kamni dokazovali obseg 
kamnosekovega dela in so bili 
torej podlaga za njegovo 
plačilo. M. Zadnikar zapiše, da 
pa v novejši nemški literaturi 
postavljajo bolj v ospredje trdi
tev, da so ti znaki, ki se pojavlja
jo na staufovskem vplivnem 
območju od sredine 12. stoletja 
dalje kot nekakšen skrajšani 
podpis, predvsem izraz kamno-
sekove osebne samozavesti, ki 
se je začela v tem času vedno 
bolj uveljavljati, saj so odslej 
tudi kiparji pričeli podpisovati 
svoja dela. 

Dalje poroča M. Zadnikar, da 
je bilo mogoče doslej na spo
menikih naše romanske arhi
tekture ugotoviti kamnoseške 
znake te v zelo redkih primerih. 
Med najstarejše se uvršča 
znak, ki spominja na lok in 
puščico in je vklesan v levo 
notranje ostenje romanskega 
okna v severni steni "velike cer
kve" v Žički kartuziji. Ker sodi še 
v prvo gradbeno obdobje, ga 
lahko postavimo pod konec 12. 
stoletja. Nekaj kamnoseških 
znakov se pojavlja tudi na slo-
pih mariborske stolnice, in sicer 

na severni strani v obliki velikih 
latinskih črk N in S, na južni pa 
poleg črk D in T še enakokrak 
križ in črta, ki je dvakrat 
poševno prekrižana. Glede na 
datacijo poznoromanske bazili
ke sodijo ti kamnoseški znaki 
že v 13. stoletje. Precej sočasni 
z njimi bodo tudi tisti številni 
znaki, ki so se ob restavriranju 
leta 1981 pokazali na slopih in 
na obokih v južni stranski ladji 
ptujske proštijske cerkve. Z 
zahtevniejšimi oblikami se razli
kujejo od najzgodnejših znakov 
v obliki velikih črk ali preprostih 
geometričnih likov, kakor se 
pojavljajo tudi na samostanski 
cerkvi v Kostanjevici na Krki, 
zlasti na zunanjščini njene 
južne prečne ladje. Z zavitimi li
nijami so "slogovno" na
prednejši in bi jih postavili v 
drugo polovico 13. stoletja, ko 
so triladijsko prezidali ptujsko 
mestno župnijsko cerkev in 
vsaj njeno južno stransko ladjo 
hkrati tudi obokali, saj je 
mogoče obočna rebra primer
jati s tistimi v khžnem hodniku v 
Stični iz časa okrog leta 1260. 
Različnost teh znakov pa hkrati 
dokazuje, da je bila na delu sta-
vbarska delavnica, ki je za
poslovala vrsto kamnosekov. 

Tukaj si M. Zadnikar zastavi še 
vprašanje, ali njene poti morda 
ne vodijo proti Satzburgu. 

Na južnem delu vzhodne 
ploskve "druge" slavoločne ste
ne smo odkrili pet identičnih 
kamnoseških znakov. Dva iz
med njih sta slabše ohranjena. 
Dejansko gre pri vsakem znaku 
za skupek štirih geometričnih li
kov, štirih trikotnikov, 
razvrščenih tako, da tvorijo obli
ko križa oz. štiriperesne detelji

ce. Analogij v našem gradivu 
jim trenutno ni mogoče najti, 
mogoče pogojno kamnoseški 
znak iz južne ladje ptujske 
proštijske cerkve, ki ga ses
tavljajo pahljačasto razvrščeni 
trije trikotniki, ki pa je očitno 
dosti mlajši od naših kamno

seških znakov. 
Na podlagi povedanega se da 

tudi približno rekonstruirati 
prvotni videz zunanjščine prvot
ne vzhodne cerkvene stene, na 
katero se je pristanjat prvotni 
romanski "prenizki in pretesni" 
kor. Njeno višino določa južna 
ladijska stena, to je 11,7 metra 
nad današnjim nivojem 
križnega hodnika, širino samo 
pa določa "druga" slavoločna 
stena, znaša pa 14,1 metra. 

Kamnoseško skrbno izdelano 
"pravilno" zidano steno je v 
višini 6,5 metra nad današnjim 
nivojem križnega hodnika členil 
pultasto padajoč spodžiebljen 
venčni zidec, ki se je nahajal 
severno in južno od prvotnega 
"prenizkega in pretesnega" ro

manskega kora. Severni konec 
vzhodne ladijske stene je pou
darjat, vsaj do višine 2,9 metra 
nad današnjim nivojem 
križnega hodnika, domnevni 
"šivani rob", sestavljen iz klad 
pohorskega marmorja. Glede 
venčnega zidca je še zanimiva 
ugotovitev, nastala ob poskusu 
rekonstrukcije podobe domini
kanskega samostana v 13. sto
letju, da se ta nahaja skoraj 
točno v isti višini, kot jo je prvot
no imel vzhodni samostanski 
trakt, ter da se iz stene štrleča 
klada iz pohorskega marmorja 
nahaja v isti višini, v kateri se je 
nekoč pričenjalo nadstropje 
vzhodnega samostanskega 
trakta. V sredini 13. stoletja se 
južni del venčnega zidca ni več 
nahajal na zunanjščini, saj je 
južni del slavoločne stene bil in-
korporiran v prostor, ki se je 
prislanjal ob novo zgrajeni dol
gi kor, v katerem se je nahajal 
zgodnjegotski portal, ki je di
rektno iz prezbiterija vodil v 
nadstropje vzhodnega samos
tanskega trakta, ki se je šele ta
krat organsko spojil s cerkvijo. 

Lit.: B. SARIA 1936, p. 39; E. 
CEVC 1952 - 1953, pp. 302ss; 
M. ZADNIKAR 1953, p. 44; F. 
ŠTELE 1969, p. 128; M. 
ZADNIKAR 1982. pp. 25 - 27, 
167 - 178, 517, 520; J. CURK 
1983, p. 172s; F. ŠERBELJ 
1983, p. 185; J. HOEFLER 
1988, p. 33; J. CURK 1996, pp. 
8ss; B. VNUK 1996, pp. 65, 68 
- 72, kat. št. 12, 13, 15 - 18, cf. 
tam podrobneje citirano litera
turo 

Romanski kamnoseški znak, dominikanska cerkev, 
vzhodna stenska ploskev južnega dela t.i. 2. slavoloka, ok. 
1230 (7). Foto: P. Vernik 
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T E D N I K O V K L E P E T / M I S I J O N A R PATER M I H A D R E V E N S E K 

Umetnost srečnega iivljenia 
je v preprostih stvareh 
Pravijo, da za nekatere ljudi sploh ni važno, kdaj se rodijo in 
kje živijo. S svojo prilagodljivostjo in iznajdljivostjo se dobro 
počutijo ne glede na svoja leta ali na deželo , v kateri s tanuje
j o . Prav gotovo m e d te spada tudi pater M i h a Drevenšek, ro
j a k iz Pobrežja, ki že 21 let uresničuje svoje duhovniško pos 
lanstvo v Afriki - v Zambiji . 

Oče Miha je svojo mladost 
preživel kot mnogi njegovi vrstni
ki na vasi, kjer je moral poprijeti 
za marsikatero delo. Tako si je 
pridobil veliko ročnih spretnosti 
in izkušenj. Po končani gimnaziji 
se je odločil za duhovniški poklic. 
Že kot redovnik je imel to spo
sobnost, da so se okrog njega zbi
rali za glasbo nadarjeni sobrati 
minoriti. Bil je idejni vodja takrat 
zelo popularne glasbene skupine 
Minores, ki je zaslovela ne le po 
vsej Sloveniji, temveč tudi v Evro
pi in daljni Avstraliji. Svojo popu
larnost so okronali z dvema 
ploščama. 

Ko govoriva o tistih časih, se 
nekoliko zamisli ter z značilnim 
smehom pove, da so to bili časi, 
polni doživetij in mladostne 
vedoželjnosti. V svojem spominu 
hrani podobe iz vsakega 
življenjskega obdobja, kot večni 
popotnik nosi v sebi slike 
različnih krajev. 

Na vprašanje, kdaj in ob kakšni 
priliki je začutil poslanstvo, da se 
je podal v misijone, se spominja: 
"V naši župniji smo imeli teden, 
posvečen misijonu, in takrat sta 
prišla med nas dva misijonarja. 
Prevzela sta me s svojo osebnost
jo. Odločil sem se, in ker sem po 
naravi takšen, da svoje želje in na
mene hočem doseči, sem napisal 
prošnjo na misijonski center. Brž 
ko sem dobil pozitiven odgovor, 
sem odšel." 

Iz njegovih ust izzveni vse sku
paj zelo enostavno. In ko ga opo
zorim, da verjetno ni bilo vse tako 
lahko, pravi, da si življenja ne 
smemo nikoli komplicirati, kljub 
temu pa doda: "Vsak, ki se odloči 
za misijone, mora razčistiti sam s 
seboj; povod za pot v misijon ne 
morejo biti osebne zamere, 
razočaranja ali drugi grenki 
življenjski trenutki. Čeprav si 

fizično oddaljen več tisoč kilomet
rov, se vsi problemi tam še veliko 
bolj stopnjujejo. Zato moraš na
jprej preveriti samega sebe, ali je 
ta želja iskrena, in pri tem moraš 
biti tudi samokritičen. Potem pa 
gre,"doda nasmejani misijonar. 

V Zambiji je bila njegova prva 
postojanka Ibenga, ki mu je ostala 
najbolj v spominu zaradi hude 
malarije. Zatem se je napotil v se
verozahodno provinco med rudar
je bakra in štiri leta deloval v 
Chifubuju, kjer je dogradil cerkev 
in skrbel za občestvo. Tu so mu 
prišle prav njegove sposobnosti, ki 
se jih je naučil še v rodnem 
Pobrežju. Leta 1982 se j e oetu 
Mihu pridružil prav tako Štajerec, 
oe Ernest Benko, in skupaj sla v 
Kalulushiju skrbela za vzgojo 
mladih fantov, ki so se pripravljali 
na minoritski redovniški poklic. 

V Afriki je misijonski poklic 
zelo zahteven in zraven tega, da 
širiš vero, je pomembno še mnogo 
drugega. Fante je bilo potrebno 
hraniti, izobraziti, naučiti delati, 
da bodo lahko zaživeli samosto
jno. Zato so ustanovili farmo, ri
bogojnico, mizarsko delavnico, ki 
jo je vodil laični misijonar. Usta
novili so osnovni in srednjo šolo 
ter šolo za gluhoneme otroke. Ta
krat so prišle na dan vse Mihove 
graditeljske sposobnosti, bil je 
vse, od mizarja, zidarja in vodovo-
darja do ključavničarja in mehani
ka, zraven pa je seveda opravljal še 
vse finančne dejavnosti, kar je 
bilo najtežje. 

"Pomembno je tudi to, da 
domačinom ne vsiljuješ nekaj tu
jega, temveč jim pomagaš na 
takšen način, da ohranijo svojo 
pristnost. Delovati moraš nevsilji
vo, saj bo naša pomoč šele takrat 
imela neki učinek. To je veliko
krat zelo težavno, toda za daljši 
rok je to zelo pomembno. Mnogi 

so me spraševali, ali sem Afričane 
že naučil kaj kulture. Ob mojem 
odgovoru, da sem se sam naučil že 
mnogo kulture, so bili zelo prese
nečeni," pove oče Miha. 

Mnogo Afričanov gre iskat 
srečo v mesta, med mesti in vasjo 
pa zija velik prepad. Pritegne jih 
vpliv zahodnega sveta, elektrika, 
različni mediji, avtomobili in dru
gi statusni simboli, v katerih 
mnogi iščejo svojo osebno srečo. 
Toda zgodi se jim ravno obratno: 
mnogo deklet se začne prostituira-

ti, fantje zabredejo v kriminal ...V 
Zambiji se zelo naglo širi bolezen 
sodobnega časa, aids. Posebej je 
problematično, ker se zaradi boga
tega sveta, vpliva Amerike, dogaja 
veliko hudih stvari; saj recimo že 
otrokom zelo popularizirajo kon
dome, toda o tem jih premalo 
poučijo. Zaradi premale 
osveščenosti in prepričanja, da so 
s kondomom povsem varni, mno
gokrat dosežejo ravno obratni 
učinek. 

"Zato predvsem mlade želimo 
vzgajati v duhu, da morajo zaupati 
vase in da so sami sebi najboljše 
zdravilo," pravi oče Miha. 
"Afričani še znajo živeti neobre

menjeno, brez stresov, hvaležni so 
za tisto malo, kar jim daje narava. 
Veliko se pogovarjajo in družina 
ima tisto vlogo, o kateri zahodne 
države po večini le še teoretizira
jo; znajo živeti za en dan in se ne 
obremenjujejo, kaj bo jutri. S tem 
načinom življenja pomirjajo tudi 
vse druge. Pri nas pa je vse skupaj 
le eno večno garanje. Še posebej 
lahko to razliko občutiš, ko se po 
dolgem času vrneš." 

Pater Miha Drevenšek bo 
letošnjo jesen preživel v Sloveniji 

med haloškimi goricami, ki so v 
tem letnem času najlepše in letos 
obsijane s soncem. Tokratni obisk 
v domovini je povezan tudi z nje
govim jubilejem, saj je v domači 
farni cerkvi praznoval 25-letnico 
duhovništva. 

"V življenju so nekateri mejniki, 
ko se nekako ustavimo in praznu
jemo. Velikokrat se tudi v Afriki 
spomnim nove maše in prav zani
mivo je bilo po petindvajsetih le
tih ponovno srečati ljudi, ki sem 
jih večkrat gledal na fotografijah. 
To pa je tudi priložnost, da se 
srečaš s sorodniki, znanci in prija
telji. V teh dneh so me že toliko
krat osrečili in vedno znova me s 

čim presenetijo," razmišlja ob 
praznovanju misijonar iskrivega 
pogleda, ki ne daje slutiti, da se je 
že srečal z abrahamom. 

Čeprav hudomušno pripomni, 
da je prebolele malarije štel tam 
do petdeset, je poln življenjskega 
optimizma in delovnega elana, 
zato zaenkrat še ne razmišlja o 
vrnitvi iz misijona. Kjerkoli je, ne 
more biti drugačen. V mislih 
imam njegovo neverjetno spo
sobnost za vodenje in organizacijo 
ter značilno trmo. Verjetno se ga 
še spomnite, ko se je pred nekaj 
leti lotil edinstvenega projekta -
ustanovil je katoliški radio Icen-
gelo, istočasno pa je skrbel za vo
jne begunce iz Zaira in Ruande. 
Trenutno vodi katoliški informa
cijski center, ki ima radio, tiskar
no ... Izdajajo tudi edini časopis v 
domačem jeziku, ki ga sam poleg 
angleščine zelo dobro obvlada. Ko 
ga poslušaš, kako komunicira z 
domačini, dobiš občutek, da že od 
rojstva živi med njimi. 

PESMI UPANJA 
IZ ZAMBIJE 

Kitara je bila njegova zvesta 
spremljevalka tudi v Afriki, prav 
tako ni zapravil svojega talenta za 
petje. Vse to je zelo dobro izkoris
til, saj je pred nekaj leti ustnovil v 
Zambiji več skupin, med katerimi 
posebej izstopa skupina mladih 
pevcev ABANA BA STELLA, kar 
pomeni Otroci jutranje zarje, ki je 
pred šestimi leti gostovala tudi pri 
nas. Obisk mladih Afričanov je 

zaradi njihove drugačnosti pustil 
močan vtis, njim pa je pomenil 
prijetno doživetje ob stvareh, ki so 
jim nedosegljive. Med temi je go
tovo ta, da so se mnogi med njimi 
prvič peljali s kolesom. Otroci so 
odrasli v fante in dekleta in temu 
ustrezno so spremenili ime skupi
ne v BA STELLA. Danes so zopet 
med nami. Ob srečanju s skupino, 
ki jo sestavljajo trije fantje in pet 
deklet, povedo, da so vsi razen 12-
letnega Davisa, ki je zaradi 
otroške nagajivosti pravi ljublje
nec obiskovalcev koncertov, že 
srednješolci in imajo kar nekaj 
obveznosti. Tudi tokratni njihov 
obisk ima poseben namen. S svoji
mi nastopi bi radi zbrali denar za 
šolanje, za sirote, katerih starši so 
umrli za aidsom, ter begunce iz 
Ruande, Angole in Zaira. V Zam
biji namreč kar 10 odstotkov ot
rok nima enega ali obeh staršev in 
se morajo ^ sami boriti za 
preživetje. Čeprav je Zambija 
sončna dežela, so razmere v njej 
izredno težke zaradi slabe gospo
darske situacije, neurejenega 
zdravstva in šolstva. Istočasno bi 
radi z glasbo, značilnim ritmom 
in plesom predstavili način 
življenja, razmišljanja in 
doživljanja afriškega človeka. V 
njihovih pesmih se odraža, da 
vsak otrok, vsako novo življnje in 
vse, kar nas obdaja, prinaša upan
je. Ravno v sprejemanju življenja 
takšnega, kakršno je, se odraža 
njihovo bogastvo, ki ga mnogo
krat ne znamo videti. 

Mariia Slodniak 

Mis i jonar p. M i h a Drevenšel<, l<ljub m n o g i m prob le 
m o m v e č n o n a s m e j a n , pove , d a v Z a m b i j i p o g r e š a 
h a l o š k o kap l j ico 



P T U J / PRVA TRGATEV NA 
GRAJSKEM HRIBU 

Pridelek slrro-
mefi, a odliien 
v petek, 10. oktobra, dopoldne je na ptujskem gradu potekala 
prva trgatev žametne črnine - modre kavčine. Trgatve so se 
udeležili številni župani in predstavniki sosednjih občin. 

Najprej so nastopili člani Ptuj
skega kvarteta, nato pa je govo
ril župan mestne občine Ptuj dr. 
Miroslav Luci. Poudaril je bo
gastvo naših vinorodnih 
območij in pohvalil letošnjo le
tino. Izpostavil je tudi nekaj 
problemov, ki pa jih vinograd
niki v zadnjem času uspešno 
rešujejo. Ptujskemu županu Mi
roslavu Luciju je pripadala čast. 

da je utrgal prvi grozd in tako 
simbolično pričel trgatev. 

Modra kavčina je cepljenka 
najstarejše vinske trte v Sloveni
ji, ki raste na Lentu v Mariboru. 
Potomko najstarejše trte so na 
Ptuj prenesli že pred štirimi 
leti. S pridelkom, ki ga je sicer 
malo, je pa zelo kakovosten, bo 
kletarila ptujska vinska klet. 

Tacfe/ Podvršek 

Ptujski župan Miroslav Luci v družbi z mestnim viničarjem 
Ivanom Skočirjem In Albertom Goncem, tehničnim direktor
jem kletarstva Slovenske gorice-Haloze, ki je grozdje predal 
mlademu putarju. Foto: Langerholc 

O R M O Ž / TRGATEV PRESEGLA VSA PRIČAKOVANJA 

Kam bi del 
Vinogradnike letos muči vprašanje "Kam bi del", saj je obilna 
letina marsikoga presenetila in nima dovolj posode. Pravijo, da 
od viška glava ne boli, tokrat pa ne bo tako, saj bodo letos na 
slovenskem tržišču izjemno velike količine vina, ki j ih najbrž 
ne bo lahko prodati. 

Podobno je tudi v ormoški kle
ti podjetja Jeruzalem Ormož 
VVS, kjer so ta konec tedna v 48 
urah prevzeli okrog milijon kilo
gramov grozdja. Ce prištejemo 
še količine, ki so ostale neprev-
zete, a že pobrane, pa bo okrog 
1,4 milijona kilogramov grozdja. 
To pa je tudi svojevrsten rekord, 
ki je za seboj potegnil številne 
probleme v predelavi mošta. 
Tehnologija kljub velikim vla
ganjem v preteklih letih ni bila v 
celoti pripravljena na tako 

Direktor kleti Zlatko Zadravec 

močan prevzem. Po kriznem ses
tanku v nedeljo zjutraj se je 
vodstvo kleti odločilo, da pri
voščijo delavcem malo predaha 
in v ponedeljek so zaustavili 
lastno proizvodnjo. V naslednjih 
dneh pa bo nadaljevali trgatev 
na lastnih površinah z manjšim 
tempom. 

Temu primerne so bile tudi 
čakalne dobe za prevzem 
grozdja, ki so se gibale od 8 do 10 
ur in več. Vozniki traktorjev so 
si krajšali čas na najrazličnejše 
načine, marsikateri pa je noč 
preživel v čakanju. Direktor 
ormoške kleti Zlatko Zadravec 
pravi, da je bilo čakaje ob tako 
močnem prevzemu krajše kot v 
preteklosti, saj so prevzem poso
dobili in za skoraj 30 odstotkov 

pospešili. Čeprav so imeli 
računalniški prevzem že od leta 
1991, je imel svoje šibke točke. 
Letos so nabavili sonde, ki so 
zadnji dosežek na tem področju. 
Razširili pa so tudi prevzemni 
list, tako da je vsak kooperant v 
nekaj minutah dobil vse želene 
parametre, od sladkorne stopnje, 
količine grozdja do cenovne 
vrednosti. 

Problem s povečanimi 
količinami se pojavlja tudi v 
sami kleti, kljub temu da so v 

zadnjih dveh letih razširili njene 
kapacitete za več kot 400.000 li
trov. Kapaciteta kleti znaša več 
kot 5,5 milijona litrov, ampak 
rekordni letnik jih je vseeno 
spravil v težko situacijo. Trgatev 
bodo morali časovno razvleči. 
Doslej so odkupili približno 180 
vagonov grozdja, pričakujejo p a , 
da se bo številka prihodnji konec 
tedna približala dvema in pol 
milijonoma kilogramov. Direk
tor Zadravec pravi, da so v kleti 
začeli preštevati kapacitete na 
litrčke: "Trudili se bomo odku
piti vse količine, vendar pa mo
rajo kooperanti upoštevati, da 
smo imeli v preteklih letih 
obratne težave: nismo imeli do
volj vina in smo se morali na 
trgu krčiti, se opravičevati za ne-

dobavljene količine in na ta 
način se nam je trg krčil. Danes 
pa so se številni kooperanti, ki 
nas v minulih letih niso poznali, 
vrnili. Konec tedna bomo videli, 
koliko lahko še prevzamemo. V 
lastni proizvodnji, ki nam je vsa
ko leto zvesta do zadnjega kilo
grama, imamo na trsih še okrog 
2 milijona kilogramov grozdja. 
Lastne proizvodnje smo potrgali 
komaj 45 odstotkov, od kmetov 
pa smo prevzeli že 30 odstotkov 
več, kot so dobavili v letih 1995 
ali 1996." 

Da bodo nekako zmanjšali 
količine, so se odločili narediti 
večje količine predikatnih vin, 
kot v letu 1993, ki pa so počasi že 
pošle. Opažajo, da pri pridelo
valcih preveč prevladuje ekono
mika količin in ne ekonomika 
kvalitete. Ceniki pa so bolj kot 
kjerkoli po Sloveniji prilagojeni 
prav kvaliteti. Razmerje med 
ceno pri nižjih sladkornih 
stopnjah v razmerju do tistih z 
višjo je tudi do 1 proti 3. Vendar 
to ni premaknilo vinogradnikov, 
da bi nekoliko zmanjšali pride
lavo na račun kvaliete. V kleti 
pravijo, da je mnogo lažje proda
ti vrhunsko kvaliteto po vrhun
ski ceni kot povprečno kvaliteto 
po povprečni ceni. Sistem iz
plačila pa bo takšen kot v prete
klih letih. Kooperanti morajo 
računati tudi s tem, da je bilo 
prevzeto več kot milijon litrov 
letnika več, kot je bilo v pred
hodnih dveh letih, in se bo pro
daja zaradi tega zavlekla. Glavni
no pridelka bi radi poplačali do 
1. oktobra prihodnjega leta. Re
alno pa je pričakovati, da teh 
količin ne bo možno prodati do 
takrat. Nasploh je na sloven
skem tržišču opaziti upad proda
je vina po letni stopnji 10 odstot
kov. Tudi druge kleti so polne, 
na trgu pa je tudi veliko vina iz 
Makedonije. V ormoški kleti 
razmišljajo o izvozu vina, vendar 
čudežev ne pričakujejo. V 
zadnjih letih se izvoz širi tako po 
sortah, količini in državah, v ka
tere izvažajo. "Z izvozom imamo 
velike težave, ker je tujina 
zaščitena z vsemi instrumenti in 
naša država še ni storila dovolj 
za izvozne stimulacije. Stimula
cijo je približno enaka, če izvozi
mo liter vina za marko ali 
vrhunsko vino po 7 mark za 
steklenico. Država mora 
odločneje podpirati izvoz, 
zmanjšati drage analize držav
nih institucij in posodobiti 
predpise za zaščito domače 
proizvodnje pred tujo konku
renco. Pričakujemo padec cen 
vina na slovenskem tržišču, saj 
bodo zaloge 30 do 40 odstotkov 
višje, kot so bile minula leta. 
Povpraševanje pa je neelastično 
in znižanje cen za 10 odstotkov 

Enologinja Andreja Brglez 

ne bo za toliko zvišalo prodaje. 
Izhode bomo morali iskati tudi 
drugje, v novih blagovnih znam
kah in izvozu," je povedal Zlatko 
Zadravec. 

Enologinja Andreja Brglez 
pričakuje, da se bodo vse sorte 
letošnjega letnika zelo dobro iz
kazale, saj imajo v povprečju od 
2 do 3 odstotke več sladkorja, 
kot ga je bilo v minulih letih. 
Podani so vsi pogoji za dober 
razvoj žlahtne gnilobe, zato so 
zunaj pustili precejšen del pri
delka. Računajo, da bodo v vseh 
sortah, ki pri nas dosegajo dobre 
pozne trgatve - chardonnay, 
laški in renski rizling, sauvig-
non in traminec - pridelali iz
jemna predikatna vina. 

Letošnja trgatev je dobra šola 
za prihodnje. Kooperacijsko pri
delavo bo treba bolje organizira
ti, časovno precizirati, vinograd
niki bodo morali pričeti trgati 
tudi med tednom. V ormoški 
kleti želijo pridelovalce dolgo
ročno pogodbeno vezati, da 
bodo oddali grozdje tudi v 
slabših letnikih in ne le, ko ga je 
povsod preveč, saj drugače ne 
morejo obdržati svojega deleža 
na trgu. 

vki 

Pred zaključkom redakcije 
smo uspeli izvedeti, da so 
se vodilni predstavniki kle
t i , Kmetijske zadruge 
Ormož in Vinogradniške 
zadruge dogovori l i , da 
spremenijo plan odkupa 
grozdja. Za ta korak so se 
odločili zaradi pomanjkan
ja kapacitet, saj je letošnji 
odkup za 60 odstotkov 
večji od lanskega in je bilo 
v kleti prevzetih že 3,8 mili
jonov kilogramov grozdja. 
Vinogradniki, ki so želeti 
pripeljati grozdje včeraj, 
danes in jutr i , bodo po no
vem urniku lahko grozdje 
predali v soboto in nedel
jo. Tisti, ki pa so namera
vali imeti trgatev v soboto 
in nedeljo ali v prihodnjem 
tednu, pa lahko grozdje 
predajo 24., 25. in 26. okto
bra. 

P T U J / N O V A KNJIGA ZALOŽBE VERITAS 

Slikovna lmhari€a za diabetike 
Pri Založbi Veritas je v sodelovanju s podje^em IN OBS izšla 
knjiga, ki je na slovenskem trgu noviteta, in sicer slikovna ku
harica Za diabetike. Knjiga je uspešnica nemške založbe GU in 
je tam izšla v letnem ponatisu. Slikovna kuharica Za diabetike 
je knjiga, ki v sliki in besedi predstavlja, kaj deiabetiki smejo 
in česa ne smejo jesti. Slovencem sta jo približala Nada in 
Zlatko Jurič, ki sta knjigo prevedla in dopolnila. Recenziji sta 
napisala priznana slovnenska strokovnjaka za področje diabe
tesa dipl. inž. Maruša Pavčič in as. Miro Čokolič, dr. med iz 
Maribora. 

Kot je povedala urednica 
založbe Veritas Nataša Vodušek, 
je knjiga izšla v nakladi 5.000 iz
vodov in je tudi v Sloveniji do
bro sprejeta. Ni naklučje, da je 

predstavitev kuharice Za diabe
tike bila v Krkinem hotelu Šport 
na Otočcu, saj tam že dve leti 
pripravljajo poseben zdravstve-
novzgojni program za sladkorne 
bolnike. Celoten program 

vključuje bogat program rekrea
cije in družabne prireditve. Pri
pravili pa so tudi posebno učno 
delavnico zdrave prehrane za 
sladkorne bolnike, kjer tudi ku
hajo po tej kuharici. 

Knjiga predstavlja neverjetne 
možnosti priprave šestih obro
kov dnevno z različno kalorično 
vrednostjo, čas priprave, opozar
ja na jedilnike, ki jih je mogoče 
pripraviti še posebej hitro in 
tudi poceni. Janja Leskovar, 
dipl. inženirka, ki vodi učne del
avnice zdrave prehrane na 
Otočcu, je med drugim poveda
la: "Diabetikom se ni treba 
odreči sladicam, pa tudi kozarcu 
vina ne, le skrbno morajo kon
trolirati število kalorij. Knjiga 
svetuje tudi, kako jesti, če ne jes
te doma, pa tudi vabilom na ko
sila in večerje se ni treba odreči. 
Pri izbiri receptov, vseh je 125, 
je mogoče sestavljati jedilnike 
po svojem okusu, po individual
nih potrebah, ki so odvisne od 
telesne teže, telesne obremenitve 
in starosti. Knjiga prinaša tudi 
informacije o diabetesu, pre
snovnih motnjah in pravilnem 
zdravljenju." 

Knjiga pa še zdaleč ni namen
jena samo bolnikom, ki imajo 
sladkorno bolezen in predpisano 
dieto. Namenjena je vsem, ki se 
želijo zdravo prehranjevati, 
vsem, ki želijo obdržati svojo 
težo ali jo zmanjšati, in vsem, ki 
imajo zvišane maščobe. Slikovna 
kuharica vsebuje osnovne infor
macije, ki jih mora poznati vsak 
diabetik in vsak, ki se želi zdravo 
prehranjevati, ter primerCj^kako 
pravilno kuhati. 

MS 

VSAKO 
SREDO 

VSE KAR STE PREJ 
NAŠLI V 
ŠTAJERSKEM OGLASNIKU 

POMEMBNEJŠI DOGODKI 
IN ZANIMIVOSTI DOMA 
IN PO SVETU, 
AVTOMOBILIZEM. 
TURIZEM, FILM, GLASBA, 
MODA, ŠPORT... 

PRI NAJBLIŽJEM PRODAJALCU ČASOPISOV 



P T U J / VISOK ŽIVUENJSKI JUBILEJ MIHAELA G O B O \ 

Miškovih sedem kriiev 
V č a s u , k o s e narava o d e n e v p i s a n e j e s e n s k e barve, v s a k o 
l e t o o b r n e l i s t v knj ig i svojega živl jenja z n a n i P t u j č a n Mi
h a e l Gobec . Le tošn jega 2 7 . s e p t e m b r a j e s lavi l 7 0 - l e t n i c o . 
Čil i n zdrav s e j e vese l i l v k r o g u svoje d r u ž i n e - z ž e n o , si
n o v o m a , s n a h a m a i n v n u k o m a . M i h a e l G o b e c že o d 
z a č e t k a p e t d e s e t i h let živi v P t u j u . Z i b e l k a m u j e t e k l a v 
D o l e n j i vasi pri Krškem, n a k a r ga j e zajel v ihar dogodkov 
druge svetovne vojne i n ga , s k u p a j z d r u ž i n o , gna l d a l e č p o 
svetu . Njegovg ž iv l jenjska z g o d b a j e m n o g o k r a t č m o - b e l a , 
s prev ladujočo č r n o barvo, v m e s pa s o seveda tudi t renutk i 
radost i i n s r e č e . D a n e s so njegova največja l j u b e z e n č l a n i 
d r u ž i n e , predvsem o b a v n u k a , l e p v i k e n d v Krčevini pri 
Vurbergu i n v inograd n a d n j im. Že ob rojstvu s e g a j e pri
j e l o i m e M i š k o i n s t e m i m e n o m j e tud i d a n e s z n a n m e d 
z n a n c i i n prijatelj i . 

Miškov oče je bil železničar, a 
je umrl že pri sinovih sedmih le
tih. Tako je mati s štirimi otroki 
ostala sama na majhni kmetiji. 
Otroci so že v mladih letih spoz
nali trdo pot preživetja. Miško 
je v kraljevini Jugoslaviji obi
skoval osnovno šolo, tik pred 
drugo svetovno vojno pa prvi 
letnik rneščanske šole v 
Krškem. Štirinajst let niu je 
bilo, ko se je začela vojna. Že je
seni 1941 so Nemci celo Dolen
jo vas izselili, tudi Miškova 
družina je morala neko noč po
brati najnujnejše in se s kovčki 
podati v neznano. Najprej so se 
znašli v zbirnem taborišču Rei-
chenburg, kjer so formirali 
kompozicije in izseljence pošil
jali v različne kraje Nemčije in 
Avstrije. Njegovo družino so 
poslali v nemški Templin v 
bližini Berlina, v drugo prehod
no taborišče. Tam so doživeli 
trdo delo in strogo taboriščno 
disciplino. Julija 1942 so jih 
poslali na naslednjo postajo nji
hovega medvojnega potovanja, 
tokrat v Leutesdorf ob francoski 
meji. Tam so delali na kmetijah, 
predvsem v vinogradih, poleg 
tega pa so pripravljali taborišče 

za nove jetnike. Zadnja postaja 
Miškove družine je bil Wiltin-
gen ob reki Saar. Tam so vse do 
leta 1944 delali v vinogradih 
skupaj z vojnimi ujetniki Rusi, 
Francozi, Jugoslovani in Polja
ki. Miško se spominja, da je s 
svojimi 40 kilogrami težko pre
našal koš, poln gnoja, vendar se 
na to v težkih časih vojne nihče 
ni oziral. V tem času je prvič se
del za volanom traktorja in spo
minja se, da so mu morali kot 
otroku podaljšati pedale. Pozi
mi so kletarili in polnili vino in 
v letih 1942 od 1944 je lastno
ročno napolnil zagotovo sto 
tisoč buteljk. Posebej se spo
minja, da mu je gospodar leta 
1943 za rojstni dan podaril bu
teljko njegovega rojstnega letni
ka. Gospodar je leto kasneje kot 
nemški oficir padel na ruski 
fronti, še danes pa se družina, 
pri kateri so v vojnih časih dela
li, ukvarja s kletarstvom. Njihov 
sin, ki se je rodil med vojno, je 
pred leti obiskal tudi ptujsko 
vinsko klet. 

Mnogo je spominov na leta 
vojne in izganstva. Nekaj do
godkov je posebej živo zapisa
nih v spomin. Na primer tisti. 

ko je moral kot 14-letnik kopati 
grob, ali tisti, ko so zavezniška 
letala vsakodnevno letela nad 
Nemčijo. Ker so živeli in delali 
na vasi, jih bombni napadi niso 
ogrožali. Bilo pa je nevarno, ko 
so se letala vračala in so, mnoga 
obstreljena, odmetavala bombni 
tovor. Takrat so morali v zaklo
nišča, kjer so mnogokrat prebili 
cele noči. Spomni se, da so ne
kega dne bežali v bunker, ko je 
začelo žvižgati. Nagonsko se je 
vrgel na levo stran poti, bomba 
pa se je istočasno zarila na desno 
stran in eksplodirala. 

Kot sedemnajstletniku so 
Mišku ponudili nemški unifor
mo in obljubljali, da bodo, če 
uniformo sprejme, družino pus
tili domov. Ponudbe ni sprejel, 
Nemci pa tudi niso vztrajali, saj 
je.bil še premlad in prešibak za 
vojaka. Nato se spominja 
bližajočega se konca vojne in 
ameriške vojske, ki je prišla vse 
do reke Saar. Prvič je takrat vi
del črnce. Med izseljenci in 
ujetniki pa je bilo kar precej 
razočaranja, ker Američani niso 
prečkali reke in jih osvobodili. 
Kmalu je prišlo novo potovanje, 
tokrat proti jugu, ob švicarsko 
mejo v kraj Zeli in Wiesental. 
T a m so jih zaposlili v kovinski 
tovarni, kjer so delali na vseh 
mogočih strojih in začuda so se 
vsakega dela priučili v nekaj 
dneh. Kljub težkim mesecem in 
letom se je Miško, tako pripove
duje, v izgnanstvu marsičesa 
naučil in vse mu je prišlo pozne
je v življenju še kako prav. 

Ob švicarski meji so dočakali 
15. maj 1945 in prihod franco
ske vojske, ki jih je premestila v 
taborišče Lbrah, kjer so ostali 
do oktobra 1945, do vritve v do
movino. V taborišče so prihajali 
oficirji bivše kraljeve jugoslo
vanske vojske in kot ameriški 

agentje taboriščnike snubili za 
odhod v Ameriko. Domotožje 
pa je Miškovo družino vleklo 
domov. Tam so od dveh 
prejšnjih hiš našli eno požgano, 
drugo pa izropano, brez oken in 
vrat. Prve mesece jim je poma
gala preživeti pomoč UNRE. 

Miško je takoj po vrniti začel 
razmišljati o svojem življenju. 
Želel je v šolo, vendar ga je pre-

Nekdanji direktor Radio 
- Tednika, sedaj upoko
jenec in vinogradnik, čil 
in zdrav sedemdesetlet
nik Mihael Gobec -
Miško. 
hitel nabor in najprej vabilo, po
tem pa poziv v gardo. Dobra tri 
leta je tako prebil v Beogradu, 
na Belem dvoru (Dedinju). Leta 
izgnanstva so mu že tu prišla 
zelo prav, saj se je znal sporazu
mevati v več jezikih, ki se jih je 
naučil v stikih z vojnimi ujetni
ki v Nemčiji. Tako je v vojski 
postal telegrafist, opravil ustrez
ni tečaj in bil v letih 1948-49 že 
predavatelj. Dvakrat je sodelo
val na paradi pred Ti tom, na kar 
je bil posebej ponosen. Kljub 

vsemu pa je bil precej nesrečen, 
ko so vztrajali, da po opravljeni 
vojaški obveznosti ostane v voj
ski, kar je odločno odklonil in 
se pozno jeseni leta 1949 vrnil 
domov. Doma pa je bil le tri dni , 
ko so prišli ponj in ga za mesec 
dni zaposlili v Krškem, pozneje 
pa v Ljubljani, v takratni službi 
državne varnosti. V Ljubljani je 
ostal do leta 1951, ko ga je pot 
pripeljala v Ptuj, kjer je pri or
ganih za notranje zadeve delal 
do leta 1972. Tega leta je postal 
direktor Radia Ptuj , sicer pa je 
bil z radiem povezan že od nje
govega nastanka kot predsednik 
Radiokluba Ptuj. Na pobudo ta
kratne SZDL je bil vabljen na 
konferenco, kjer je imel nalogo, 
obvestiti delegate o možnostih 
za ustanovitev radijske postaje, 
kar se je zgodilo leta 1962. Že ta
krat je imel ponudbo za zasedbo 
direktorskega mesta, vendar se 
je zanj odločil šele nekaj kasne
je, predvsem zaradi togosti ta
kratne zvezne administracije. 
Miško je bil direktor radia in 
pozneje združenega zavoda Ra
dio - Tednik do leta 1980, ko je 
šel v pokoj. Veliko njegovih 
spominov je vezanih na ta čas, 
tudi in predvsem na prelomno 
obdobje ptujskega festivala. 
Prevzel je organizacijo četrtega 
festivala, ki so ga Ljubljančani 
želeli prestaviti bliže prestolni
ci, in le s skrajnimi napori so 
festival takrat obdržali v Ptuju. 
Spomni se, da je peti festival ne
posredno prenašala televizija, 
da so v tem času uvedli kot naj
višje priznanje kipec Orfeja, da 
je bil sprva festival dokaj svo
bodna prireditev, ki jo je bilo 
potrebno spraviti v stokovne 
okvire. 

Ob službovanju pri Radio-
Tedniku je opravljal še druge 

funkcije. Že od prej se je aktiv
no ukvarjal z mednarodnimi 
odnosi in pri občinskem komi
teju Z K vodil ustrezno komisi
jo. Bil je član prvega izvršnega 
sveta občine Ptuj , zadolžen za 
kulturo in telesno kulturo. Vo
dil je izdajateljski odbor prve fo-
tomonografije Ptuja, kije izšla 
tudi v nemškem in angleškem 
jeziku. Po upokojitvi je bil štiri 
leta predsednik zbora uporabni
kov pri stanovanjski skupnosti, 
9 let je bil predsednik sveta kra
jevne skupnosti Boris Ziherl, ki 
je bila pobudnik gradnje kabel
skega TV sistema v Ptuju in 
opravljala v času gradnje vse fi
nančne posle. Še danes je akti
ven član organizacije Zveze bor
cev v Ptuju. 

Miškovo življenjsko pot bi 
lahko opisal v mnogo daljših 
stavkih, vendar pa že omemba 
zgolj najpomembnjših mejni
kov pove dovolj o veliki živl
jenjski šoli, ki jo je opravil v 
svojih sedmih desetletjih. Ob 
delu je tudi pr idno študiral, 
končal najprej srednjo in nato še 
višjo pravno šolo. Nekaj izpitov 
je ostalo v indeksu tudi z druge 
stopnje prava, vendar je v 
odločilnih t renutkih zmagala 
skrb za družino in službo. 

Mihaela Gobca lahko v tem je
senskem času najpogosteje naj
demo na vikendu v Krčevini, v 
vinogradu, ki je ob družini nje
gova druga velika ljubezen. 
Tudi svoje bivše sodelavce 
mnogokrat povabi: "Oglasi se 
na kozarček!" Iskrene čestitke 
ob visokem življenjskem jubile
ju in še mnogo zdravih let, 
spoštovani nekdanji direktor in 
prijatelj Miško! 

Jože Braiii 

VITOMARCI / 99 LET FRANČIŠKE ZIZEK 

Slavila je najstarejša obianka 
3 0 . s e p t e m b r a j e praznova la 9 9 . rojs tn i d a n F r a n č i š k a 
Ž i ž e k iz Nov incev v K S Sv. Andraž . 

Rodila se je leta 1898 v Mor-
avcih pri Mali Nedelji. V za
konu z možem Jožetom je 
imela devet otrok, od teh jih je 
sedem še živih. Leta 1958 so 

hišo v Moravcih prodali in se 
preselili na manjšo kmetijo v 
Novince. Pred 23 leti ji je mož 
umrl , tako da je ostala sama. 
Vendar so redno domov k njej 
prihajali otroci in postorili 

večja dela na kmetiji. Leta 
1992 se je upokojil sin Jože in 
se z ženo Marijo vrnil iz 
Ljubljane. Zgradila sta novo 
hišo, v kateri sedaj jesen živl
jenja preživlja tudi Frančiška. 

Frančiška je najstarejša 
občanka v občini Destrnik -
Trnovska vas, zato jo je pred 
dnevi obiskal tudi župan 
občine Franc Pukšič in ji ob 
obisku zaželel predvsem 
zdravja in ji izročil skromno 
darilo. Frančiški zdravje še 
dobro služi, le malo slabše 
sliši, po stanovanju hodi brez 
palice, okrog hiše ne hodi več 
veliko, saj pravi, da raje gleda 
skozi okno. Najrajši se pelje z 
avtomobilom. Ob obisku nam 
je zaupala, da je bila dan prej 
skupaj s sinom in snaho na 
trgatvi na Dolenjskem. 

V soboto popoldan so jo obi
skali otroci in ji čestitali za 
visok življenjski jubilej. Otro
ci jo radi obiščejo, razveseljuje 
pa jo tudi 13 vnukov in 20 
pravnukov. 

Zmago Šalamun 

Najstarejša občanka občine Destrnik - Trnovska 
vas je proslavila 9 9 . rojstni dan. Na fotografiji v 
družbi z županom (levo), sinom in snaho. 

KORACICE / JUBILEJ FRANO\ BELCA 

Napolnil devetdeset let 
F r a n c B e l e c iz Korač i c j e najs tarejš i krajan krajevne 
s k u p n o s t i Sv. T o m a ž i n j e v pr i če tku o k t o b r a praznoval 
v i s o k j u b i l e j , 9 0 . rojstni d a n . O b tej pr i l ožnos t i s o g a obi
ska l i š tev i ln i svojci , l e p e že l je pa s o m u v o š č i l i tud i ž u p n i k 
S t a n k o M a t j a š e c ter Vera J e r o m e l i n Ivan R a k u š a v i m e n u 
krajevne s k u p n o s t i Sv. T o m a ž . O b tej p r i l o ž n o s t i s e j e raz
vil z a n i m i v k lepet , saj j e iskrivi d e v e t d e s e t l e t n i k povedal 
tud i k a k š n o k r e p k o . 

Šebekof Franček, kot ga po 
domače imenujejo, je bil rojen 
4. oktobra 1907 in je večino živl
jenja živel na svoji kmetiji v 
Koračicah. Z ženo Jožefo sta 
imela štiri otroke, devet vnukov 
in tri pravnuke. Sedaj je že osem 
let vdovec in pot ga pogosto za
nese na Jožefln grob, saj je še 
vedno zelo živahen,veliko se 
sprehaja in vozi s kolesom. Vsak 
dan obišče sosede, rad se poda v 
gozd po gobe, zelo rad pa popri
me še tudi za kakšno delo, ki ga 
kljub svoji visoki starosti zmo
re. Ko smo ga obiskali, je pove
dal, da je zadnje dni čistil buče 
in da to sploh ni tako lahko 
delo. 

Zdravje mu včasih malo pona-
gaja, bere pa še vedno brez očal 
in ne more brez dela. Rad dela v 
vinogradu, sosedje pa ga radi 
pokličejo tudi za mesarja, ko je 
čas kolin. Z nostalgijo se spo
minja, kako so nekoč vsa dela 
opravili s konji, pa je bila kljub 
temu vsa zemlja obdelana. 

Traktorja ni vozil nikoli, je pa 
kosil s kosilnico. Živi skupaj s 
sinom Milanom in njegovo 
družino na domačiji, kjer so se 
na njegov rojstni dan zbrali so
rodniki od blizu in daleč. Bilo je 

veselo, še posebej ponosen pa je, 
da ga je obiskal tudi ptujski 
župan Miroslav Luci, sicer 
domačin od Sv. Tomaža. V šali 
pravi, "da lahko je pa pije in 
rajši malo dela kot dosti". Pa to 
ne bo držalo, saj je gotovo delo 
tisto, ki ga drži po konci. To so 
vedeli tudi njegovi gostje, ki so 
ga obdarovali ob rojstnem dne
vu, saj so mu podarili kar štiri 
"šiirce", ki mu bodo pri delu 
prišli prav. 

Yki 

Jubilanta so obiskali tudi predsednica krajevne 
skupnosti Vera Jeromel, župnik Stanko Matjašec in 
tajnik Ivan Rakuša; na fotografiji tudi jubilantova 
vnukinja. 



P T U J / V ČISTEM MESTU MED NAJBOLJŠIMI 

Vxor€nl primer ravnanla z odpadl€i 
SVOJE ZNANJE IN IZKUŠNJE USPEŠNO PRODAJAJO 
KMALU PRANJE POSOD IN EKOLOŠKI OTOKI 
Redko se l a h k o pohval imo, da s m o na n e k e m področju m e d 
najboljš imi, za to s o taki primeri to l iko dragocenejš i . In v 
ptujskem podjetju Čisto m e s t o so zagotovo m e d najboljš imi , 
saj so po zače tn ih težavah in zaplet ih v letu 1995 s svojim 
vzorčnim s i s t e m o m gospodarjenja z odpadki trenutno med 
vodi lnimi v Slovenij i . Svoje izkušnje pri organ iz i ranem od
vozu, se lekt ivnem zbiranju in sortiranju raz l ičn ih odpadkov 
v Centru za ravnanje z odpadki v Brstju u s p e š n o tržijo, tako 
da se po nj ih zgledujejo nastajajoča tovrstna s lovenska 
podjetja. Več kot dober razlog torej za pogovor z Andrejem 
Koterjcm, ki i m a že šes to le to v rokah krmi lo tega obetavne
ga podjetja. 

Gospod Koter, kako daleč smo 
pravzaprav na področju ravnanja 
z odpadki na širšem ptujskem 
območju v primerjavi z razmera
mi drugod v Sloveniji? 

"V Čistem mestu se s to de
javnostjo intenzivno ukvarjamo 
že 5 let in mislim, da smo v tem 
obdobju resnično naredili velik 
korak naprej. V redni odvoz 
odpadkov smo vključili vseh de

vet novonastalih občin, krona 
vsega pa je sodobno urejen cen
ter za ravnanje z odpadki, ki je v 
širšem slovenskem prostoru 
vzorčni model. Sicer se pri odvo
zu odpadkov pojavljajo še sive 
lise, vendar jih dokaj uspešno 
odpravljamo, saj je naš cilj, da bi 
v redni odvoz zajeli stanovalce 
vseh krajev." 

V Centru za ravnanje z 

odpadki ste začeli nekatere no
vosti ... 

"Skupaj z občino smo najprej 
uredili ter v celoti sanirali 
centralno odlagališče odpadkov 
v Brstju. Hkrati pa so tekli pro
jekti za ureditev sortirnice in re-
ciklažnega centra. V začetku 
tega leta pa smo uredili kompos-
tarno." 

Ena od novosti, ki jih 
pripravljate pri rednem odvozu 
odpadkov, je predvideno pranje 
posod za smeti, kar bo vplivalo 
na večjo higieno. Kako daleč je 
do uresničitve tega? 

"Predvsem zaradi večjega sa
nitarnega reda in okolju prijaz
nega vedenja načrtujemo, da bi v 
bodoče vsaj enkrat mesečno po
sode za smeti prali. Seveda pa se 
moramo z mestno občino do
končno dogovoriti o plačilu teh 
stroškov. Vsekakor pa smo že 
danes posode sposobni prati, ka
jti redki so občani, ki bi to že se

daj počeli sami." 
Eden od koristnih produktov 

selekcioniranja in predelave 
zbranih odpadkov je kompost, 
ki je nastal v vaši kompostarni. 
Ste z njegovo kakovostjo zado
voljni? 

"Vsekakor. V osnovi je bila 
kompostarna zgrajena, da bi v 
čim večji meri zreducirali bio
loške odpadke na deponiji. Teh 
je kar precej, saj v celotni struk
turi zajemajo kar 40-odstotni 
delež. Smisel našega početja je 
torej, da bi v deponijo romalo 
čim manj sekundarnih surovin 
oziroma biološko razgradljivih 
odpadkov in da bi jih čim več 
predelali. To nam kar lepo uspe
va, saj bioloških odpadkov na 
deponijo praktično ne odlaga
mo, ker jih v celoti predelamo v 
kompostarni. Osnova za kom
post so zeleni odpadki iz gospo
dinjstva, občani pa zelo pridno 
vozijo vse lesne obreznine in 
druge zelene odpadke, ki nasta
jajo pri urejanju okolja. To 
počno tudi podjetja, kot je Ko
munala, vrtnarije in drugi. Vse 
te odpadke s pomočjo najso
dobnejših strojev v kompostarni 
predelamo. V sodelovanju s 
ptujskim gospodarstvom, 

predvsem s Kmetijskim kombi
natom in Perutnino, pa načrtuje
mo še nekaj drugih novosti. Ze

lena masa, ki ostane ob pridelavi 
hmelja, in piščančji gnoj je smi
selno kompostirati in iz njih pri
dobiti zelo kvalitetne surovine v 
obliki komposta." 

S katerimi storitvami pa ste na 
voljo drugim občinam? 

"Gre v bistvu za dodatno de
javnost našega podjetja, ki jo po 
Sloveniji že kar tržimo. Ponuja
mo celoten projekt ravnanja z 
odpadki, pa tudi posamezne 
segmente, nudimo pa tudi druge 
storitve, kot so mletje odpadne
ga lesa, mini kompostarne, 
skratka vso svojo dejavnost, s ka
tero se dokaj uspešno ukvarjamo 
na območju Ptuja in okolice. Po
membno je, da vse te storitve 
prodajamo. Za posamezne pro
jekte imamo izdelane podrobne 
kalkulacije in urne postavke. Le
tos smo na ta račun že kar nekaj 
zaslužili, kar na drugi strani po
meni, da je podjetje Čisto mesto 
usmerjeno izrazito tržno. Naša 
dejavnost ni le na plečih občana, 
ampak tudi na drugih angaži
ranjih, ki pokrivajo naš razvoj." 

Kako daleč ste z uvedbo nove 
okolju prijazne akcije, tako 
imenovanih ekoloških otokov? 

"To je ena pomembnejših us
meritev, pripravljamo pa jo sku
paj z mestno občino Ptuj. Eko
loški otok pomeni v bistvu večjo 
skupino posod za raznovrstne in 

ločeno zbrane odpadke; posode 
so nameščene na ustrezno 
označenem mestu, običajno v 
neposredni bližini stano
vanjskih naselij, saj naj bi bilo 
na en ekološki otok Vezano od 
500 do 600 oseb. Sicer pa je na 
Zahodu je to že lepo utečeno in 
prepričan sem, da bo tako tudi 
pri nas. V Ptuju je predvidenih 
okoli 10 ekoloških otokov, ki naj 
bi jih postavili do konca leta. V 
pripravi je že vsa dokumentacija, 
v bistvu pa je že zaokrožena že 
tudi finančna konstrukcija." 

Se je struktura vloženega ka
pitala v Čistem mestu že kaj 
spremenila? 

"Vsekakor. Kot mnogi že 
vedo, smo v Čistem mestu orga
nizirani tako, da se je na razpis 
leta 1991 za to dejavnost prijavi
lo podjetje Ekoles, ki je registri
rano tudi za ravnanje z odpadki 
na komunalnem področju. Po
zneje je prišlo do mešane družbe 
med Komunalnim podjetjem in 
Ekolesom, v katerem je pos
redno tudi avstrijski kapital, us
tanovljeno pa je bilo podjetje z 
razmerjem kapitala 51:49 % v 
korist kapitala Ekolesa. Leta 
1995, ko je prišlo do dokapitali-
zacije podjetja, so se ta razmerja 
porušila, saj je v podjetje pritekel 
sveži kapital. Tako smo se lahko 
opremili z novimi stroji in to
vornimi avtomobili, skratka 
podjetje je lažje zadihalo. Kapi
talsko pa to pomeni, da ima Ko
munalno podjetje 28-odstotni 
delež, s čimer je v lastništvo del
no vključena tudi občina Ptuj , 
74 odstotkov pa je v lasti podjet
ja Ekoles iz Ptuja." 

Dejavnost podjetja Čisto mes
to in njihovega Centra za 
ravnanje z odpadki v Brstju 
bodo lahko vsi, ki bodo želeli, 
spoznali na dnevih odprtih vrat, 
ki bodo v petek, 24., in soboto, 
25. oktobra. Med drugim si bodo 
lahko ogledali tudi film Tinčka 
Ivanuše "Ptujski center za 
odpadke", predstavili pa bodo 
tudi potek kompostiranja. V so
boto od 10. do 12. ure si bodo 
lahko center ogledali prebivalci 
vseh devetih občin, za krajane 
Brstja pa pripravljajo tradicio
nalno srečanje. 

M. Ozmec 

Delavc i pak i ra jo lesne r e z a n c e , ki so n a d v s e kor istni . 
Č e j ih po t ros imo m e d o k r a s n e g r m i č e , ne le d a 
zadržu je jo v lago in preprečuje jo i zh lapevan je vode , 
u s p e š n o preprečuje jo tudi rast p leve la . 

SLOVENJ GRADEC / PETI DNEVI ORALNEGA ZDRAVJA 

Slovenski otroški zobo
zdravniki nojbolišl 
Peti dnevi ora lnega zdravja Slovenije , ki so poteka l i 10. in 
11. oktobra v Slovenj Gradcu, so sovpadali z ve l ik im m e d n a 
rodnim pr iznanjem za s lovenske otroške zobozdravnike . N a 
nedavnem kongresu M e d n a r o d n e g a združenja za otroško 
zobozdravstvo v B u e n o s Airesu j e v konkurenc i 3 6 držav s lo
venska zobozdravstvena s lužba prejela prvo nagrado za na
jboljšo organizaci jo izvajanja zobozdravstvenega varstva 
predšo l sk ih in šo l sk ih otrok i n za najuspešnej šo preventivo 
proti zobni gni lobi . 

To priznanje ni prišlo čez noč, 
je plod dolgoletnega dela zo
bozdravnikov in strokovnjakov 
pedontologov, ki si zelo prizade
vajo tudi, da bi to področje vpeli 
v redni izobraževalni program v 
šolah, vendar ministrstvo za 
šolstvo na njihovo pobudo še ni 
odgovorilo. 

Razveseljivo pa je po besedah 
primarijke dr. Jožice Reberc iz 
OE Zobozdravstvo ptujskega 
zdravstvenega doma, da je Za
vod za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije sprejel globalni pre
ventivni program rednih zo
bozdravstvenih pregledov, ki se 
pri otrocih po novem pričenjajo 
že pri šestih mesecih starosti. 
Zmanjšanje zobnega kariesa, 
občutno izboljšanje ustne higie
ne pri mladini in zalitje zob, vse 
to so uspehi, ki bi se jih odgovor
ni načrtovalci zdravstvene poli
tike in tisti z denarjem morali 
zavedati, da ne bi po ne
potrebnem rušili sistema, ki je 
sedaj dobil tudi mednarodno 
potrdilo. K takšnemu ravnanju 
in odločanju pa jih naposled za
vezujejo mladi, saj je oralno 
zdravje splošni pokazatelj zdra
vja slehernega posameznika. 

V strokovnih temah letošnjih 
dnevov oralnega zdravja Slove
nije so med drugim predstavili 
delovanje Urada W H O in pre
ventivno zobozdravstvo, rezulta
te upadanja zobnega kariesa v 
Sloveniji, skrb za oralno zdravje 
v zdravih šolah, praktično upo
rabo fluoridov v prevenciji 
Zobnega kariesa, posledice in
tenzivne ustne higiene na dles-
nih in zobeh, preventivo pri 
odraslih in izobraževanje medi
cinskih sester za preventivo. 

V vsakoletne dneve oralnega 
zdravja Slovenije se ptujski zo
bozdravniki in preventivne me
dicinske sestre aktivno vklju
čujejo. Po njihovi zaslugi so tret

ji dnevi potekali v Ptuju. V 
letošnjem pripravljalnem odbo
ru sta se trudili pr im. dr. Jožica 
Reberc in preventivna medi
cinska sestra Melita Trop, ki je 
tudi prizadevna tajnica Društva 
za oralno zdravje Slovenije. 

"Naš program na petih oralnih 
dnevih je bil obsežen. Sodelovali 
smo v strokovnem in organiza
cijskem delu ter sponzorsko. 
Sponzor je bil Zdravstveni dom 
Ptuj , v velikem deležu pa tudi 
Perutnina Ptuj , ki je za ude
ležence petih dnevov oralnega 
zdravja Slovenije, okrog tristo 
jih je bilo, pripravila degustacijo 
zobem prijazne hrane. Na IIL 
državnem kvizu "Zobje za*pet" 
so med osmimi ekipami nastopi
li tudi osnovnošolci iz OŠ 
Gorišnica, ki so letošnji zmago
valci. V ekipi so bili David Sok, 
Damir Kelenc in Aleš Belšak, 
njihova mentorica pa je bila pe
dagoginja Edita Perkovič. Pred
metna učiteljica kemije in biolo
gije Ivanka Znidarič je za stro
kovni del letošnjih dnevov 
pripravila strokovni skeč na 
temo "Delovanje kislin na trda 
zobna tkiva", ki ga je predstavil 
udeleženec kviza David Sok. 
David Sok pa je napisal tudi 
šaloigro na temo zobozdravstva, 
za katero je prejel priznanje za 
drugo mesto. Gorišniški otroci 
so se tudi likovno izražali. Potr
dili so se z likovnim delom, ki je 
bilo neke vrste maskota oziroma 
vstopnica otrok za sodelovanje 
na letošnjem kvizu. Naše zo
bozdravstveno preventivno delo 
je bilo tudi letos nagrajeno. Priz
nanje je prejela otroška sestra za 
vzgojo in preventivo Brigita 
Jureš. Za tem priznanjem se 
skriva najmanj dvanajst let pri
zadevnega dela na tem področju. 
Teh priznanj je naše zobozdra
vstvo prejelo že nekaj, kar je do
kaz več, da se naše delo potrjuje 

tudi v širšem okolju. Skrb za oh
ranjanje zdravja postaja vedno 
bolj sestavina vsakodnevnega 
življenja in dela," je o petih tra
dicionalnih dnevih oralnega 
zdravja Slovenije povedala prim. 
dr. Jožica Reberc, specialistka 
pedontologinja. 

Drugi dan petih dnevov oral
nega zdravja Slovenije je zelo 
odmevala tudi raziskovalna na
loga pod naslovom "Ohranimo 
zdrave in lepe zobe" OŠ Martina 
Koresa Podlehnik, ki so jo pod 
mentorskim vodstvom Zdenke 
Golub, učiteljice razrednega 
pouka, pripravili učenci te šole: 
Darja Golub, Bo[an Bencek, Sa
bina Turk, Jana Žerak, Doroteja 
Chomicki in Mojca Hvaleč. Z 
njo so zmagali v svoji skupini na 
letošnjem regijskem srečanju 
mladih raziskovalcev iz osnov
nih šol. Raziskovalno nalogo je 
predstavila mentorica Zdenka 
Golub in skozi njo v bistvu 
predstavila vse delo, ki so ga v 
okviru te naloge opravili v enem 
šolskem letu v sodelovanju s pre
ventivnimi medicinskimi sestra
mi ptujskega zobozdravstva in 
zobozdravstveno ambulanto 
Podlehnik. 

Kljub vsem prizadevanjem in 
dobro zastavljenemu delu na 
področju zobozdravstvene pre
ventive pa žal ptujski šolski in 
predšolski zobozdravniki ugo
tavljajo skrb vzbujajoče stanje. 
"Na starostni skupini predšols
kih otrok od treh let do vstopa v 
šolo opažamo porast kariesa, tudi 
na šesticah kot prvem stalnem 
zobu v tej starosti. To je po naši 
oceni posledica izbire zo
bozdravnikov otrokom s strani 
staršev, ki pa na drugi strani niso 
dovolili, da bi jih prek vrtcev sis
tematično vodili k zobozdravni
kom. Po drugi strani pa je tudi 
sam vrtec izgubil določeno števi
lo varuhinj, ki bi lahko otroke 
vodile skupinsko k zobozdravni
kom. V vrtcih je v okviru njiho
vih kabinetov ostalo le še dnevno 
umivanje zob. Pri šolarjih je slika 
boljša, saj je tam vendarle še oh
ranjeno sistematsko delo. Letos 
prvič pa so v sistematske pregle
de in sanacijo vključeni dijaki 
prvega in tretjega letnika 
srednjih šol, pa tudi študentje." 

MG 

P T U J / "TEKSTIL IN USNJE'97 ' 

Tekstil In usnje za 
humanitarne namene 
Okvir prve akcije Tekst i l in usnje '97 j e zastavljen. Za ne
m o t e n potek akcije i n n jeno usklajevanje j e b i la vzpos
tavljena koordinac i j ska skupina , ki j o sestavljajo predsta
vniki O b m o č n e organizaci je RK Ptuj , kjer j e tudi sedež 
akcije in njenega vodstva, podjetja Čisto m e s t o . Urada za 
de lo Ptuj in nekater ih drugih. E k o l o š k o - h u m a n i t a r n a akci
ja Tekst i l in usnje '97 se bo izvajala kot projekt javnih del . 

Trajala bo mesec dni, začetek 
je napovedan v teh dneh, občani 
pa bodo o začetku pravočasno 
obveščeni. Akcija ni pomembna 
samo zaradi zbiranja še upora
bnega tekstila, ki bo služil v hu
manitarne namene, temveč tudi 
zaradi tega, ker se bodo posa
mezna gospodinjstva znebila 
tekstilnih in usnjenih odpadkov, 
ki bi sicer romali v posode za 
smeti skupaj z drugimi odpadki, 
lahko pa bi dodatno onesnažila 
okolje, če bi jih odložili prosto v 
naravi. Postala naj bi tradicio
nalna. Že začetek akcije pa je 
opozoril na problem skladiščnih 
prostorov Območne organizacije 
Rdečega križa Ptuj , ki čeprav do-
muje v prostornem gasilskem 
domu, ima za te namene borno 

luknjo, velikosti dva krat dva 
metra. In na tem prostoru naj bi 
hranili vse potrebno, kar ljudje 
iščejo in potrebujejo, od koc in 
obleke naprej! Zato ni nobeno 
presenečenje, če morajo iskal
cem obleke in drugega "postreči" 
kar na hodniku iz kartonastih 
škatel, ki jih vlačijo izpod miz in 
drugod. Škoda, da se mestni 
občini Ptuj doslej še ni zdelo 
vredno, da bi se pozanimala, v 
kakšnih razmerah dela njena na
jvečja humanitarna organizacija. 
Za primeren skladiščni prostor, 
brez katerega je njihovo delo
vanje praktično nemogoče, že 
dolgo zaman prosijo. V nobeno 
korist pa jim ne more biti pros
tor, ki je oddaljen od sedeža or
ganizacije, če bi jim ga morebiti 

dodelili. 
Zato bo podjetje Čisto mesto 

uredilo prostore za sortiranje 
zbranega materiala in poskrbelo 
za začasno skladiščenje upora
bnih stvari. Za izvedbo akcije 
bodo kupili 25 tisoč vreč, na ka
terih bodo na prvi polovici bele 
oznake in znak Rdečega križa, 
na drugi pa črne in znak Čistega 
mesta. Potrebne kadre bodo gle
de na terminski plan zagotovili v 
Uradu za delo Ptuj. Za začetek 
bo akcija zbiranja tekstila in 
usnja potekala v mestni občini 
Ptuj , pogovor z župani drugih 
občin na Ptujskem pa naj bi po
kazal, ali se za akcijo zanimajo 
tudi drugje. Materialna sredstva 
za izvedbo bodo skušali zagoto
viti pri nekaterih podjetjih. Po
leg denarja za pokrivanje materi
alnih stroškov akcije bodo potre
bovali tudi prevozna sredstva. 
Vozila naj bi prvenstveno dala 
na voljo podjetja javnega 
značaja, lahko pa jih prispevajo 
tudi drugi. 

MG 



C I R K U L A N E / BOGAT TEDEN VSEZIVUENJSKEGA UČENJA 

Majhni frorafci do veijili uspeliov 
Pravkar m i n u l i t e d e n vsež iv l j en j skega u č e n j a j e b i l pov
s o d p o S loven i j i bogat z o k r o g l i m i m i z a m i , predstavitva
mi projektov, posvet i , razs tavami , i z b o r a ž e v a n j e m i n tud i 
k u l t u r n o - t u r i s t i č n i m i pr ired i tvami . Projekt j e b i l i zpe l 
j a n drug ič , dob i l j e tud i državno p o d p o r o , z n j i m pa s e 
S l o v e n i j a vk l jučuje v na jnove j še tokove i z o b r a ž e v a l n i h 
s p o z n a n j . L e t o s s e j e t e d n u vsež iv l j en j skega u č e n j a prvič 
pr idruž i la tud i l o k a l n a razvojna a g e n c i j a H a l o iz Pr i s ta 
ve pri C i r k u l a n a h . 

Osrednji dan v tednu vseživl
jenjskega učenja je agencija Halo 
pripravila v sredo, ko so se v gos
tišču Paradiž srečali nosilci go
spodarskega razvoja na območju 
štirih haloških občin, po
speševalnega centra za malo go
spodarstvo iz Ljubljane, sklada 
za razvoj malega gospodarstva, 
predstavniki podpornega okolja 
podjetnikov in zainteresirani 
podjetniki iz lokalnega okolja. 
Pripravili so delovno srečanje na 
temo Organizirani podjetniki -
razvojna priložnost, ob tem pa 
predstavili možnosti organizi
ranja v podjetniški center in 
vključevanje v regionalne in 
mednarodne projekte. Mag. Sta
nislav Gole, ki je vodil delovno 
srečanje, je povedal: "Projekt 
vseživljenjskega učenja je pri nas 
in v svetu tako široko zasnovan, 
da v bistvu lahko vsak najde v 
tem svoj interes in željo prenese 
na skupino, ki skupaj zastavi 
projektno nalogo. Vključujejo se 
lahko mladi in starejši, metodo
logija pa omogoča realni razvoj. 

V okviru podjetniškega srečanja 
želimo proučiti možnosti pove
zovanja podjetnikov kot eden iz
med predpogojev za razvoj pod
jetništva v občini in na nekem 
območju, kajti le organizirani 
podjetniki lahko nastopamo na 
tržišču in tako združujemo 
znanje in kapital. Namen same
ga srečanje je proučiti sedanji 
razvoj podjetništva na demo
grafskem območju Haloz, kjer 
nam težav ne manjka, in spozna
ti nove korake za prihodnje 
skupno sodelovanje. Seveda 
bomo ob tem morali izkoristiti 
tudi priložnosti doma in na 
mednarodnem področju. Radi bi 
namreč dosegli višjo stopnjo za
poslenosti, to je eden od večjih 
problemov pri nas, seveda pa 
tudi višjo gospodarsko rast. 
Rešitev za to pa ni samo ena pro
jektna naloga, potrebnnih jih je 
še mnogo več. Lahko povem, da 
smo v zadnjih letih v Halozah 
dosegli viden napredek, saj ima
mo bolj urejeno infrastrukturo, 
ampak pojavlja se problem brez

poselnosti mladih. Postopno 
bomo poskušali ustanavljati go
spodarska interesna združenja, 
eno teh je že povezano s turiz
mom in z VTC 11, sam turizem 
pa Haložanom vendarle ne more 
prinesti zaslužka. Ne smemo ob 
tem pozabiti tudi na številne ob
jekte v Halozah, ki samevajo: 
grad Bori, industrijski kompleks 
v Dolanah, na drugi strani pa se 
podjetniki ubadajo s prostorsko 
stisko." 

P O D J E T N I Š K I 
C E N T E R 
DOIANE? 

Razpravljavci so ocenili pri
ložnosti, ovire in potrebne ukre
pe za nadaljnji razvoj gospo
darstva na demografsko 
ogroženem in obmejnem 
območju Haloz, seznanili pa so 
se tudi z dosedanjim razvojem in 
dejavnostjo Štajerskega tehno
loškega parka in Poslovno-pod-
jetniškega centra Kranj. Oba 
centra sta pripravljena pomagati 
pri razvoju organiziranega pod
jetništva v Halozah, predvsem 
pri izdelavi skupnih kandidatur 
za domačo in tujo pomoč. V to
varni Eme engineering v Dola
nah se ponujajo najprimernejše 
možnosti za razvoj podjet
niškega centra, na drugi strani 
pa je tovarna tik pred pričetkom 
četrtega razpisa o prodaji. Mag. 
Gole je mnenja, da že obstajajo 

vsi pogoji za uspešen začetek 
podjetniškega centra, ki bi lahko 
v enem letu postal inkubator za 
nove podjetnike, delavnica za 
nezaposlene v okviru programa 
javnih del, prostor za mnoge 
podjetniške dejavnosti, tudi izo
braževalni in informacijski cen
ter ter sedež drugih lokalnih in
teresnih združenj. To pa ostaja 
ena od vizij Lokalne razvojne 
agencije Halo predvsem v upan
ju na boljši gospodarski razvoj v 
Halozah. 

V tednu vseživljenjskega 
učenja so predstavili tudi študj-
ske krožke ter pripravili srečanji 
pod- naslovom: Mednarodni 
medkulturni - turistični center 
na Borlu in Zbirka značilnih 
haloških orodij na kmetiji. V 
občini Gorišnica je agencija 
Halo teden vseživljenjskega 
učenja končala s predstavitvijo 
haloške vinske turistične cest in 
z ogledom naravne in kulturne 
dediščine haloških krajev. 

T a t j a n a M o h o r k o 

M E S T N A O B Č I N A P T U J 
O B Č I N S K I U R A D 

v skladu z 8. členom Zakona o volilni kampanji (Ur. list RS št. 
62/94) 

objavljamo 
P O G O J E ZA P R I D O B I T E V P R A V I C E D O U P O 
R A B E P L A K A T N I H M E S T V Č A S U V O L I L N E 
K A M P A N J E 

L Mestna občina Ptuj brezplačno zagotavlja vsem organizator
jem volilne kampanje plakatiranje na naslednjih plakatnih mes
tih: 

- na Novem trgu (pred blagovnico) 
- na zelenici pred avtobusno postajo 
- ob Volkmerjevi cesti 
- na ploščadi pred banko na Zagrebški cesti. 
Vsakemu organizatorju volilne kampanje je na teh plakatnih 

mestih zagotovljena namestitev dveh plakatov. 
2. Mestna občina Ptuj pa proti plačilu zagotavlja dodatna pla

katna mesta, katerih pregled in cene so razvidne pri Komunal
nem podjetju Ptuj ter obsegajo: 

- transparent, dvostranski (5) 
- transparent, enostranski (3) 
- samostoječi panoji, tristranski, 12 m2 (10) 
- samostoječi panoji, tristranski, 9 m2 (2) 
- panoji na kandelabrih javne razsvetljave, dvostranski (40) 
- stalna mesta za plakatiranje, panoji po seznamu (42) 
Lepljenje in nameščanje plakatov z volilnopropagandnimi spo

ročili na plakatna mesta iz prve in druge točke opravlja Komu
nalno podjetje Ptuj. 

Prijave bo sprejemalo Komunalno podjetje Ptuj do 14. novem
bra 1997. 

MESTNA OBČINA P T U J 
OBČINSKI URAD 

R U S E / SREBRNI JUBILEJ KEMIJSKE SOLE 

Prištino sreianje dijakov in profesorjev 
5 0 l e t m i n e v a , k o j e b i l a z d e k r e t o m min i s t r s tva z a k e m i j 
s k o i n d u s t r i j o v B e o g r a d u u s t a n o v l j e n a I n d u s t r i j s k a š o l a 
k e m i č n e s t r o k e v R u š a h , l e t a 1 9 6 0 p a j e n a s t a l a T e h n i č n a 
š o l a z a k e m i j s k o s t r o k o . D e l o v a n j e š o l e j e p o m e m b e n j u 
b i l e j , ki se pr idružuje d r u g i m o b l e t n i c a m n a p o d r o č j u 
šo l s tva v R u š a h ( 1 9 9 5 . s o pros lav i l i 3 5 0 . o b l e t n i c o , o d k a r 
j e z a č e l a d e l o r u š k a l a t i n s k a š o l a o z i r o m a g i m n a z i j a , 
l a n i p a 1 0 0 - l e t n i c o š t i r i razredn ice i n g l a s b e n e š o l e ) , 
1 9 9 3 . p a j e š o l a p r e r a s l a v g i m n a z i j o i n s rednjo k e m i j s k o 
š o l o , k i n a d a l j u j e b o g a t o t rad ic i jo s r e d n j e g a šo l s tva . 

Šola je doživljala vzpone in pad
ce, bila je cvetoča in uspešna, 
preživljala pa je tudi težke čase in 
jih tudi preživela. Uspešno jo je 
končalo nad 3000 dijakov in dija
kinj, danes pa je v 25 oddelkih 660 
dijakov. Nekdanji dijaki so danes 
po vsem svetu uspešni poslovneži 
in strokovnjaki, ki še vedno nave
zujejo stike z šolo in se radi 

vračajo v kraj svoje mladosti ob 
vznožju zelenega Pohorja. 

Jubilejna proslava je bila konec 
septembra pod pokroviteljstvom 
predsednika republike Milana 
Kučana, ki je izostal zaradi drugih 
obveznosti in je bilo prebrano nje
govo pozdravno pismo in čestitke. 
V prepolni telovadnici sta številne 
nekdanje dijake pozdravila ravna
telj šole in predstavnik ministrst

va za šolstvo in šport. V bogatem 
in pestrem ktiltumem programu 
so sodelovali big band glasbene 
šole Ljutomer, moški pevski zbor 
Obrtne zbornice Ruše, dramski 
igralec Peter Trnovšek, nekdanji 
dijaki, ki so se v svetu uveljavili 
na drugih področjih, spomin na 
prehojeno pot pa so obujali tudi 
nekdanji dijaki in profesorji. Ob 
ogledu šolskih prostorov in na 
dnižabnem srečanju, ki je trajalo 
pozno v noč, so se srečevali nek
danji dijaki, danes dedki in babi
ce, in ugibali, kdo je kdo, prav 
tako pa so bila prisrčna srečanja s 
"tovariši in tovarišicami". Med 
številnimi udeleženci, ki so se 
udeležili praznovanja, so bili tudi 
nekdanji dijaki iz Ptuja in okoli
ce, ki so na tej šoli pridobili znan
je in poklic. 

a n c 

SLOVENIJA / BLIŽA SE VOLILNA JESEN 

Volit^fe državnih svetnikov 
in predsednika države 
T u d i l e t o š n j e z a d n j e obdobje l e t a n e b o 
m i n i l o brez p o l i t i č n i h pretresov , sa j s o 
pred n a m i vol i tve č l a n o v d r ž a v n e g a sveta 
i n p r e d s e d n i k a države. Vol i tve predsed
n i k a države b o d o v n e d e l j o , 2 3 . novem
bra, državn ih sve tn ikov p a v s r e d o , 2 6 . , 
i n č e t r t e k , 2 7 . n o v e m b r a . 

Za volitve državnih svetnikov v javnosti ni ve
likega zanimanja, saj gre v bistvu za volitve prek 
posrednikov (elektorjev), poleg tega pa ljudje 
državnemu svetu s sedanjimi pristojnostmi ne 
pripisujejo posebno velikega pomena. Državni 
svet sestavlja 40 svetnikov, od tega jih dvaind
vajset zastopa interese lokalnih skupnosti, šest 
interese negospodarskih dejavnosti, po štirje in
terese delojemalcev in delodajalcev, dva interese 
kmetov, eden interese obrtnikov in eden inter
ese samostojnih poklicev. Ker se je število občin 
od volitev državnih svetnikov pred petimi leti 
povečalo na 147, bodo tudi volitve predstavni
kov lokalnih interesov tokrat posredne. Svet 
vsake od teh občin bo izvolil predstavnike (elek
torje), ki bodo potem odločali o kandidatih za 
državne svetnike. Iz vsake od 22. volilnih enot je 
lahko izvoljen po en državni svetnik, vsaka od 
občin znotraj volilne enote pa lahko predlaga po 

enega kandidata. V ptujskem primeru predstavl
ja sedmo volilno enoto vseh 9 novonastalih 
občin, ki izvolijo skupaj 20 elektorjev. 

Drugače je z volitvami predsednika države. Te 
že kar nekaj časa razvnemajo slovensko poli
tično sceno. Kljub temu da tečejo roki za volilna 
opravila od 22. septembra in da je rok za prijavo 
kandidature republiški volilni komisiji 25 dni 
pred dnevom glasovanja, do 28. oktober letos, so 
imena kandidatov še neznanka. Sicer je v jav
nosti že nekaj časa precej ugibanj o možnih kan
didatih, vendar se ti pojavljajo in odstopajo, v 
bistvu pa gre za predvolilno taktiziranje. Zaen
krat je edini nesporni kandidat, ki že izpolnjuje 
pogoje, sedanji predsednik Milan Kučan., ki je 
že zbral dovolj glasov podpore svoji kandidaturi 
s strani volivcev. Kot možni kandidat ene, dveh 
ali morda vseh treh pomladnih strank se vse po
gosteje omenja rektor mariborske univerze dr. 
Ludvik Toplak, resen kandidat je, kot kaže, tudi 
Tone Peršak. Sicer pa zakon o volitvah predsed
nika države predpisuje, da lahko kandidate za 
predsednika države predlagajo poslanci držav
nega zbora, politične stranke in volivci; v 
zadnjem primeru je potrebnih najmanj pet tisoč 
podpisov volivcev, overjenih na upravnih eno
tah. 

J . B r a č i č 

S E D E M ( N E ) P O M E M B N I H DNI S E D E M ( N E ) P O M E M B N I H D N I 

Kdo bo naslednji? 
Zadnje tedne Slovenijo "pretresajo" 
kadrovske spremembe v vrhovih 
posameznih podjetij. Prese
nečenja so še toliko večja, ker gre 
(v glavnem) za znana in "dobra" 
podjetja, zato tudi ne manjka raz
ličnih ugibanj in špekulacij, tudi 
povsem odklonilnih komentarjev. 
Vendar pa bi morali biti previdni, 
ko gre za hitre, kategorične ocene. 
Nemir, ki ga najnovejše "čistke" pri
našajo med vodilne ljudi v gospo
darstvu, ni nujno samo nekaj nega
tivnega. 

" N E M I R ' ' M E D 
D I R E K T O R J I 
če je pri nas vse več zaposlenih 
pod stalnim pritiskom in strahom 
za usodo svojega delovnega mes
ta, potem takšno ozračje negoto
vosti ne more škoditi niti direktor
jem in drugim vodilnim v gospo
darstvu. Za direktorje so pri plačah 
in njihovih "pravicah" v Sloveniji že 
kar na veliko uveljavljeni evropski 
kriteriji, zato je prav, da se začne 

po evropskih in svetovnih merilih 
ocenjevati tudi njihovo delo, njiho
va konkretna sposobnost odzivan
ja na izzive, s katerimi so soočena 
posamezna podjetja. Za zdaj bi 
celo lahko rekli, da so bili mnogi 
povprečni ali celo slabi direktorji 
predolgo bolj zaščiteni in nedotakl
jivi kot drugi zaposleni. Posledica 
tega je, da pri nas še vedno nima
mo pravega trga vodilnih kadrov in 
zares sistematične selekcije med 
njimi. Vsekakor je (in bi morala biti) 
ena izmed najpomembnejših funk
cij nadzornih svetov v delniških 
družbah predvsem tudi kontrola 
(ne)uspešnosti vodilnih operativ
nih vodstvenih ekip. Lahko bi rekli, 
da nadzorni sveti te funkcije še ne 
opravljajo v zadostni meri (ker je 
tudi njihova sestava največkrat re
zultat "medsebojnih simpatij" in 
znanstev med člani nadzornih sve
tov in vodstvi podjetij). 

PREGLOVA 
V S n j I V O S T 

s tega vidika je čudno, da se 
večina opazovalcev in komentator
jev ukvarja predvsem s "problema-
tiziranjem" dela in odločitev neka
terih nadzornih svetov in dokaj ne
kritično z vlogo nekaterih direktor
jev oziroma predsednikov podjet
niških uprav. Izrazit primer 
takšnega (enostranskega) pristo
pa je obravnavanje razmer (in od
nosov) v Mercatorju, kjer so v 
zadnjih mesecih dvakrat zamenjali 
upravo. Obakrat so zamenjali tudi 
predsednika uprave Kazimirja 
Živka Pregla, vendar tako, da se ga 
po prvi zamenjavi in po nekaterih 
"razjasnjevanjih" znotraj nadzorne
ga sveta (med njim in člani sveta) 
znova vzpostavili za predsednika 
uprave. Zadnja, druga, zamenjava 
pa naj bi bila dokončna, nespre
menljiva. Vendar pa odstavljeni 
predsednik uprave spet grozi, da 
se bo "vrnil", brez kakršnihkoli 
predsodkov se vsiljuje za nadaljnje 
vodenje Mercatorjeva sistema. Za
veznike za svoj povratek išče pri 

"institucionaliziranih" lastnikih, se 
pravi pri različnih skladih, ki imajo 
sicer predstavnike v nadzornem 
svetu Mercatorja in so bili baje dos
lej preglasovani od zastopnikov 
drugih, zlasti notranjih delničarjev. 
Kaj pomeni takšno "problematizi-
ranje" odločitev nadzornega sve
ta? Nič drugega kot ustvarjanje po
gojev za dolgotrajne krizne razme
re, za ukvarjanje s samim seboj, 
kar zagotovo ne more koristiti pod
jetju. Normalno bi bilo, če bi se 
spraševali, ali je nadzorni svet raz
polagal z zares zadostnimi in pre
pričljivimi argumenti za sklepanje o 
odstavitvi predsednika uprave. V 
tem primeru bi moral vsak član 
nadzornega sveta in vsi skupaj iz
koristiti poslednjo možnost, da se 
pred definitivnim sklepanjem vsa
ko pomembno vprašanje do po
drobnosti razjasni. Nihče izmed 
članov nadzornega sveta Merca
torja (tudi ne iz vrst institucionalizi
ranih lastnikov) doslej v javnosti ni 
ustvarjal vtisa, da bi bilo glede tega 
drugo glasovanje o Preglovi odsta
vitvi kakorkoli nedorečeno. Konec 
koncev bi lahko blokirali odločanje 
ali pa vsaj protestno zapustili sejo 
nadzornega sveta. Nič takšnega 
se ni zgodilo, na seji niso glasovali 
proti Preglovi odstavitvi, ampak so 
se glasovanja samo vzdržali... 

Ob zamenjavi v Mercatorju se spet 
največ govori o "ozadjih", ne pa o 
bistvenem: ali je koncept Preglove-
ga vodenja zagotavljal doseganje 
rezultatov, ki jih pričakujejo del
ničarji. Če je res, kar pravi nadzorni 
svet, da je Preglova uprava zavaja
la s podatki o poslovanju, potem 
so konsekvence, ki jih je iz tega 
potegnil nadzorni svet pod vost-
vom Mirana Goslarja, nujne in edi
no logične. 

L E K O V I "OSEB
N I RAZLOGI ' 
Pred nekaj dnevi je bila šokantna 
tudi novica o zamenjavi na vrhu 
Leka, ki velja za enega izmed naju
spešnejših slovenskih podjetij. 
Predsednik uprave G. Urlep je od
stopil "iz osebnih razlogov" in nad
zorni svet je to upošteval ter za no
vega prvega človeka Leka že ime
noval Andreja Ocvirka. Seveda pa 
tudi kadrovska sprememba na Le-
kovem vrhu ni ostala brez komen
tarjev in ugibanj, kaj se v Leku v re
snici dogaja. Nekateri preprosto 
niso mogli (in hoteli verjeti), da je 
Urlep zares odstopil samo iz 
"osebnih razlogov". 
V odstop prisiljeni Zvezdan Žleb-
nik, ki je na račun Slovenske raz
vojne družbe saniral Palomo, zdaj 

pa ga ta družba ne vidi več kot 
možnega direktorja, je izjavil, daje 
Paloma pač postala vabljiva za 
marsikoga, ki uživa ustrezno poli
tično podporo. Vendar pa je zani
mivo, da se direktno apostrofirani 
niso potrudili, da bi takšno trditev 
zanikali. 
Nedavno tega so v Železnikih del
ničarji zamenjali direktorja in pred
sednika nadzornega sveta v zelo 
uspešni tovarni Domel, ker sta se z 
ameriško tovarno Ametek pogo
varjala o medsebojnem sodelo
vanju in možnosti večinskega last
ništva Američanov v tej tovarni. Po 
mnenju obeh odstavljenih bi to to
varni zagotovilo stabilno perspekti
vo tudi v prihodnosti, po mnenju 
delničarjev pa naj bi bilo to "razpro-
dajanje tovarne tujcem". Odstavlje
ni direktor pred TV kamerami ni ho
tel polemizirati s tistimi, ki so ga 
odstavili, ker je po njegovem 
mnenju takšna njihova odločitev 
povsem legitimna. Izhajal je iz pod
mene, da so ga oni zaposlili, mu 
postavili svoje pogoje, zdaj, ko nje
gov koncept razvoja tovarne ne 
uživa več njihovega zaupanja, pa 
je zanj edino normalno, da odide .-

J a k Kopr ive 



P T U J / NAJEMNISKA VOJNA S TRAGIČNIMI POSLEDICAMI 

Pfv / Mmili nI prinesel želenega miru 
jVlarija Murš i č j e s partnerjem in hčerko Aleksandro priš la 
v Ptuj , da bi n a š l a to l iko že len i mir i n da bi po števi lnih 
pretresih v zadnj ih le t ih ( ločitev in izguba s ina, ki j e osta l 
pri oče tu) zaživela na novo. Š e posebej , ko je lani novembra 
spoznala zdajšnjega partnerja, za katerega je prepričana, 
da predstavlja t i s to , kar j e vse življenje i ska la . 

Pred tem je 15 let živela z 
bivšim možem v Ormožu, zadnji 
dve in pol leti pa kot podnajem
nica v Veliki Nedelji. Letos so 
pričeli intezivno iskati stano
vanje, ki naj bi bilu čim bliže 
Maribora, kjer je hčerka pričela 
obiskovati aranžersko šolo. S 
pomočjo agencije Gruntar je av
gusta dobila ponudbo za najem 
stanovanja z opremo na Rimski 
ploščadi 1 v Ptuju, to pa je kma
lu postalo jabolko spora med njo 
in najemodajalko J.P. 

Ob ogledu stanovanja je bila 
prisotna tudi J.P., a se je malo vi
delo, ker so bile rolete spuščene, 
pozneje pa se je pokazalo, da je v 
stanovanju potrebno marsikaj 
postoriti. Ob tej priložnosti naj 
bi J. P. povedala, da je stanovan
je njena lastnina. Pred vselitvijo 
ji je plačala 350 mark dogovorje
ne najemnine in 350 mark 
varščine. Cena Mariji ni bila to-
hko pomembna, ker je želela v 
miru donositi tretjega otroka, ki 
so ga vsi trije željno pričakovali. 
Marija je skupaj s partnerjem 
prebelila vrata in zidove, kolikor 
se je dalo, glede na to, da so želeli 
v njem ostati vsaj leto ali dve. 
Kmalu po vselitvi so jim elekt-
ričarji odklopili elektriko, ker 
najemnica ni v roku poravnala 
stroškov, račun pa je želela po
dtakniti Muršičevi. Zaostanek 
plačila je znašal petindvajset 
tisoč tolarjev, a se je potem J.P. 
dogovorila, da ga bo plačala na 
obroke, Muršičeva pa je morala 
plačati stroške ponovnega 
priklopa v znesku okrog pet 
tisoč tolarjev. 

Pogodbo o najemu je sestavila 
odvetnica Slavka Grabrovec-
Junger, ta pa naj ne bi vedela, da 
J.P. ni lastnica stanovanja in da 
gre v resnici za neprofitno stano
vanje, ki ga ni dovoljeno dajati v 
najem brez soglasja lastnika ozi
roma upravljalca. Pogodba o na
jemu je bila sestavljena po nju
nih željah. Za to, da J.P. ni 
lastnica, pa naj bi po odvet-
ničinem zatrjevanju Marija 
Muršič vedela. V tej pogodbi sta 
se dogovorili, da lahko J.P. 
obdrži sobo, v kateri naj bi 
občasno prespala. Sama se je že 
pred tem preselila v drugo stano
vanje, kjer živi s partnerjem. 
Rezervacijo sobe je namreč 
potrebovala za primer, če bi med 
njo in partnerjem prišlo do pre
pira, ker bi sicer morala na cesto, 
zato je Marija Muršič v takšen 
dogovor privolila. Pri podpisu 
pogodbe se je zapletalo, ker naj 
bi se J. P. mudilo v službo, zato 
je podpisala pozneje - celih 14 
dni, posredovati je morala gospa 
iz agencije Gruntar. 

Resnico o tem, kdo je pravi 
lastnik stanovanja, je Marija 
Muršič izvedela v začetku ok
tobra, ko jo je na to opozorila 
gospa, ki v bloku pobira denar za 
plačilo skupnih stroškov. Bila je 
zelo zmedena, zato je poiskala 
odgovor pri referentu Zlatku 
Štuhcu v Podjetju za stano
vanjske storitve in ta ji je pove
dal, da J.P. v resnici ni lastnica 
tega stanovanja. Lastnik je Mer-
cator SVS, ta pa je upravljanje 
predal Podjetju za stanovanjske 
storitve. Odšla je tudi v odvet
niško pisarno Slavke Grabrovec 
- Junger, a ker je ni bilo, jo je 

sprejela tajnica in tej je povedala, 
kdo je in kaj želi. Želela je, da se 
ugotovi, komu mora kot najem
nica stanovanja poravnavati na
jemnino. Poklicala je tudi na
jemnico J.P., vendar je bila na 
dopustu. Po prihodu domov je 
znova poklicala odvetniško pi
sarno in se zanimala, kaj so ugo
tovili. Odvetnica naj bi ji odgo
vorila, da če se s to pogodbo ne 
strinja, naj pride in jo razveljavi. 
Naslednji dan je dobila pripo
ročeno pošiljko odvetniške pi
sarne, naj se pri njih nujno ogla
si 3. oktobra ob desetih, vendar 
se ria to Marija Muršič ni odzva
la. Še isti večer se ji je po telefo
nu napovedala J. P., da pride is
kat najemnino. Marija Muršič ji 
je odgovorila, da jo je iskala, ker 
je izvedela pravo resnico o stano
vanju, in da je več ne potrebuje, 
najemnino pa bo poravnala pra
vemu lastniku. J.P. ji je odgovo
rila z žaljivkami in ji pričela gro
ziti s policijo in da v njenem sta
novanju že ne bo več. Marija ji 
je odgovorila, da naj kar pride. 
Napetosti so se potem kar 
pričele vrstiti. 

Prejšnji ponedeljek (6. ok
tobra) pa ji je pričel po telefonu 
groziti neznan moški, zato se je 
po pomoč obrnila na policijo in 
na Zlatka Štuhca. Grožnje se s 
tem niso končale. To popoldne 
sta s partnerjem odšla na rodi
teljski sestanek v Maribor, in ko 
sta se ob 17.30 uri vrnila, so na 
stopnicah stali trije moški. Ko je 
skušala vstopiti v stanovanje, jo 
je eden prijel in grozeče vprašal, 
kam bi rada šla. Odgovorila mu 
je, da v svoje stanovanje, on pa ji 
je odgovoril, da nima tu kaj iska
ti, ker tu ni nič njenega in da ni 
prehoda. Zato sta s partnerjem 
odšla na policijo, kjer pa ji niso 
mogli pomagati, ker je J.P. na
jemnica stanovanja in ima na
jemno pogodbo. Mariji Muršič 
je medtem, ko je ni bilo tisto po

poldne doma, nekdo z mize uk
radel najemno pogodbo, ki jo je 
sklenila z J. P.. Po vrnitvi s poli
cije je bila ključavnica že zamen
jana, po Marijinem pripovedo
vanju naj bi jo pričakal neki 
Hari , ki ji je želel preprečiti 
vstop v stanovanje že enkrat tisti 
večer. Prišlo je do prerivanja, 
zato je nasilnežu rekla, naj jo 
pusti, da vstopi v stanovanje. Ko 
pa se ni umaknil , mu je dejala, 
naj jo pusti pri miru, ker v trebu
hu nosi otroka. Znova je prišlo 
do posredovanja policije in ta je 
dosegla le to, da je lahko Marija 
tisto noč prespala v stanovanju. 
Zaradi vseh teh obremenitev, 
živčne napetosti je vso noč bru
hala, zjutraj pa se je oglasila pri 
dr. Lukmanu in mu razložila vse 
težave. Povedala mu je tudi, da 
zaradi vseh teh napetosti otroka 
ne bo mogla donositi in da želi 
splaviti. Dr. Lukman ji je odgo
voril, da je to njena odločitev. 

Ključavnico je Podjetje za sta
novanjske storitve zamenjalo, 
ključe pa izročilo obema. Obe
nem ju je pozvalo, da ne maltre-
tirata druga drugo, dokler zade
va ne bo rešena. V sredo zvečer je 
Marija splavila, še isti večer se je 
vrnila v stanovanje, ker ni želela 
hčerke pustiti same, pa tudi ni 
vedela, kaj se v stanovanju doga
ja. Dogajalo pa se je marsikaj, od 
šikaniranja po telefonu naprej, 
pa tudi partnerja naj ni eden 
udaril. 

TUJE 
STANOVANJE 
ODDAJALA V 
NAJEM 

"Hočem, da se napiše resnica, 
čeprav se bo govorilo in sklepalo 
marsikaj. Ni stramota, da sem 
splavila, saj se čutim nespo
sobno, da bi v takih razmerah 
imela še enega otroka, čeprav 
smo si ga vsi zelo želeli. Moj or
ganizem je odpovedal, ne bi 
mogla več živeti, če tega ne bi 
naredila. Tega, kar sem doživela 
jaz in moji v tem kratkem času, 
ne želim nikomur. Najbolj me v 
tem trenutku skrbi za hčerko, ki 
mora vse to doživljati in ki si je 
komaj opomogla od ločitve in od 
tega, da so ju z bratom ločili," je 
povedala Marija Muršič. 

9. oktobra je Marija Muršič 
prejela priporočeno pisno pošil
jko, v kateri je odvetnica zapisa
la: "Zastopam g. P.J., ki se je pri
tožila, da jo kar naprej motite v 
posesti stanovanja. Po vaši infor
maciji - po telefonskem dogovo
ru - sem preverila, ali je J.P. 

lastnik stanovanja, ter v razgo
voru z njo ugotovila, da ne, am
pak je le najemnica stanovanja 
ter da ni vedela, da vam stano
vanja delno ne sme dati v podna-
jem. Glede na to, je sklenjena na
jemna pogodba nična. V imenu 
J. P. vas pozivam, da izpraznite 
stanovanje svojih stvari. Vabimo 
vas, da se v roku tri dni zglasite v 
pisarni zaradi obravnave medse
bojnih odveznosti, ker bo sicer 
po preteku roka proti vam 
vložena tožba za izpraznitev sta
novanja." Marija Muršič je od
vetnico obvestila, da se vabilu iz 
razumljivih razlogov ne more 
odzvati, pa ji je bilo odgovorje
no, da je vprašanje, ali je bila v 
resnici v bolnišnici. 

J.P., ki ima pogodbo o najemu 
stanovanju sklenjeno s 
Podjetjem za stanovanjske sto
ritve Ptuj , svoje strani ni želela 
javno predstaviti. Povedala je, da 
ne misli dajati nobene informa
cije in da so informacije mogoče 
le prek odvetnice Slavke Grabro-
vec-Junger. Odvetnica je pove
dala le toliko, da je zadeva v 
sodnih mlinih in da dokler ni 
končana, je ne misli komentira
ti. Do takrat imata obe stranki, 
ki sta v sporu, vsaka svoj prav. 
Dejala je le, da je Marija Muršič 
vedela, da se seli v stanovanje, ki 
ni last najemodajalke J.P. 

ODPOVED 
ZARADI 
NEDOVOLJENEGA 
PODNAJEMA 

Referent Zlatko Štuhec iz 
Podjetja za stanovanjske storitve 
je povedal, da je J.P. 8. oktobra 
dobila odpoved najemne po
godbe; določen ji je 90-dnevni 
odpovedni rok, šele po preteku 
tega roka je možno zadevo pre
dati na sodišče, če najemnica sta
novanja ne bo izpraznila. Odpo
ved najemne pogodbe je dobila 
zaradi tega, ker je stanovanje od
dala v podnajem, čeprav je v na
jemni pogodbi izrecno napisano. 

da je podnajem mogoče izvesti le 
v soglasju z upravljalcem stano
vanja. Sicer pa je bil odpovedni 
razlog za J.P. podan že s tem, ko 
ni plačevala redno najemnine. 
Njen dolg je t renutno čez dvesto 
tisoč tolarjev, kar pri mesečni 
najemnini 18.800 tolarjev pome
ni, da jo dolgiije že za več kot de
set mesecev. Četudi bi sedaj na
jemnica v celoti poravnala dolg, 
to odpovedi najemne pogodbe 
ne bi zadržalo. Dokler bo Marija 
Muršič še v stanovanju, bo na
jemnino plačevala njim. Sicer pa 
v zvezi z njo še niso ničesar ukre
pali in še ni dobila odpovedi. 

Opisani primer ni edini pri
mer oddajanja nelastniškega sta
novanja v najem na Ptujskem, je 
pa najbolj vpijoč. V nekaterih 
mestih, na primer v Ljubljani, 
naj bi bili takšni primeri nekaj 
običajnega, čeprav to ni norinal-
no in je v nasprotju s pravnimi 
predpisi. Težko pa je nezakonite 
oddaje stanovanj dokazati. Še 
upravljalec stanovanja, če želi 
vanj stopiti, se mora nekaj dni 
prej napovedati. Medtem pa 
imajo tisti, ki oddajajo stanovan
ja mimo pravil igre, dovolj časa, 
da vzpostavijo zadeve v prvotno 
stanje. 

Marija Muršič je pod vtisom 
vsega, kar je v zadnjem času 
doživela, t rdno odločena, da bo 
proti J.P. vložila civilno tožbo, 
tudi zaradi razžalitve časti. 
Kljub vsej življenski kalvariji, ki 
jo spremlja, živi v upanju, da bo 
tudi zanjo nekoč bolje in da bo 
znova lahko zaživela v miru in 
blagostanju. Pri 40 ima za to še 
dovolj moči. Epizodo v Ptuju pa 
želi čim prej pozabiti, tudi zato 
se bo v najkrajšem možnem času 
s svojimi izselila iz stanovanja 
na Rimski ploščadi 1 v Ptuju, ki 
ji je prineslo le jezo in solze. 

Ne glede na vse v tej zgodbi pa 
ostaja dejstvo, da brez preverjan
ja lastništva v nobenem primeru 
ne gre, dokazuje pa ga le ku
poprodajna pogodba. 

M G 

L J U T O M E R / 9. SLIKARSKI EX TEMPORE 

Sreianje likovnikov 

Prof. Jože Foltin ob svo jem de lu , ki je prejelo o d k u p n o 
n a g r a d o sponzorjev. Foto: M . O z m e c 

V galeriji Anteja Trstenjaka v 
Ljutomeru je do 9. novembra na og
led razstava likovnih del udeležen

cev 9. slikarske kolonije Ex-tempo-
re Ljutomer '97. V organizaciji Za
voda za kulturo in izobraževanje 

Ljutomer se je letošnje druge na
jvečje slikarske kolonije na Slo
venskem, ki je potekala od 9. do 11. 
oktobra, udeležilo kar 87 slikarjev 
iz vse Slovenije, med njimi tudi 9 s 
ptujskega območja: Rozina Šebe-
tič, Cilka Bemjak, Marija Gregorc, 
Rozalija Hojnik, Jože Foltin, 
Andrej Božič, Branko Gajšt, Vlado 
Žnidarič in Aljoša Ozmec. 

Veliko odkupno nagrado priredi
telja je prejel slikar Endre G"nter iz 
Murske Sobote, eno od devetih od
k u p n i h nagrad sponzorjev pa je za 
svoje delo prejel tudi profesor Jože 
F o l t i n iz P t u j a . S l o v e s n o s t ob 
odprtju razstave so v nedeljo, 12. ok
t o b r a , p r i j e t n o z a p o l n i l i p e v c i 
m e š a n e v o k a l n e s k u p i n e Orfej iz 
L j u t o m e r a , vsi s k u p a j pa so si 
nazdravi l i s kozarčkom jubilejnega 
vina, ki so ga pripravili za svežanost 
ob 70-lemici mesta Ljutomer. 

- O M 

G I M N A Z I J A P T U J / IZŠLO LITERARNO GLASILO 

kazokviriena beseda 
v t op l em vzdušju šo l ske knj ižnice , v soju sveč, ob prijetni 
glasbi i n ob pr isotnost i dijakov ter učiteljev j e b i lo 
predstavljeno l i terarno g las i lo ptujskih gimnazijcev Ra-
zokvirjena beseda , ki j e zag leda lo luč sveta prav v t eh d n e h 
in j e p lod nj ihovega ustvarjanja v š o l s k e m l e tu 1996/97 . 

Literarna tradicija ptujske 
gimnazije se je začela že pred 
leti, ko so ptujski gimnazijci iz
dajali svoje literarno glasilo Ra-
zokvirjena beseda, ki je izhajalo 
kot priloga Tedniku. Takrat je 
bil eden izmed ustanoviteljev 
tudi Aleš Šteger, ki je s svojo 
pesniško zbirko Šahovnice ur, 
izdano pri založbi Mladinska 
knjiga, zbudil zanimanje literar
nih kritikov in širše javnosti. Po 
tej zelo plodni literarni generaci
ji je na ptujski gimnaziji nekaj 
časa vladalo zatišje, sedanja ge
neracija pa je znova dokazala, da 
se ne da in da verjame, da bo 
beseda večno ostala. 

Literati ptujske gimnazije so 
se v preteklem šolskem letu do
bivali kar sami. Zaradi dvoiz-
nienskega pouka in prostorske 
stiske so imeli nemalo proble-
niov; zbirali so se po pouku, v 
prostem času, srečevali so se na 
šolskem hodniku ... Prebirali so 
različno literaturo in na ta način 
spoznavali različne avtorje, iz-
tnenjavali so svoja mnenja, se 
Srečevali s poskusom interpreta
cije, izrazili svoje misli, ovre
dnotili svoja dela, predvsem pa 
So veliko pisali. Ravnateljica 
Meta Puklavec in nekateri učite
lji so njihove ideje z navdušen

jem podprli, kar je precej poma
galo pri njihovem ustvarjanju. 
Sola je recimo kot možnost izbi
re pri obveznih izbirnih vsebi
nah vključila tudi literarno de
lavnico, kjer so se mladi nade
budni literati srečali z različnimi 
mentorji. Zelo pomembno vlo
go, predvsem pri zaključni fazi 
nastajanja zadnje Razokvirjene 
besede, ki je s svojimi 60 stranmi 
že prava knjižica^pa je imel pro
fesor Stanislav Šenveter, ki je 
zaslužen predvsem za tehnično 
podobo literarnega glasila. 

Vsi, ki so se udeležili literarne
ga večera s predstavitvijo Ra
zokvirjene besede (predstavitev 
Razokvirjene besede širši 
javnosti še sledi), so se lahko 
prepričali, da mladi literati vedo, 
kaj hočejo. Iščejo svobodo in 
našli so jo v ljubezni do pisane 
besede. Ostajajo zvesti sami sebi 
in se hkrati potapljajo v nes
končni prostor poezije. 

Nejc Zaplotnik je zapisal: 
"Kdor išče cilj, bo ostal prazen, 
ko ga bo dosegel, kdor pa najde 
pot, bo cilj vedno nosil v sebi." 
In ptujski literati so našli pot, na 
kateri podajajo roko pesniškemu 
svetu. 

Jasna Skaza 

S predstavi tve Razokvir jene b e s e d e 
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Prihodnje leto poudarek športu 
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Letošnji mednarodni sejem 
gostinstva in turizma GOST-
T U R '97, ki je bil od torka, 7., 
do nedelje, 12. oktobra, na ma
riborskem sejmišču, je tudi po 
odzivu javnosti sodeč dokazal, 
da si je dodobra utrl pot v se
jemsko druščino. Na več kot 
30.000 kvadratnih metrih je 
svojo gostinsko in turistično 
dejavnost ter bogate ponudbe 
predstavljalo 590 razstavljav
cev iz 13 držav. Letošnje leto 
kulture v tur izmu pa so na sej
mu obeležile tudi predstavitve 
dela in življenja Slovencev v 
Italiji, Avstriji in Madžarski. 

Gostinsko-turistični sejem
ski vrvež je bilo čutiti na vsa
kem koraku, največ zanimanja 
pa je pritegnila Hiša kulina
ričnih dobrot, v kateri so bile 
razstavljene najrazličnejše jedi 
iz domače kuhinje, sladice in 
pijače, veliko tega pa so lahko 
obiskovalci tudi pokusili. 

Na sejmu so tudi letos sode
lovali razstavljavci s širšega 
ptujskega območja, največ jih 
v hali D. Na ptujski stojnici je 
bil obiskovalcem na voljo tudi 
računalniški strežnik s pregle
dom bogate turistične in gos
tinske ponudbe v naših krajih. 
Na prodaj so bili različni spo
minki iz Ptuja in okolice ter 
seveda številni plakati, ki so 
opozarjali na pomembnejše 
dogodke. Posebno pozornost 
so tokrat namenil i propagiran

ju Aronovih viteških iger ta 
konec tedna na ptujskem gra
du, tradicionalnemu ptujske
mu karnevalu s kurentovan-
jem, ki bo od 14. do 24. febru
arja, ter seveda Dobrotam slo
venskih kmetij , ki bodo od 24. 
do 27. aprila 1998. 

V neposredni bližini ptujske 
stojnice je bila predstavljena 
turistična ponudba Haloz, ki 

so jo s klopotcem, vinom in 
dobrotami iz krušne peči pri
pravile občini Gorišnica in Vi
dem ter turistična agencija 
Halo. 

Med najodmevnejšimi do
godki letošnjega Gost-tura je 
bila 4. slovenska turistična 

borza, ki so jo izvedli v 
četrtek, 9. oktobra, vanjo pa se 
je vključilo 76 ponudnikov ter 
63 iskalcev turist ičnih stori
tev. Največ ponudnikov je bilo 
iz Slovenije, močno pa so bili 
zastopani tudi hrvaška morska 
ponudba, predvsem srednjega 
Jadrana, delno pa tudi Turčija, 
Italija, Madžarska in Francija. 

V četrtek, je Združenje za tu

rizem in gostinstvo pri Gospo
darski zbornici Slovenije pri
pravilo posvet o uvajanju nove 
kategorizacije nastanitvenih 
obratov. Kot je povedal Stane 
Bizjak, svetovalec ministra za 
gospodarske dejavnosti, bo to 
odslej sistematično urejal pra

vilnik o merilih in načinu ka
tegorizacije nastanitvenih 
obratov, ki je bil sprejet maja 
letos in je eden od petih podat
kov zakona o gostinstvu. 
Ocenjevanje za dodelitev kate
gorizacije bo zajelo vseh šest 
kategorij obratov; in sicer gos
tinske obrate, apartmaje, kam-
pe, vse turistične kmetije, so-
bodajalce in vse tri slovenske 
marine, končano pa naj bi bilo 
do prihodnje pomladi. Tako 
pridobljene kategorizacije 
bodo veljale tri leta, v tem času 
pa bodo komisije stalno nadzi
rale doseženo kakovost. 

Sicer pa naj bi bilo prihodnje 
leto leto športa v turizmu, je 
odločitev izvršilnega odbora 
Turistične zveze Slovenije, ki 
se je sestal na letošnjem sejmu 
v Mariboru. Razlogov za to je 
veliko, šport je namreč 
neločljivi del celovite kako
vostne turistične ponudbe in v 
razvitejših državah je vse večje 
povpraševanje po različnih 
oblikah aktivnega oddiha. 

Posebej živahno je bilo v pe
tek, 10. oktobra, ko je bil na 
sejmu ptujski dan. Ptujsko tu
ristično in gostinsko ponudbo 
ter novi katalog turistične po
nudbe Ptuja in okolice, ki je 
izšel prav ta dan, je predstavil 
Branko Brumen, direktor Poe
tovio vivat. 

M. Ozmec 

Svojstveno predstavitev "ptujskega dne" so na ptujski stoj
nici pripravili srednjeveško odeti trobentar, bobnarka, 
grajski deček in trio flavt. 

K R C E V I N A P R I V U R B E R G U / 
NOVA VINSKA CESTA 

Pred zimo zaskrbljeni 
zaradi neurejene C E S F E 

V Krčevini pri Vurbergu bodo končno dobili vodovod. Prav sedaj! 
napeljujejo vodovodne cevi 120 gospodinjstvom ptujske, du. i 
pleške, destmiške in lenarške občine. Vsako gospodinjstvo boj 
prispevalo 81 tisoč tolarjev, preostanek pa občine in državno] 
ministrstvo za okolje in prostor. Vodovod naj bi bil dokončan do 
pomladi. 

Vendar pa imajo občani tudi 
druge probleme. Tako so mest
no občino Ptuj že januarja za
prosili za sredstva za popravilo 
cest, bankin in odtočnih jarkov. 
Ker se bliža zima, se bojijo, da 
bodo tudi letos imeli podobne 
težave kot prejšnja leta, ko so v 
času zasneženih in poledenelih 
cest tako rekoč odrezani od sve
ta. 

Sicer pa želijo prebivalci na 
meji štirih občin sedanjo 
gozdno cestico spremeniti v sad-
no-vinsko cesto, ki naj bi peljala 
skozi njihove zaselke. Mirko 
Kotnik je povedal, da je mini
malna tehnična dokumentacija, 
ki so jo plačale ptujska, lenarška 
in dupleška občina, že pripravl
jena. Sadno-vinska cesta bi vo
dila izpred Šolskega centra 
mimo gostilne Ernest, čez Mest
ni Vrh, Grajenščak in Krčevino 

do republiške ceste Vurberg -
Korena, tam pa bi se priključila 
na obstoječe vinske ceste v 
občini Duplek in Lenart. Mirko 
Kotnik je prepričan, da je ob 
tem 11 kilometrov dolgem odse
ku ceste že sedaj dovolj gostiln 
in drugih privlačnih točk. 
Mednje sodi Gajzerjeva kapela, 
cesta pa bi šla tudi čez najvišji 
vrh Slovenskih goric, 406 me
trov visoki Kozjak. Z načrti za 
cesto ne bi smeli odlašati, saj po
lagajo vodovodne cevi sedaj 
tako, da bodo napeljane na sre
dini pod bodočo razširjeno in 
asfaltirano cesto, kar ne bo do
bro. Zato je potrebno čim prej 
izdelati projekt in pridobiti po
trebno dokumentacijo, za kar pa 
mora poskrbeti ptujska občina, 
meni Mirko Kotnik. 

Milena Zupanič 

Na podlagi Zakona o privatizaciji pravnih oseb v lasti Sklada • 
Republike Slovenije za razvoj in obveznostih Agencije Repu- \ 
blike Slovenije za prestrukturiranje in privatizacijo (Ur. list J 
RS št. 71/94) - dalje Zakon ter ponudbe Sklada z dne 6.2.1995 : 

S K U P Š Č I N A D R U Ž B E 

T A L U M , D . O . O . , K I D R I Č E V O \ 

O B J A V U A J A V N I P O Z I V 

UPRAVIČENCEM O D K U P A POSLOVNEGA D E L E Ž A | 
OZ. D E L N I C DRUŽBE T A L U M , d.o.o. V P O S T O P K U ; 
PREOBLIKOVANJA V d.d., KIDRIČEVO 

Pozivamo vse upravičence odkupa poslovnega deleža oz. del-i 
nic, da se v nadaljevanju postopka privatizacije na podlagi iz- • 
danega soglasja z dne 15.3.1995 za sodelovanje v interni razde-, 
litvi po Zakonu o privatizaciji pravnih oseb v lasti Sklada RS^ 
za razvoj in obveznosti Agencije RS za prestrukturiranje in^ 
privatizacijo odzovejo temu pozivu po postopkih in na način, i 
kot je zapisan v nadaljevanju. • 

Ponudba se nanaša na odkup delnic družbe T A L U M . d.d., J 
razreda B, v lasti Slovenske razvojne družbe, ki je enak 20 %, 
vseh delnic družbe, z uporabo načina interne razdelitve. 

Ponudba se nanaša izključno na upravičence, kot jih opredel-; 
juje Zakon: J 

1. zaposleni, bivši zaposleni in upokojeni delavci TALUM,] 
d.o.o. i 

2. zaposleni, bivši zaposleni in upokojeni delavci družb: 
ALIN, d.o.o., TGA - Trading, d.o.o., VITAL, d.o.o., Revital,J 
d.o.o., LEGO-A, d.o.o., Stanalum, d.o.o., in Livarna, d.o.o., 
Trbovlje. 

Prodajna cena delnice v interni razdelitvi znaša 3.670,52 SIT .4 
Vplačilo kupnine v okviru interne razdelitve se opravi z I 

izročitvijo potrdil za manj izplačane neto osnovne plače iz 25.a 
člena Zakona o lastninskem preoblikovanju podjetij. ; 

Skupščina družbe poziva vse upravičence, da do 20.11.1997; 
od objave tega poziva dalje predložijo potrdila za manj iz-^ 
plačane neto osnovne plače iz 25.a člena Zakona o lastninskem^ 
preoblikovanju podjetij. 

Podrobnejši urnik predložitve potrdil je objavljen na ogla-, 
snih deskah na sedežu družbe oz. v osebnih vabilih posamez
nim upravičencem. 

Upravičenci uveljavijo pravice iz potrdila za manj izplačanei 
plače na sedežu družbe v Kidričevem, Tovarniška 10. [ 

Skupščina bo zbrala potrdila ter predložila Slovenski razvoj-: 
ni družbi potrdilo Agencije Republike Slovenije za plačilni] 
promet o dejansko razknjiženih potrdilih. ' 

To ponudbo skupščina posreduje zaradi izvajanja svojih ob-j 
veznosti po Zakonu, upravičencem pa je znano gospodarskoi 
stanje družbe oz. so jim na sedežu družbe na razpolago po t r eb 
ni podatki in dokumentacija o tem, zato družba in Slovenska: 
razvojna družba izključujeta kakršnokoli jamčevanje za stvar-i 
ne ali pravne napake na družbi, njenih sredstvih, pravicah alii 
obveznostih in/ali poslovnem deležu oz. delnicah, ki je pred-: 
met te ponudbe. 1 

Upravičenci lahko dobijo dodatne informacije v zvezi s sode-< 
lovanjeni pri privatizaciji ponujenega poslovnega deleža oz^ 
delnic na sedežu družbe pri Janku Vuku, tel. 062/796-110, int.L 
271, za Livarno Trbovlje pa pri Branku Lenartu, te l ; 
0601/27711. I 

TALUM, d.o.o., Kidričeve^ 

Skupščinami 

p.p. Milan CERAR, l.r\ 

ODTODINTAM 
P T U J « 

O P O D T A L N I C I N A 

D R A V S K E M P O L J U 

Ker je od čistosti podtalnice 
Dravskega polja odvisno živl
jenje občanov 16 občin, v 
mestni občini Ruj pripravljajo 
problemsko konferenco pod 
naslovom Varstvo In iz
boljšanje kvalitete podtalnice 
na Dravskem polju, ki bo v 
četrtek, 23. oktobra, v veliki 
sejni sobi mestne občine v 
Ruju. Konference se bodo 
med drugim udeležili pred
stavniki ministrstev za okolje in 
prostor, zdravstvo ter za kme
tijstvo, prehrano in gozdarst
vo, občin, ki so vezane na 
podtalnico Dravskega polja, 
inštituta za ekološki inženiring, 
Zavoda za zdravstveno varst
vo Maribor in drugi. 

Ž E T A L E • 

V S O B O T O 

7 . K O S T A N J E V P I K N I K 

Pravijo, da tako sladkega 
kostanja, kot je letošnji, že dol
go ni bilo, zato ga velja pokusi-
ti. Če ga do sedaj še niste 
uspeli, vas občina Majšperk in 
KS Žetale skupaj s člani pros
tovoljnega gasilskega društva 
Žetale in okrepčevalnico Ga-
stro vabita to soboto, 18. okto
bra, na tradicionalno, letos že 
sedmo haloško kulturno-za-
bavno prireditev Kostanjev 
piknik ob gasilskem domu v 
Zetalah. Za Žetalčane bo letos 
še posebej slovesen, saj bodo 
ob 13. uri slovesno položili te
meljni k^men za novo osnov
no šolo. Ob 14. uri bodo odprli 
razstavo aktiva kmečkih žena, 
tamkajšnje lovske družine in 
športriih društev pod naslov
om "Žetalska jedila in gobe 

žetalskega območja", vse po
poldne in pozno v noč pa bo 
na voljo bogata ponudba 
pečenega kostanja, mošta in 
drugih domačih dobrot. Plesa 
željni se bodo lahko razvedrili 
ob zvokih ansambla Interval. 

M A J Š P E R K # 

D A N E S 2 8 . S E J A 

S V E T A 

Svet občine Majšperk bo na 
današnji 28. seji ob 19. uri 
predvidoma razpravljal o raz
rešitvi člana nadzornega od
bora in imenovanju novega 
člana, o pobudah za razpis sa
moprispevka v krajevnih skup
nostih Žetale, Stoperce, in 
Rujska Gora, o premoženjski 
bilanci občine Ruj, v prvi 
obravnavi pa naj bi razpravljali 
o spremembi statuta občine 
Majšperk, imenovanju članov 
v komisijo za izvolitev elektor-
jev ter o možnostih za imeno
vanje kandidata v državni svet. 

B E G U N J E • P T I D C A 

A N S A M B L A E K A R T 

Po naporni in izredno 
uspešni poletni sezoni se an-
sambu Ekart iz Prepolj obeta 
tudi delovna in pestra jesen. V 
teh dneh končujejo svojo 
šesto kaseto in zgoščenko 
pod naslovom Ričica. Med 12 
novimi skladbami sta tudi to
krat dve zabavni. Ekartova 
Ričica pa je vzletela v zibelki 
slovenske narodnozabavne 
glasbe, v Begunjah na Gorenj
skem, v novi dvorani restavra
cije Avsenik. Predstavitev, ki je 
bila v petek, 10. oktobra, je vo
dil Jože Galič, med gosti pa 
sta nastopita tudi harmonikarja 
Jože Burnik in legendarni 
Slavko Avsenik. 

•OM 

ŠOLSKI ZVONEC OŠ mirna % Požar v šolslii zgradbi 
UPRAVA ZA OBRAMBO PTUJ BO V SODELOVANJU Z OŠ JURŠINCI V PETEK, 1 7 . OKTO
BRA, OB 9. URL PRIPRAVILA AKCIJO POŽAR. POKAZALI BODO EVAKUACIJO UČENCEV IZ 
ŠOLE V PRIMERU POŽARA. VABLJENE SO VSE OŠ S PTUJSKEGA OBMOČJA, PREDSTAVL
JENA PA BO TUDI GASILSKA MEHANIZACIJA. POLEG POŽARNEGA INŠPEKTORJA IZ 
UPRAVE ZA OBRAMBO PTUJ SODELUJEJO ŠE GASILSKE ENOTE IZ PGD GABRNIK, 
GRABŠINSKI BREG IN PTUJ, CIVILNA ZAŠČIT? IN EKIPE PRVE POMOČI. JURŠINSKA 
ŠOLA JE NAMREČ LETOS VZORČNA ŠOLA ZA PRIKAZ EVAKUACIJE V PRIMERU NASTANKA 
POŽARA V ŠOLSKI ZGRADBI. 

OŠ KIDRIČEVO # Dan rolanja in rollianja 
NA OTROŠKEM IGRIŠČU OB VRTCU V NASELJU KIDRIČEVO BODO JUTRI, V PETEK, MED 
13. IN 19 . URO PRIPRAVILI PREDSTAVITEV ELEMENTOV IZ LASTNE PROIZVODNJE POD
JETJA ALBIN PROMOTION IZ LOVRENCA NA DRAVSKEM POLJU, KI SO NAMENJENI RO-
LANJU IN ROLKANJU. PRI PREDSTAVITVI SODELUJE TUDI OBČINA KIDRIČEVO, POSEBEJ 
PA SO VABLJENI OSNOVNOŠOLCI OŠ KIDRIČEVO IN OTROCI IZ VRTCA. PETKOV POPO-
DAN BO PODJETJE ALBIN PROMOTION POPESTRILO TUDI Z ZABAVNO GLASBO IN PRIKA
ZOM VEŠČIN NAJSPRETNEJŠIH ROLKARJEV, PREDSTAVILI PA BODO ŠE VSE PREDNOSTI 
IN SPLOŠNO UPORABNOST ELEMENTOV. 

TM 

P T U J / TV SLOVENIJA SNEMA 
DOKUMENTAREC 

Dosje tudi na Ptuju 
Po scenariju televizijske novi

narke Vesne Marčič, rojakinje iz 
Ptuja, te dni nastaja nov doku
mentarec o nacionalizaciji in de
nacionalizaciji na Slovenskem pod 
naslovom Dosje. Ekipa z režiser
jem Iztokom Toryem in kamerma-
nom Alešem Živcem je minulo so

boto, 11. oktobra, nekaj kadrov 
posnela tudi v Ptuju. V objektiv 
smo jih ujeli med snemanjem sredi 
Prešernove ulice. Dosje si boste 
lahko ogledali na 1. programu slo
venske televizije v začetku novem
bra. 

Foto: M. Ozmec 
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PREJaiSMO 
le vkup, le 
vkup, uboga 
gmajna! 

ODPRTO PISMO MILANU 
JOJČANU IN JANEZU 
DRNOVŠKU 

Spoštovani predsednik RS Mi
lan KUČAN! 

Spoštovani predsednik vlade Ja
nez Drnovšek! 

Po vsemogočih urgencah, ki so 
večinoma bile anonimne zaradi 
strahu pred prevratnimi manager-
ji in zakonolomilci ter ptujskimi 
"vsemogočneži" z neprekosljivimi, 
individualnimi kapitalskimi in 
investicijskimi interesi, so se kra
jani Hajdine, občani Ptuja in 
državljani Slovenije obrnili name, 
da vam napišem opozorilno vest o 
nepravilnostih, ki jih ne morejo 
več trpeti. Vidva bi naj bila še edi
na eminenca,.^ čemiu: seveda jaz 
niti malo ne verjamem, od katere 
pričakujejo zaustavitev kraje, neo
pravičenega in nezakonitega izko
riščanja rudnega bogastva Repu
blike Slovenije, zlorabe in 
uničenja tuje lastnine, 
povzročanja velikanske gmotne 
škode, uničenja naravnih bogas
tev, zaobhajanja vseh veljavnih 
zakonov, ustrahovanja ljudi in sa-
mopašniškega odločanja invest
itorja. 

Na sliki je vidna gmajna na Sp. 
Hajdini pri Ptuju. Razprostira se 
na skoraj 38 (osemintrideset) hek
tarjih obdravskega zemljišča v ne
posredni bližini Ptuja. Pred me-
sarjenjem je to bila oaza miru, za
vetišče avtohtonih rib, živali in 
avtohtone hortikultiu-e, ki jo 
težko najdete še kje v Sloveniji. 
Gmajniška oaza je bila obdarjena 
z močnim izvirom pitne vode, ki 
so jo ljudje imeli za studenec, za
radi česar je dobila ime Stu-
denčnica in se je do izliva v Dra-
vinjo razvila že v pravo 12 km dol
go reko. Gmajna je postala zelen 
rezervat, prava tovarna kisika, ki 
so jo pred 12 leti z rompom in 
pompom zasajevali gozdarji in 
urejali vodarji na družbene 
stroške. Domačini so do naciona
lizacije leta 1948 tod orali zelo ro
dovitno gmajno. 

Poglejte, kaj vidite na sliki se- ' 
daj! Vidite izropano gmajno. Na 
zemljo je navožen gramoz, gozd je 
posekan, zasipani so izviri Stu-
denčnice. Iz podtalne vode nasta
jajo jezera, velikosti do 3 ha, glo
bine 5 do 6 m. Vidite goloseke in 
gramozirano puščobo. 

Če bi ne bile pregnane, bi slišali 
jok živali, rib in ptic, ki so morale 
nasilno zapustiti svoje stoletno 

prebivališče. Slišali pa bi tudi 
škodoželjni krohot samozvanih in 
samovoljnih nasilnežev, ki jim je 
malo mar za lastnike, sosede in bi
valni prostor. Slišali bi zgodbe sa
mih nepravilnosti, umazanosti, 
nasilnosti in arogantnosti. Slišali 
bi žvenketanje denarja s sumlji
vim poreklom, ki naj bi prej pri
padal obdelovalcem rdečega blata 
v bližnji tovarni kakor njihovim 
vodjem, samozvanim zakupoje-
malcem črne gmajniške zemlje in 
belega gmajniškega gramoza. Če 
bi pozorno poslušali, bi morda 
slišali tudi strah in zgroženost 
Hajdincev, ki iz dneva v dan vse 
nemočno opazujejo. Nemočno 
opazovanje je posledica neodzi-
vanja občinskih in državnih orga
nov, ki so vse postopke speljali 
mimo veljavnih zakonov. 

Z gmajne so zvozili (ukradli) in 
prodali že približno 150.000 m^ 

odličnega gramoza. Rodovitno 
zemljo so prekrili s približno 
150.000 m^ izkopanega gramoza. 
Premaknili so približno prav toli
ko zemlje, ki jo bodo nadomestili 
bog ve s čim. Podrli so več kot 
3.000 m topole in jelše, ki so ju 
zasadili pred 32 leti, les pa najprej 
skladiščili na lokaciji bližnje to
varne, potem pa ga prodali celo v 
Italijo (pri nas tako ali tako nima

mo več tovarn celuloze). Nastali 
so do 50 m široki poseki, čeprav so 
dvomljiva soglasja dovolila največ 
10 m široke poseke. Posekali so 
10.000 smrek, starih 10 do 12 let. 
Ko so jih zasajali, je bilo vse v naj
lepšem redu, sedaj pa jih ni bilo 
škoda zmulčiti (beri posekati), češ 
da niso avtohtone. Uničili so izvi
re pitne vode. Struga presiha, 
občutno je zmanjšan njen pretok. 
Na vaški gmajni so nastale 
mogočne z gramozom nasipane 
poti. Nastajajoča jezera bodo 
močno spremenila mikroklimo 
gmajne, za kar bi pred izdajo 
kakršnihkoli dovoljenj morale 
biti izdelane presoje. "Celovita 
presoja vplivov na okolje in preso
ja o vplivu golf igrišča na kvaliteto 
podtalnice" piše v zapisniku o 
predlokacijski razpravi, na katero 
ni bil vabljen en sam tam živeči 
sosed gmajne. Je pa na predloka

cijski bil prisoten Janez Bedrač, 
eden vpletenih vodilnih v Talu-
mu Kidričevo, kot predstavnik 
Golf investa, ki lu-adno s firmo 
Golf invest, d.o.o., nima nič. Kot 
predstavnik AGRARNE, ki naj bi 
zastopala interese lastnikov gmaj
ne, je bil prisoten Maks Kampl, 
manjkal pa je Jože Zupanič, ki je 
za AGRARNO z Matjašičevim 
Golf investom, d.o.o., podpisal 

zelo sporno in za lastnike goljufi
vo pogodbo o zakupu. Na gmajni 
je pravo razdejanje. Vse zaradi 18 
lukenj golf igrišča, ki ga bodo 
morda ob podpori visokih sloven
skih in ptujskih politikov in ma-
nagerjev celo slavnostno in vehe-
mentno odprli. 

Investitor je podjetje z imenom 
Golf invest, d.o.o., katerega last
nik je domačin, ki se menda 
ukvarja z glasbo. Ustanovitveni 
kapital podjetja je pičlih 1,5 mili
jona tolarjev. Podjetje je ustanovl
jeno 9. 2. 1995. Investicija bo po 
strokovni oceni veljala kakšnih 
820 milijonov tolarjev, po Ameri-
kancu Wiliamu H. Bamettu okoli 
320 milijonov tolarjev, po Mat-
jašiču, v članku zadnjega Tedni
ka, pa kakih 400 milijonov tolar
jev. Pa naj kdo reče, da nimamo 
premožnih in sposobnih mana-
gerjev, ki lahko v tako kratkem 

času pridelajo takšne dobičke in 
speljejo takšno investicijo! Od 
kod denar? Mar je to rdeč Senar 
od rdečega blata in krvav denar 
delavcev, ki so desedetja predelo
vali rdeče blato za vodilno oligar
hijo, ki se danes predstavlja kot li-
beralistični management in ki so 
jo celo štipendirali? 

Koliko so plačali za spremembo 
namena zeniljišča, ki jo mora pri 
kakršnemkoli spreminjanju kul-
tm-e od vsakega m^ spremenjene
ga zemljišča plačati vsak držav
ljan? Spomnite se, dragi državlja
ni, zneskov za spremembo svojega 
zemljišča (že za 850 m^ spremem
be zemljišča ste plačali celo pre
moženje) v stavbno zemljišče! 
Dokler spremembe niste poravna
li, ni bilo nobene odločbe o loka
cijskem dovoljenju. Takšna spre
memba zemljišča, kot je izvršena 
na gmajni, pa se še dodatno obrav
nava kot sprememba namemb
nosti zemljišča za rudno bogastvo, 
za kar je potrebno pridobiti še 
dovoljenje za izkoriščanje gramo
za, peska in mivke (po 3., 15., 26., 
27. in 34. členu Zakona o rudarst
vu, Ur. list SRS 17/75), ki ni pri
dobljeno in seveda tudi spremem
ba ni plačana. Za golf igrišče na 
gmajni ni bilo potrebno plačati 
spremembe namembnosti, čeprav 
je tam, kjer je bil še pred letom 
humus, danes zbiti gramoz. Gra
moz pa se z gmajne celo prodaja! 

Dnevno tudi po 1.100 m . In bog 
ne daj, da kdo črhne eno samo be
sedo, ker to počnejo oni, ki jim 
nihče nič ne more! Kot nihče ni 
smel reči besede pri projektih 
teniškega centra Goja, kartinga 
Hajdoše, strelišča Hajdoše, Zlato-
liška jama. Kot nihče ne izterja 
17,5 uradno priznanih milijard 
dolgov za porabljeno elektriko 
Taluma. Denar je z izvozom izdel
kov odtekel v tujino, k tujcem, 
dolgove pa plačujemo preko elek
trike, porabljene v gospodinjstvu, 
in preko davka. Talum pa bodo 
nekoč odkupili isti tujci, tako 
rekoč z našim denarjem, za direk
torja pa bodo postavili,človeka, ki 
je za njih vse izpeljal. Kar se doga
ja z reorganizacijami Silkema 
znotraj Taluma je po pripovedi 
bivšega direktorja nezaslišano. 
Zadeve, ki se dogajajo v Kurent-
landu, ptujskem Malem gradu in 
tako naprej, so si žal na moč po
dobne. 

Da bi bila mera polna, pa vse 
teče tudi mimo tisočkrat ponovl
jenih postopkov, ki smo jih mora
li prestati vsi navadni smrtniki 
brez zvez in politične moči. Poli
tiki delajo zakone zato, da jih 
lahko le sami kršijo. Za navadne 
državljane, ki politike preko pro-
račtma plačujemo, je to strogo 
prepovedano. 

Nadaljevanje prihodnjič 
Janez Lah 

PREJELI SMO 
Državni svet -
partner ali 
nebodigatreba 

Prvi mandat Državnega sveta 
Republike Slovenije (v nadalje
vanju DS) se bliža h koncu. Pred
sednik Državnega zbora je razpi
sal volitve za 2. mandat članov 
DS. Čas za razmislek, analize, oce
ne, poročila, nove vizije... 

DS, vzpostavljen z ustavo RS in 
zakonom o DS iz leta 1991, je po 
ocenah javnosti, merljivih z jav-
nomnenjskimi anketami, odigral 
v tam časovno izjemno pomemb
nem in neponovljivem mandatu 
tranzicije - bližje mi je čas konsti
tuiranja in izgradnje države 
navznoter - bolj ali manj margi-
nalno vlogo. Predsednik DS in 
njegovi ali njihovi somišljeniki se 
s tem seveda ne strinjajo. Podatki 
iz poročila o delu DS jim za to da
jejo celo nekatere osnove, seveda v 
njihovem videnju vloge in pome
na DS. 

Ker se tudi sam v veliki meri 
strinjam z oceno javnosti, bom 
Poizkusil v tem razmišljanju do
dati svoje videnje vloge in pome
na DS. 
PS je po svojih pristojnostih, za

pisanih v ustavi, drugi dom slo
venskega parlamenta v sistemu 
nepopolne dvodomnosti. Te vloge 
žal v prvem mandatu ni uspel 
nveljaviti ne na strokovnem, ne 
na političnem področju in ne v 
javnosti. Žal je pragmatično in le-
Salistično videnje vloge, vodenje 
'n predstavljanje DS privedlo v 
vlogo skorajda 'nebodigatreba' 
Oziroma nerazpoznavne in nepre
poznavne mešanice: REZERVNI 

DZ - REZERVNO USTAVNO 
SODIŠČE - SLABA VEST PO
LITIKE. 

Kljub temu, da je DS nesporno 
politični organ, katerega člani 
smo bili neposredno (22 predstav
nikov lokalnih interesov) ali pos
redno (18 predstavnikov drugih 
interesov) izvoljeni na predlog 
oziroma s podporo političnih 
strank ali opcij, je bil DS navzno
ter strukturiran na videz nepoli
tično - po interesnih skupinah. 
Pri klimi in odločanju o kolikor 
toliko politično ali ideološko 
spornih stvareh pa se je jasno po
kazala 'politična barva' članov 
DS. 

Verjetno je tudi zato strankar-
sko-politični panitokraciji ustre
zala vloga DS, saj ga je lahko po 
potrebi poklicala kot nestrankar
ski organ. Namesto da bi se uvel
javil kot partner v sistemu nepo
polne dvodomnosti slovenskega 
parlamenta, ki bi bil partner DZ 
in Vladi v strateško in nacionalno 
pomembnih političnih in razvoj
nih vprašanjih ter pri pripravi za
konodaje; izjemoma kot korektiv 
odločitvam DZ RS, ki so posledi
ca prehitrih, ne dovolj domišlje
nih odločitev ali nevzdržnih 
strankarskih kompromisov; 
predvsem pa dejanski zastopnik 
lokalnih in regionalnih interesov 
ter civilne družbe, ki v našem 
družbenem sistemu nimajo dru
gega zastopnika na državni ravni. 
V času, ko postaja vse bolj očitno, 
da naša nova država nujno potre
buje vizijo in globalno razvojno 
strategijo, z jasno opredeljenimi 
prioritetami med strateškimi raz
vojnimi področji, bi DS glede na 
svojo sestavo in izobrazbeno 
stniktiu-o državnih svetnikov mo
ral odigrati tudi vlogo partnerja, 
če ne celo iniciatorja tovrstnih aJc-
tivnosti. 

Res je, da za takšno vlogo niso 
dovolj definirane pristojnosti DS, 
predvsem njegova soodločujoča 
vloga (ne zgolj z odložilnim ve
tom) vsaj pri sprejemanju zakono
daje o proračunu, lokalni in regio
nalni politiki ter okolju. 

Vendar bi kazalo takšno vlogo 
DS tudi v okviru obstoječe zako
nodaje uveljavljati in se zanjo bo
riti. Dejstvo je, da je takšna vloga 
DS RS otežena tudi s tem, da 
državni svetniki in svetnica razen 
predsednika opravljamo funkcijo 
nepoklicno in da večina poklicno 
opravlja odgovorne službe, ki ter
jajo časovno in poklicno preda
nost. Razen izjem nam tudi naše 
'baze' ne morejo ali ne vidijo po
trebe in koristi od nudenja kvali
tetne strokovne, administrativne 
in politične podpore. Tudi ali 
predvsem zaradi vloge DS, v kate
ro je bil postavljen ali priveden. 

Da ne bi to razmišljanje izzvene
lo kot obtožba predsednika DS ali 
pranje dela osebne odgovornosti 
za nastalo situacijo, naj spomnim, 
da sem z navedenim videnjem ter 
pripravljenostjo za aktivno vlogo 
pri spreminjanju vloge ali pomena 
DS na predlog dvanajstih kolegov 
državnih svetnikov, brez iskanja 
podpore političnih strank, ob 
'polčasu prvega mandata' leta 
1995 pristal na protikandidattu-o 
dr. Ivanu Kristanu (kot edinemu 
kandidatu?!) na volitvah predsed
nika za drugi dve in pol leti prve
ga mandata. Zmaga ponujene vi
zije in strategije vloge DS v I. kro
gu volitev je bila premalo. Koali
cija s 'tihimi zavezniki' je v po
novnih volitvah strnila vrste, raz
delila funkcije in zopet gre vse po 
stari, vpeljani poti, ki očitno 
ustreza večini odločujočih v naši 
državi. 

Kakorkoli že bodi, prvi mandat 
DS RS se bliža h koncu. Ker je 

vsak konec tudi nov začetek, 
želim sedanje kolege in kolegico 
spomniti, bodoče državne svetni
ke in svetnice, javnost in 
odločujoče pa seznaniti z viden
jem DS, za katerega verjamem, da 
ga lahko postavi v vlogo, ki mu po 
ustavi gre in je glede na stanje v 
naši družbi še kako potrebna. 

Bojim se, da strankarska 
odločitev DZ o posrednih volit
vah tudi za predstavnike lokalnih 
interesov v drugem mandatu DS 
ni ravno v prid takšnega videnja, 
saj bo s tem postal orodje trženja 
političnih strank za podeljevanja 
funkcij zaslužnim strankarskim 
aktivistom, s čimer se bo verjetno 
bistveno znižala statusna in izo
brazbena strukttu-a članov - zas
topnikov lokalnih (pokrajinskih) 
interesov. S tem bo dilema DS -
zbor pokrajin (regij) ali DS - zas
topnik lokalnih in družbenih in
teresov še en predmet polarizacije 
Slovenije, ne pa predmet resne in 
poglobljene strokovne ter poli
tične analize, razprave in 
odločitve. Sam menim, da kaže 
obdržati sedanjo sestavo DS, dok
ler nimamo vzpostavljenega ev
ropsko primerljivega zborničnega 
sistema, ki bo zagotovil partner
ski položaj različnih drtižbenih 
interesnih skupin nasproti vladi, s 
temda se predstavniki lokalnih 
interesov volijo na neposrednih 
volitvah. 

Upam, da bo tudi navedeni tekst 
prispeval k odločitvam, ki bodo 
DS RS postavile v vlogo, ki mu 
gre, da bo partner v sistemu nepo
polne dvodomnosti slovenskega 
parlamenta, da ne bi postal 'nebo
digatreba'. 

Državni svetnik 
Branko Brumen 

ODGOVOR GOSPODU BORISU KRAJNCU 
v 

"Se vedno nezakonito" 
Veseli me, da je odbor za CATV spremenil mnenje. Ko sem nam

reč želela poročati o porabljenih sredstvih, zbranih na računu odbo
ra za CATV v letu 1996 in finančnem načrtu za leto 1997 v mesecu 
februarju, so gospodje Krajnc, Belšak, Osterman in nekateri drugi 
člani odbora ostro zagovarjali misel, da se ti podatki javnosti ne 
tičejo in da me kot novinarko nič ne brigajo. In mi seveda podatkov 
niso dali. Ali so informacije o porabi 600 tisoč DEM, ki jih bo letos 
obrnil na računu odbor za CATV, zanimivi za javnost ali ne, bo jav
nost presodila sama. 

Gospod Boris Krajnc, predsednik mestne četrti Center in pred
sednik odbora za CATV, mi je 15. 9., tako kot je zapisal, izročil fo
tokopijo zaključnega računa in finančnega plana. V skoraj celi uri, 
kolikor sem prebila v njegovi pisarni, pa mi ni dopustil pogledati v 
spete liste, ki so očitno sodili k financam (saj sta bila obračim in 
plan za letos med njimi) in jih je, kot kaže, prav tako obravnaval od
bor za CATV, morda celo svet mestne četrti. Niti slišati ni hotel, da 
bi mi fotokopiral tudi te liste. Le kakšne skrivnosti so zapisane v 
njih, da je gospod Krajnc ves čas držal na njih svojo močno roko in 
je umaknil liste vsakokrat, ko sem se jim približala s svojimi' rokami 
ali pogledom. Nerodno mi je, da moram bralcem razlagati takšne 
potankosti o svojem delu, vendar je novinarsko delo včasih re
snično zoprno. 

Gospoda Krajnca sem spraševala o posameznih obračimskih pos
tavkah. Odgovarjal je zelo na splošno, zato sem mu povedala, da si 
ne bom zapisovala, saj bom tako ali tako prebrala obrazložitve posa
meznih postavk iz dokumentov, ki mi ju je dal. Vprašala sem ga, de
nimo, kaj sodi v upravljanje, vredno 32 tisoč DEM. Rekel je, da ne 
ve čisto natančno, da najbrž pisarniški material, izobraževanje za 
člane odbora in podobno. Rekel je tudi, da naj ga še kaj pokličem, 
ker lahko natančno vpraša računovodko, če me to res zanima ... 

Kot novinarka menim, da nisem dolžna ure in ure naprošati 
takšnih samodržnih malih oblastnikov, kot je gospod Krajnc, za 
javne informacije, ki bi morale biti vedno na razpolago vsakomur. 
Članek sem napisala izključno po podatkih o finančnem poslovanju 
odbora, ki so bili v poročilu o odhodkih in prihodkih zapisani, prav 
tako sem upoštevala vse obrazložitve, ki so bile zapisane v tem 
poročilu. Bilo jih je zelo malo in bile so zelo pavšalne. 

Kot uporabnica ptujskega kabelskega omrežja pa zahtevam, da 
odbor položi račune za porabljena sredstva meni in vsem drugim 
uporabnikom s posebnim dopisom ali na položnicah, ki zelo redno 
prihajajo v naše poštne nabiralnike. V nasprotnem primeru bom 
položnice prenehala plačevati. 

Milena Zupanič^ 

ODGOVOR GOSPODU JANEZU BELSAKU 

"16 stanovakev ovadilo 
direlaorja" 

Gospod Belšak, za drugo plat obnove kodovnice v CMD 8,10 in 
12, sem vprašala najprej Vas. Napotili ste me na odvetnika Resnika 
in pri njem sem dobila želene informacije za članek v Tedniku. 
Kljub temu smo v radijski oddaji, ki je potekala v živo, poizkušali 
poklicati tudi Vas. Vedno vzpostavljajo telefonsko zvezo tonski teh
niki in običajno klicane številke in naslovnike tudi dobijo. Zakaj se 
tokrat telefonska zveza ni vzpostavila, kot trdite Vi, ne \'em. Če ste 
želeli kaj povedati, bi lahko seveda Vi poklicali nas, tako kot so nas 
poklicali v pol ure številni poslušalci. 

S stanovanji in njihovim upravljanjem je in bo veliko problemov, 
o čemer bomo gotovo še pisali. Vi veste še veliko bolje od mene, od 
kod vse izvirajo. Nedvomno drži tudi to, da se že dva težko dogovo
rita, kaj šele, kadar se dogovariajo vsi stanovalci nekega bloka. So pa 
seveda še drugi razlogi. 

V Vašem pismu, ki ga je Tednik objavil 2. oktobra, pa sem se re
snično zamislila nad Vašim prepričanjem, da "pri nas funkcionira 
pravna država". Vsakodnevno novinarsko delo me namreč pre
pričuje v nasprotno. In, mimogrede, ne poznam tako rekoč nikogar, 
ki bi mislil tako kot Vi. 

Milena Zupanič 



Kuharski nasveti 
V trgatvi 

Ljudje s e v t e m tednu najpogosteje pogovarjajo o trgatvi, 
t ako da j e tudi današnj i prispevek n a m e n j e n a t i ^ t v i oziro
m a j e d e m , ki j i h v t eh d n e h ne zmanjka . 

Glede izbora in količine jedi 
so trgatve prava domača pojedi-
na.Na dan trgatve ne manjka 
potic, domačega kruha, drobne
ga peciva, domačih specialitet v 
obliki narezkov ter za glavni 
obrok juha, ki je lahko mesna, 
seveda z domačimi rezanci, ali 
gobova, pozno popoldan ponu
dijo tudi kislo juho. Za glavno 
jed lahko ponudite svinjsko 
pečenko (klasično, v mrežici ali 
polnjeno) ali perutnino, kot so 
pečene domače kokoši. Nekateri 
jih nadevajo s kostanjevim ali 
kruhovim nadevom in zraven 
ponudijo vinsko omako. Ce 
kokoš ni bila nadevana s kostan
jem, lahko omako popestrimo s 
kostanji, če pa zraven pečenega 
mesa pripravljate belo vinsko 
omako, jo lahko popestrite z 
grozdjem, saj je grozdje klasična 
priloga k perutnini . Od perutni
ne se najbolj ujema s prepelico. 
Te sicer na dan trgatve ne pri
pravljamo. 

Vse svinjske, pa tudi goveje in 
telečje pečenke lahko z začim
bami pripravimo nekoliko dru
gače, s tem da če pripravljamo 
govedino kot pečenko, jo 
vložimo za 2 do 3 dni v kvašo, 
da se zrahljajo mišična vlakna, 
meso pa pridobi tudi na okusu 
in vonju. Govedino lahko pred 
peko pretaknemo; za trgatev 
uporabimo slanino. Pretakne
mo jo tako, da s koničastim 
nožem v meso naredimo vdolbi-
nice, v katere zataknemo nare
zano slanino. Slanino lahko 
narežemo tudi na lističe in van
je zavijemo celoten kos govedi
ne. Zavežemo s kuhinjsko vrvi
co in pečemo kot druge goveje 
pečenke. Tisti , ki vam je všeč 
okus klinčkov, lahko v meso za
taknete cele klinčke in meso se 

med peko navzame njihovega 
tipičnega okusa. Okus pečenk 
pa lahko izboljšamo še z lovorje-
vim listom, čebulo, timijanom, 
rožmarinom in podobnimi 
dišavnicami in začimbami. 

Zraven mesa ponudimo prilo
ge. Seveda pripravljamo priloge 
iz živil, ki jih je na vasi največ, 
tako da ne primanjkuje prilog iz 
krompirja in zelja. 

Krompir pripravljajo v obliki 
praženega, pogosto pa srečamo 
tudi krompirjeve štruklje, ki so 
nadevani s staljeno zaseko in oc
virki ali ocvirke najdemo med 
prepraženimi drobtinicami. Da 
dobimo dobre krompirjeve 
štruklje, si moramo pripraviti 
dovolj čvrsto in kompaktno 
krompirjevo testo. Tega dobimo 
le, če testo pripravljamo z ostro 
moko. Na pol kilograma pret-
lačenega krompirja dodamo 15 
dekagramov ostre moke, 3 deka-
grame masla ali niargarine ter 
eno drobno jajce. Če imate ne
koliko vlažno testo, lahko doda
te še eno do dve žlici pšeničnega 
zdroba. Pripravljeno testo pol
jubno razvaljamo, ga pre
mažemo z raztepenim jajcem ter 
potresemo z ocvirki in zaseko. 
Zavijemo v kuhinjsko krpo, 
zavežemo in kuhamo od 30 do 
40 minut . 

Brez potic in drobnega peciva 
na dan trgatve prav tako ne gre, 
nekateri pa ponudijo tudi giba
nice. Na našem območju najpo
gosteje pripravljamo haloško in 
prleško gibanico. 

Najpogosteje pripravljamo 
orehovo potico, nekateri pa si 
pripravijo pehtranovo ali meti-
no potico. 

Metino potico pripravimo 
tako, da si pripravimo klasično 
testo za potice, ki ga pripravimo 

tako, da pristavimo kvas in 
vzhajanega prisipamo k moki, 
dodamo rumenjake in sladkor 
ter prilivamo mlačno mleko. Ko 
smo testo na grobo umesili, pri-
lijemo staljeno maslo in gnete-
mo tako dolgo, da je testo dovolj 
elastično in se ne prijema na 
naše roke. Nato damo testo 
počivat in vzhajat v posodo, ki 
smo jo potresli z moko, in pre
krijemo s kuhinjsko krpo. Testo 
mora narasti vsaj enkrat več, kot 
ga je bilo prvotno. Nato ga vsi-
pamo na čist, pomokan prt, raz
valjamo in premažemo z nade
vom, ki ga pripravimo tako, da 
penasto umešamo maslo, doda
mo rumenjake in kislo smetano 
ter dodamo še beljake s sladkor
jem. Po nadevu potresemo svežo 
ali posušeno meto. Mete ne do
dajte preveč, saj ima zelo močan 
okus. Potico zavijemo, jo damo 
v pomazan pekač, pustimo, da 
ponovno vzhaja, in jo pred peko 
z lesenim nabodalcem večkrat 
prebodemo, premažemo z belja
kom in pečemo eno uro - najprej 
pri temperaturi 180C , drugo 
polovico pečenja pa pri 150C. 
Pečeno potresemo s sladkorjem 
v prahu in hladno razrežemo. 

M E T I M A P O T I C A 

Za testo potrebujemo: 
50 dag gladke moke 
2,5 dag kvasa 
8 dag masla ali margarine 
2 do 3 dl mleka 
2 rumenjaka 
8 dag sladkorja 
žlico ruma 
ščepec soli 
Nadev: 
8 dag masla ali margarine 
2 rumenjaka 
2 dl kisle smetane 

10 dag 
sladkorja 
šop mete 

•> N a d a 
P i g n a r , 

učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
30. september: Adela Horvat, Rimska 
pl. 16, Ruj, Anton Butolen, Žetale 42, 
Danica Kurež, Podlehnik 3/a, Bojan 
Horvat, Rimska pl. 16, Ptuj, Ivan 
Gajšek, Podlehnik 61, Edi Gajšek, 
Kraigherjeva 29, Ruj, Andrej Belšak, 
Podlehnik 2/d, Jože Golob, Ut. 5. pre-
komorske 12, Ptuj, Jože Koren, Sed-
tašek 119, Rudolf Jerenec, Podlehnik 
6/a, Franc Murko, Gorca 6, Franc Čuš, 
Finžgarjeva 23, Ruj, Konrad Vaupotič, 

Sedtašek 71 , Ratistav Vnuk, GMD 17, 
Ruj, Milica Jeza, Podlehnik 6/a, Franc 
Gafuta, Kraigherjeva 14, Kidričevo, An
ton Jelen, Ložina 1, Berta Pernat, Koz-
minci 19. 
1. oktober: Vera Grame, Panonska 5, 
Ptuj. 
2. oktober: Irena Bračič, Zabovci 15/a, 
Marta Zafošnik, Lovrenc na Dr. polju, 
Anica Kolednik, li l. 5. prekcmorske 
19, Ruj, Milan Breg, Krčevina pri Vur
bergu, Majda Šerona, Spolenakova 5, 
Ptuj, Bernarda Učakar, Janežovci 8/b, 

Boštjan Kotar, Gorišnica 117, Marija 
Zamuda, Gorišnica 155, Marija Ne-
deljko, Ul. 1. maja 1, Ruj, Patricija 
Cvetko, Majšperk 38/a. Terezija 
Kunčnik, Mari<ovci 66/a, Jože Merge-
duš, Zg. Gruškovje 12/a, Aleksander 
Zidanšek. Majeričeva 12, Maribor, Šte
fan Matečko, Prvomajska 5, Maribor, 
Stavko Horvat, Varaždinska 17, Hrvat
ska, Ivan Sagadin, Brunšvik 68, Darij 
Komik, Dravska 12. Ruj, Ivan Sakač, 
Jatšovec 39, Hrvatska, Branko Mat-
jašič, StojnciSI. 

P R I P R A V L J A MAG. BOJAN S I N K O , S P E C . 
K t I N . P S I H . / N E K A T E R I D R U G I P R O B L E M I 

D U Š E V N E G A Z D R A V J A - 1 4 2 . N A D 

Zcrirera, družina in 
duševno zdravie 

3, nadaljevanje 
Dejstvo je, da so v večkrat 

kritizirani patriarhalni 
družini vladali ideali čistoče, 
varčnosti, reda, avtoritete in 
odrekanja, sedaj pa prevladu
jejo v družinah ideali, ki zani
kajo potrebo odrekanja nago
nom in užitkom. To je seveda 
plod potrošniške družbe, v ka
teri ž iv imo in ki v skladu s 
svojimi zakonitostmi zahteva 
od posameznika, da je pohle
pen, željan takojšnjega zadov
oljevanja potreb in pripravl
jen na iluzije, tako da bo svojo 
vedno večjo odtujenost skuša! 
odpraviti z nakupom po
trošniškega blaga. 

Tudi številčno zmanjšanje 
družine je svetovni pojav, saj si 
v spremenjenih socialnoeko
nomskih in socialnopsiho
loških razmerah ne moremo za
misliti vrnitve k tradicionalni, 
š tevi lni večgeneracijski 
družini . Manjše druž ine , 
večinoma skrčene na starše in 

dva otroka, imajo številne 
duševnohigienske prednost i 
(npr . pogostost izvendružin-
skih kontaktov otroka je v teh 
družinah večja, kar včasih po
spešuje njegovo samostojnost), 
še več pa slabosti. Prva med nji
mi je ta, da osebnostna motnja 
staršev v takih družinah mnogo 
bolj vpliva na otroka. Medtem 
ko so bili v prešnjih večgenera-
cijskih družinah stari starši ali 
drugi v družini živeči sorodni
ki nekakšen tampon, ki je vsaj 
delno ublažil pritiske motenih 
staršev na otroka, je sedaj otrok 
mnogo manj zaščiten. K temu 
prispeva svoje tudi današnji 
o t rokom sovražen način 
gradnje stanovanj, v katerih se 
sploh ne morejo umakn i t i v 
pr iva tno sfero. V številčno 
manjših družinah se tudi kon
flikti med starši hitreje prene
sejo na otroka, saj je v njih 
manjša možnost kompenzirati 
čustvene napetosti. V majhnih 
druž inah je težje izoblikovati 
t rdne navade in norme, v njih 
je tudi več natezanja med starši 

in otroki sploh. Medtem ko je 
odraščajoči mlad človek do 
nedavnega izživel svojo narav
no pot rebo po merjenju moči 
pretežno v interakciji z vrstni
ki, se sedaj pogosteje spopada z 
odraslimi, njihovimi normami 
in pogledi. K temu dodajo svo
je tudi starši sami. Namesto da 
bi bilo v sodobnih družinah več 
sproščenosti v vzgoji, pa je za
radi storilnostne naravnanosti 
staršev in njihovega komfor-
mizma ter nesposobnosti za re
snično komunic i ranje z otro
kom več nekakšnega pregretega 
pedagogiziranja. Na drugi stra
ni pa odtujeni način življenja 
staršev že sam revolt ira mla
dostnika, tako da na primer v 
svoji nemoči nevrotično negira 
svet odraslih in se zateka v sub-
kulturo mladih. 

Naslednjič pa bi to temo 
končali z razmišl janjem še o 
enem razlogu za čustveno de
zintegracijo med starši in otro
ki - o vse večjem prepadu v izo
brazbenem nivoju. 

M a g . Bojan S i n k o 

PTUJ / V Z G O J A Z A Z D R A V J E V N O V E M Š O L S K E M LETU 

V prvem polletju 349predavanj 
v j a v n e m zavodu Zdravstveni d o m Ptuj obstaja p o s l u h za 
p o m e n zdravja, j e povedala Verica Turk iz enote , k i skrbi za 
vzgojo z a zdra>je. Program, ki g a d a n e s izvajajo, j e nastaja l 
n a osnovi potreb i n i zkušenj skozi štiri le ta . Dejavnost j e 
poteka la že pred t e m , a s š ibkejšo kadrovsko z a s e d b o i n 
manj s i s t emat i čno . Usmeri tev k zdravju s s i s t e m a t i č n i m 
pr i s topom se j e pokaza la kot pravilna, saj zmoglj ivost i 
zdravstvenega d o m a n a t e m področju usmerja v g lavnem le 
še povpraševanje. 

Verica T u r k poudarja, da so 
vsebina programa teme, ki vodi
jo k oblikovanju zdravih živl
jenjskih navad na področju oseb
ne higiene, prehranjevanja, 
počitka, telesnega gibanja, men
talnega zdravja... "Z opuščanjem 
navad in razvad, ki ogrožajo 
zdravje, vse z vidika ohranjanja 
oziroma krepi tve telesnega, 
duševnega in socialnega zdravja, 
svarimo pred pastmi ( tudi iz 
okolja), ki nemalokrat začasno 
ali trajno ogrozijo zdravje. Po
sebno skrb namenjamo 
obveščenosti in pogovorom o 
skrivnostih odraščanja. Žal smo 
največkrat edini, ki "si upamo" z 
mladimi od 10. leta dalje govoriti 
o težavah in lepotah odraščanja. 

V najavi in izvajanju programov 
z učenci, starši in drugimi upo
rabljamo sodobne metode in 
pristope. V pomoč so nam neka
teri prizadevni ravnatelji, peda
goški in svetovalni delavci, ki ce
nijo zdravje in brez pomislekov 
vključujejo posamezne teme v 
učni program kot del šole za živl
jenje. Skratka vse naše delovanje 
je posvečemo zdravju, ki se ga je 
potrebno zavedati, tako kot se še 
kako zavemo bolezni in 
bolečine," je povedala Verica 
Turk. 

Tudi v novem šolskem letu bo 
med učenci in starši zaživel pro
gram vzgoje za zdravje, ki ima 
skupni cil j , vzgojiti zdrave 
bodoče rodove. Program je pose

bej pr ipravl jen za razredno in 
p redmetno stopnjo ter zajema 
tudi splošne teme. Osem tem so 
izbrali tudi v okviru programa za 
starše (o umazanih rokah, ki 
ogrožajo zdravje, družinski dina
miki, vplivu televizije - medijev 
na zdravje, metalnem zdravju in 
drugem). Na razredni stopnji so 
to predvsem teme, kako se ubra
nimo nalezljivih bolezni, samo 
eno srce imamo, na predmetni pa 
zdrave življenjske navade, skriv
nosti odraščanja, zdrava prehra
na, zasvojenosti, med splošnimi 
pa okužbe v gozdu, steklina, var
no kopanje in sončenje. Da so 
teme prave, govorijo nekateri po
datki o opravljenih predavanjih 
v prvem polletju leta 1997. Veri
ca Turk je povedala, da je bilo v 
tem obdobju kar 349 predavanj 
in drugih oblik vzgoje za zdravje, 
ki so zajela 4100 učencev osrft»v-
nih šol, 3300 dijakov, 630 staršev 
in 107 nosečnic, ki so vključene 
v program mater inske šole; ta 
poteka posebej. Predavanj pa se 
je udeležilo tudi 58 drugih ude
ležencev. 

MG 
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Lepa jesen se poslavlja... 
v V R T U V V R T U V V R T U 

... z njo pa se v vr tu končuje letošnja vegetaci ja. Dozoreli 
so jesenski p lodovi sadja in vr tn in , odcvetajo še pos
lednje vrste okrasnega rastl inja, trajno rastl inje pa se že 
pripravl ja na z imsko mirovanje. Pričenja se hladnejše je- , 
sensko obdobje s pogostejš imi padavinami, ob jasnih 
nočeh pa tudi že s slanami. V vrtu je potrebno v tem 
času pospravi t i pr idelke sadja in vrtnin ter okrasno rast
l inje, občut l j ivo pred jesensko pozebo. 

V SADNEM VRTU do sredi
ne oktobra oberemo še pos
lednje plodove poznih sort ja
blan in hrušk. Sadje, obrano 
pred nedavnim, ki smo ga že 
spravili v zimsko hrambo za 
uporabo v svežem stanju, pre
beremo ter odstranimo plodo
ve, ki so zaradi poškodb pričeli 
propadati. Zrelo sadje na dreve
su je vabljivo tudi za žuželke. 
Ose in čebele sladke plodove 
zabodejo in iz njih sesajo sladki j 
sok. Takšna rana oziroma 
poškodba plodu ob obiranju ni 

opazna, zato smo morda po 
naključju hranili takšne plodove, 
ki so že ob vbodu bili okuženi s 
sadno gnilobo ali monilijo. Mo-
nilija se prične naglo širiti in plo
dovi, spravljeni v hrambo, 
prično gniti. Spravljeno sadje 
po dveh tednih pregledamo, po 
potrebi preberemo in odstrani
mo gnijoče plodove, da se bole
zen ne bi širila na zdrave. 

V drugi polovici oktobra, ko 
pričakujemo prve slane, prične 
pospešeno odpadati listje s 
sadnega drevja, kar je dober 

znak, da se je vegetacija pra
vočasno končala, da je les do
zorel in da bo drevo dobro pre-
zimilo. Ko večina listja odpade, 
ga pograbimo in kompostiramo 
ali sežgemo. Listje sadnega 
drevja je po drugotni okužbi v 
obliki temnih peg okuženo s 
škrlupom, ki bo prezimil na od
padlem listju ter v naslednjem 
letu še bolj ogrožal zdravje sad
nega drevja. 

V OKRASNEM VRTU po
spravimo in shranimo okrasno 
rastlinje, občutljivo na pozebo 
zaradi jesenskih slan. Okrasnim 
stebelnim cvetnicam, ki jih 
bonno spravili v zimovališče, že 
v vrtu odstranimo suhe in 
poškodovane liste, ostanke 
cvetov, semenic in plodov ter 
poškodovane in pregoste po
ganjke in vejice, da ne bodo 
obremenjevali rastline v času 
njenega zimskega mirovanja v 

zimovališču. 
Zadnji čas je, da pospravimo 

iz zemlje gomolje in korenike 
kan, dalij in gladiol. Stebla 
odrežemo 15 cm nad koreniko, 
ki kot štrcelj v zimski hrambi ko
reniko varujejo pred neposred
no okužbo s skladiščnimi bakte
rijskimi in glivičnimi rastlinskimi 
boleznimi ter premočnim ne
posrednim izsuševanjem. Kore
nike vlagamo na kletne police 
ali v lesenih zabojčkih v kleti to
liko posušene, da se iz njih 
zlahka osipljejo ostanki prsti. 
Korenike obrnemo na glavo, 
tako da stojijo na steblih, koreni
ne pa so obrnjene navzgor. S 
takšnim skladiščenjem, seveda 
v prostoru, kjer ne zmrzuje in so 
temperature ustaljene, pre
prečujemo, da bi korenine rast-
le tudi pozimi, saj bi poganjki 
zaradi zračne vlage in svetlobe 
odganjali. 

Sredi oktobra je najprimer
nejši čas za sajenje najraz
ličnejših vrst spomladi cvetočih 
čebulnic tulipanov, narcis, kro-

* V V R T U 

kusov, hijacint in drugih. Tudi s 
čebulnicami moramo kolobariti 
in jih ne sadimo leto za letom na 
isto mesto, ker je tako večja 
možnost, da se pojavi korenin
ska gniloba v obsegu, da čebu
lice že pozimi odmrejo. Če ni
mamo mesta za kolobarjenje, 
zemljo pred sajenjem čebulnic 
razkužimo s previcurom v 0,2-
odstotni koncentraciji tako, da 
jo obilno zalijemo s tem škropi
vom. 

V ZELENJAVNEM VRTU še 
pred jesenskim mrazovjem po
spravimo plodove poletnih in je
senskih vrtnin paprike, para
dižnika, jajčevcev, kumaric, 
bučk in stročjega fižola, ker so 
občutljivi na mraz in pozebejo. 

Paradižnikova stebla, če so 
obložena s še nedozorelimi plo
dovi, v hladnem in mokrem vre
menu porežemo pri tleh in pre
nesemo v zaprt, svetel in dovolj 
topel prostor, kjer jih obesimo 
viseče navzdol in pustinno dozo
revati. Če takšnega prostora ni
mamo, plodove paradižnika 

^ V V R T U * 

oberemo in zložimo v zabojčke 
s slamo, kjer bodo prav tako 
lepo dozoreli. Tudi jajčevci, pa
prika, bučke in kumare bodo 
druge vsaj en mesec še sveži, 
če jih poberemo pred slano in 
zložimo le v enem sloju v za
bojčke za vrtnine in vložimo v 
svetel in dovolj topel prostor. 

S spravilom fižola, pridelane
ga za zrno, ni potrebno hiteti 
pred slano, ker pozeba zrelim 
strokom ne škoduje. Stroke 
fižola zato lahko oberemo šele, 
ko bodo povsem dozoreli in jih 
je zlahka oluščiti in očistiti. 
Fižolovih stetDel v nobenem pri
meru ne pulimo iz tal, temveč jih 
tik ob površini porežemo. Fižol 
je namreč rastlina stročnica, ki 
ima sposobnost iz zraka usvaja-
ti dušik in ga skladiščiti na last
nih koreninah. Posevek fižola 
zapušča vrtna tla za toliko obo
gatena z dušikom, da ga nas
lednjemu posevku ni potrebno 
dodajati v obliki gnojil. 

Miran Gluš ič ing . a g r . 
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M . V I N D I Š Z M A G A L 

V Z A G R E B U 

Mirko Vindiš, najboljši slo
venski maratonec, je nastopil 
na šestem zagrebškem marato
nu. Konkurenca je bila močna, 
vendar je Mirko opravil z vse
mi in v v cilj pritekel z več kot 
tremi minutami prednosti. 
Njegov čas je bil 2 uri, 25 mi
nut in 19 sekund. 

Danilo lOajnšek 

K O N J E N I Š T V O 

# U S P E Š N I P T U J 

S K I T E K M O V A L C I 

V soboto in nedeljo je bil v 
Gotovljah dvodnevni konje

niški turnir v preskakovanju 
ovir, ki so se ga zelo uspešno 
udeležili tudi tekmovalci K K 
Ptuj -, Turnišče David Koder-
man, Urša Berlič in Irena 
Hrenko. Tekmovanje je pote
kalo na višini 1,10 m in v 
baražu 1,20 m. V soboto je bil 
David Koderman s konjem 
Remusom četrti, v nedeljo pa 
je zmagal. Drugi dan sta nasto
pili tudi Urša Berlič in Irena 
Hrenko. Urša je bila s konjem 
Marcelom četrta, Irena Hren
ko pa s Karom deveta. 

M G 
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L I D I J A T R E T J A N A 

U N I V E R Z I T E T N E M 

P R V E N S T V U 

Na univerzitetnem prvenstvu 
v Banski Bystrici 11. oktobra 

se je Lidija Cafuta uvrstila na 
tretje mesto v kategoriji do 57 
kg. V I. krogu bila prosta, v 
drugem krogu je premagala 
Slovakinjo s 4:2 z mojstrsko 
taktiko prestrezanja nasprotni
kovih napadov. V tretjem kro
gu pa je izgubila z Rusinjo in 
tako zasedla 3. mesto. 

Ženske so v bojih ekipno za
sedle peto mesto. Za slovensko 
ekipo so nastopile: Anja Pešec, 
K K Petrovče, Marjana Jularič, 
K K Ljubljana, in Lidija Cafu
ta, Karate - do klub Ptuj. 

Ptujčanka Lidija Cafuta ima 
do konca leta še pet mednarod
nih tekem in upa, da bo lahko 
na vseh nastopila, kajti vse je 
odvisno od finančne plati v 
klubu, sponzorjev in donator-
jev, ki pa jih klub zelo težko 
dobi. 

Andrej Cafuta 

S T R E L S T V O 

Junak tekme Matija Potoinik 
č l a n i in mladinci Ptuj so prejšnji konec tedna prepričljivo pre
magali odlično ekipo Strelske družine I. pohorski bataljon 
Ruše. Člani Milan Stražišar, 545, Franc Bedrač, 543, in Slavko 
Ivanovič, 523, so s 1611 krogi v članski konkurenci bili za pet
deset krogov boljši od Rušanov, 1561 kr. Posamezno je bil naj
boljši strelec s pištolo Milan Stražišar, 545, srebrno medaljo je 
prejel Franc Bedrač, 543 /oba SD Ptuj/, bron Ludvik Pšajd, 
538, iz Ruš, četrti je bil Slavko Ivanovič iz Ptuja. 

V mladinski konkurenci je bila 
SD Ptuj v sestavi Robert Simen-
ko, 531, Marjan Gril, 527, in Ma
tija Potočnik, 550, s 1608 kr. za 
38 krogov boljša od mladincev 
SD I. pohorski bataljon iz Ruš. 
Najboljši tekmovalec srečanja in 
najboljši mladinec je bil Ptujčan 
Matija Potočnik s 550 krogi, 
drugi je bil Sašo Porok, 535, iz 
Ruš, tretji Robert Simenko, 531, 
in četni Marjan Gril, 527, iz 
Ptuja. 

Tekmovanje je odlično pripra
vila strelska družina Ptuj, dobro 
je sodil Jože Malek iz Ptuja. Naj
boljša ekipa prijela pokal, prvi 
trije uvrščeni pa medalje. Pokro
vitelj tekme je bil STAR Ptuj. 

SI 

PTUJSKI STI(PL-
CI NAJBOLJŠI V 

LENDAVI 
Strelska družina Cool 

Petušovci je v nedeljo, 12. okto
bra, organizirala mednarodno 
strelsko tekmo, ki so se je ude
ležili strelci iz Madžarske, 
Hrvaške, in Slovenije. V ekipni 
konkurenci so prepričljivo zma
gali strelci SD Ptuj v sestavi Ma
tija Potočnik, Franc Bedrač in 
Slavko Ivanovič s 530 kr., drugi 
so bili gostitelji Cool Petušovci 
483, tretji Sloboda Ibis Cakovec 
480, četrti Nafta Lendava 464, 
peti Fonix Zalagajsk 371. 

V posamezni konkurenci si je 
zlato medaljo priboril Slavko 
Ivanovič, 179. kr., srebro 
Čakovčan Miroslav Petrovič, 
Ptujčan Matija Potočnik je bil s 
177 kr. tretji, Franc Bedrač pa s 
174 četrti. 

V nagradnem tekmovanju je 
po prvem streljanju povedel 
Franc Bedrač z odličnimi 63 
krogi in tudi po drugem krogu je 
bil Bedrač v vodstvu. Komaj je 
tretje streljanje dalo končni 
vrstni red. Zmagovalec je bil Mi
lan Čopek iz SD Cool Petušovci 
z 78 kr., srebro si je priboril 
Slavko Ivanovič, 66 kr., bron 
Miroslav Petrovič, 64, četrti je 
bil Franc Bedrač, 63, peti Tibor 
Ambrož, 50, Matija Potočnik pa 
je bil s 43 kr. sedmi. 

SI 

Z A Č E T E K 

D R Ž A V N I H 

S T R E L S K I H U G 

Naslednjo soboto se prične tek
movanje v prvi in drugi državni 
ligi. V prvi ligi SD Ptuj gosti 
državne prvake, ekipo Mrož iz 
Velenja. 

V drugi državni ligi je SD Ptuj 
- Petlja gostitelj ekipe Kopačevi-
na iz Škofje Loke. 

Začetek tekem bo ob 16. uri v 
prvi ligi, v drugi ligi pa od 10. 

SI 

PREJELI SMO 
''Vsramoto zdravstvu'' 

ODGOVOR NA ČLANEK, OBJAVLJEN V 
T E D N I K U 2.10.1997 

Potrudil sem se in večkrat prebral članek v ptuj
skem Tedniku "V sramoto zdravstvu", ki ga je pod
pisal gospod M Korošec in pri tem iskal objektivno 
krivdo nas, ki delamo v zdravstvu, prav tako pa raz
loge, ki bi pogojevali tako jedke in žaljive besede 
člankopisca. Pripomniti moram, da z mano kot 
predstojnikom kirurškega oddelka ves čas zdravl
jenja gospe Korošec na tem oddelku nihče ni govo
ril ali iznesel kakršnekoli pritožbe. 

Članek sam je, ne glede na to, kaka je objektivna 
resnica, pod vsakim normalnim nivojem komimici-
ranja med ljudmi, siu^ovo žaljiv, tako da imam 
težave z odgovorom, ker se bojim, da bo zdrknil na 
nivo gospoda M. Korošca. 

Kot predstojnik kirurškega oddelka v Ptuju, ki ga 
g. M. K večkrat omenja, moram določena dejstva 
razsvetliti tudi pred širšo javnostjo, ker se na tem 
oddelku letno zdravi približno 2300 bolnikov in ti 
iščejo pri nas pomoč z zaupanjem in večinoma ne 
odhajajo domov polni slabih izkušenj in po nmenju 
člankopisca zafiišani. 

Zdravnik ni bog in od njega ne moremo pričako
vati čudežev, želimo in upamo pa lahko v resno in 
strokovno podkovano delo. 

Članek sam je poln neresnic in namigovanj, nere
snice se svojevoljno prikrojujejo - sploh se ne 
spuščam v to, da se na zdravljenje bolezni vaše ma
tere sploh ne spoznate - dobila naj bi na hektolitre 
infuzij in injekcij, operacija je trajala tri ure, proti 
ljubljanskim šestim uram, UKC ne sprejema naših 
zaftišanih bolnikov. 

Ker ste v Tedniku sami objavili diagnozo vaše ma
tere, ki je jaz kot zdravnik ne bi in ne bi smel, mo
ram predpostavljati, da vsaj v osnovi poznate prin
cipe zdravljenja, torej tudi prognozo, zato se čudim, 
da kritizirate način zdravljenja. 

Po danes veljavnih predpisih Zavoda za zdravstve
no zavarovanje si bolnik lahko prosto izbira kraj 
oziroma bolnišnico zdravljenja in ne more biti res. 

da vam je bilo odbito zdravljenje v drugem zavodu, 
ker te pravice nimamo, napotnica sama velja za vse 
kirurške oddelke v Sloveniji, problem pa nastane 
vedno v tem, da 2^vod vrača stroške prevoza samo 
do najbližje bolnišnice, razlika cene reševalnega 
prevoza v drugo bolnišnico pa gre v breme bolnika 
ali svojcev. 

Operativni poseg, izveden na tukajšnjem ki
rurškem oddelku, je bil izveden prizadetosti čreve
sja primerno in v okviru standardnih postopkov pri 
taki bolezni. 

Ne vem, kakšne so vaše slabe izkušnje zdravljenja 
v naši bolnišnici v preteklosti, zdravljenje navajate 
v narekovajih in zaradi tega ne vem, kaj s tem misli
te. Po pregledu dokumentacije nekaj let nazaj je 
vaša mati ležala na drugem oddelku, diagnoza vam 
je poznana, takrat je nadaljnjo obdelavo v smislu 
preiskav odbila, kar je tudi s svojim podpisom 
potrdila. 

Zdravljenje opisane bolezni vaše matere je konzer-
vativno-operativno. Operacije se izvajajo samo v 
slučaju komplikacij ali neuspele internistične tera
pije, kar je bil slučaj tudi pri vaši mami. 

Z UKC Ljubljana imamo zelo dobre odnose, kar 
lahko sami preverite na ustreznih klinikah, če pa 
nimajo postelje ali pa da bolnik ni za njih, pa nam 
tudi oni ne morejo pomagati. Tudi če bi jim pošilja
li - po vašem pisanju - fušarije, bi jih morali spreje
mati in popravljati naše napake; koncev koncev so 
višje organizirana ustanova, kjer smo se vsi učili 
našega dela. 

Tekom zdravljenja bolezni je vaša mati zamenjala 
tri ustanove, če ob tem dodam še število zdravni
kov, vsaj 15, to tudi nekaj pove. Med bolnikom in 
zdravnikom mora obstojati določena mera zaupanja 
in je ta odnos popolnoma svoboden, to pomeni, da 
si bolnik lahko izbira zdravnika, ki mu zaupa. Z 
ozirora na vaš članek smatram, da je ta odnos popol
noma porušen, zato vam predlagam, da pri nas
lednjih operativnih posegih, ki pri naravi te bolezni 
skoraj z zagotovostjo sledijo, poiščete pomoč tam, 
kjer mislite, da bo pravilna in kjer ne delajo fušarji. 
Osebno svoje matere ne bi vodil v ustanovo ali k 
zdravniku, ki mu ne zaupam 

Predstojnik krg. oddelka 
dr. Ljubo Toš 

T E N I S 

Piujianke si delijo 3 . mesto 
Končalo se je ligaško tekmo

vanje v tenisu do 14 let. Dekle
ti TK Ptuj Ajda Brumen, Tjaša 
Kovač sta v predtekmovanju 
dosegli 2. mesto v vzhodni sku
pini z enim porazom proti ka
snejšim državnim prvakinjam, 
igralkam Galeje iz Malečnika. 

Žreb je Ptujčankama v polfi-
nalu namenil ekipo Teniške 
akademije Bombač iz Ljubljane, 
za katero nastopata 6. in 9.igral-
ka z uradne lestvice, Ptujčanki 
pa sta na lestvici 11. in 17. Ajda 
je premagala Nino Šuvak 
(čeprav je ta prvi niz dobila s 
6:1), Tjaša Kovač je v drugem 
dvoboju proti Ajdi Bagola izgu

bila, tako da je osločala igra 
dvojic, ki sta jo Ptujčanki izgu
bili. V finalu je Galea premagala 
TA Bombač iz Ljubljane, 
Ptujčanki pa si s Hit Klubom iz 
Ljubljane delita 3. mesto, kar je 
po zmagah nad igralkami Brani
ka, Celja in Velenja vsekakor 
največji ekipni uspeh igralk T K 
Ptuj. 

Še večjo priložnost pa so za
mudili mladi igralci T K Ptuj, ki 
so tekmovali v 4 skupinah sirom 
Slovenije. Izgubili so eno samo 
srečanje z igralci T K Branik, 
kasnejšimi državnimi prvaki, ki 
so v Ptuju bili že dobesedno na 
kolenih. Po igrah posameznikov 
je bil rezultat 2 proti 2 in 

odločala je igra dvojic. Tukaj pa 
sta Rok Galim in Sašo Babosek 
v tretjem, odločilnem nizu vodi
la že s 5 proti 3 in vsi so bil pre
pričani, da bo padel še en velik 
nasprotnik, vendar sta na koncu 
izgubila s 5 proti 7, kar je pome
nilo končnih 3-2 za Branik. 
Tako so Ptujčani, ki so nastopa
li v postavi Galun, Babosek, 
Adamčič, Krajnc, Miha in 
Gašper Malek osvojili 5 . - 8 . 
mesto med 20 ekipami v Slove
niji. 

Vseeno pa smo lahko ponosni 
na generacijo osnovnošolcev, ki 
šele prihaja na igrišču. 

TKPTUJ-TŠZOKI 

K R Š K O / 26.TEKMOVALNI DAN ZA KASAČE V DEŽJU 

Duras ne poznn šale 
ZASLUŽENA ZMAGA V MEMORIALNI DIRKI STANETA NUNČIČA IN SIJAJNA VRNI
TEV NA TEKMOVALNE STEZE LEGENDARNEGA ŽREBCA IZ HLEVA JOŽETA SAGAJA 
V KUUČAROVCIH PRI UUTOMERU 

Na hipodromu Brege v Krškem 
je bil zanimiv tekmovalni dan, ki 
so ga prizadevni organizatorji 
kljub dežju in grmenju uspešno 
spravili pod streho. Tekmovalni 
pogoji so bili slabi, dež je pošteno 
namočil konje in voznike, tudi 
steza je bila precej razmočena, 
vendar še vedno dovolj trda, tako 
da so bili doseženi kilometrski 
časi naravnost vzpodbudni. Žal je 
tekmovanje spremljalo malo gle
dalcev, dež je opravil svoje in tudi 
kmečka dirka dvovpreg je priva
bila samo dvoje udeležencev. 

Skupaj je bilo v Krškem osem 
dirk, vse z avtostartom na 1600 
metrski progi, ki je sicer ena naj
boljših v Sloveniji (praktično 
čista kopija ljubljanske steze na 
Stožicah). Osrednja točka je bil 
memorial Staneta Nunčiča, ki je 
bil 20 let predsednik KK Posavje 
iz Krškega. Dobil ga je legendar
ni Duras na vajetih Jožeta Sagaja 
iz Ljutomera z najboljšim časom 
dneva. Nasploh je bila to dirka 
Sagajevega hleva, saj je bila druga 
kobila Anihila, ki jo je vodil 
mlajši sin Joško Sagaj. Ljuto-
merčani so bili izvrstni. Marko 
Slavič je dosegel dve zmagi, Le-
narčani so imeli v ognju samo 
Lobella na vajetih Jožeta Herco-
ga, ki pa se ni uvrstil na nagraje
no mesto. 

Rezultati dirk iz Krškega: 1. 
dirka za 2-letne kasače, zaslužek 

do 60 tisoč SIT: 1. Joker (Slavič, 
Ljut.) 1:23,9, 2. Dirkaš (Lov-
renčič, Maribor) 1:24,0 in 3. Ar-
nie MS (Cmkovič, Bled) 1:24,5; 
2. dirka za 2-letne kasače, zas
lužek do 120 tisoč SIT: 1. Frick 
(Marinšek, brdo) 1:20,0, 2. Rion 
(Puhar, Ljut.) 1:22,1 in 3. Avio 
MS (Slavič, Ljut.) 1:23,1; 3. dirka 
za 3-12-letne kasače, zasltižek do 
150 tisoč SIT: 1. Pegaz (Gregorc, 
Brdo) 1:25,2,2. Fux AS (]. Slavič, 
Ljut.) 1:26,3 in 3. Šarita (Maletič, 
Šentjernej)! :26,7; 4. dirka za 3-
12-letne kasače, zaslužek do 400 
tisoč SIT: 1. Natty (Lovrenčič, 
Maribor) 1:23,1, 2.Labamba 
(Špindler, Ljut.) 1:23,3 in 3. Fao 
Lobell (Humek, Šentjernej) 
1:23,5; 5. dirka za 3-12-letne 
kasače, zaslužek do 600 tisoč SIT: 
1. Ida MS (Slavič, Ljut.J) 1:21,8,2. 
Agil (Antončič, Šentjernej) 
1:21,9 in 3. Vister (Sagaj, Ljut.) 
1:22,3; 6. dirka za 3-12-letne 
kasače, zaslužek do 900 tisoč SIT: 

1. Lui B CVidic, Brdo) 1:21,4, 2. 
Lariosa (Znidarič, Ljut.) 1:21,7 
in 3. Ahaja (Sagaj, Ljut.) 1:21,8; 
7. dirka, memorial Staneta 
Nunčiča, zaslužek nad 900 tisoč 
SIT: 1. Dtu-as (Sagaj, Ljut.) 
1:19,2, 2. Anihila (Sagaj ml., 
Ljut.) 1:19,3 in 3. Alija (Skube, 
Visoko) 1:19,5; 8. dirka za 3-12-
letne kasače, zaslužek do 400 
dsoč SIT: 1. Filda (Seršen, Ljut.) 
1:23,8, 2. Chajkovsky (Hrovat, 
Ljubljana) 1:25,1 in 3. Liktor Lo-
bell(B.Seršen, Ljut.) 1:25,2. V tej 
dirki je bila sicer prva Fasa Vik
torja Dolinska iz Grosupljega, 
vendar so jo sodniki zaradi ne
pravilnosti pri startu prestavili 
na 6. mesto. 

Naslednja kasaška preizkušnja 
bo v nedeljo popoldne ob 14.iu:i 
na hipodromu v Ljutomeru, ko
nec sezone pa bo 26.oktobra v 
Ljubljani. 

M . T O Š 

TCenJcp 
t rgov ina in servis 
malih kmetijskih strojev 

motorne žage 
škropilnice, 
kosilnice, kultivatorji 
agregati, tlačni čistilci, 
črpalke, obrezovale!, 
gozdarski in vrtni program 

A N T O N K R A J N C , S . P . 

2250 R u j , Črtkova 7, tel. & fax: (062) 773-965, 779-721 

PREJELI SMO 
Odgovor na članek 
''Vsramoto zdravstvu'' 

članek je bil objavljen v ptujskem Tedniku dne 2. 
10.1997. leta in zahteva določen komentar. 

Kot ima vsaka medalja dve plati, so nujni argumenti 
"pro et contra". V članku podpisnik dokaj dobro in 
skoraj pravilno uporablja medicinsko terminologijo 
in latinske izraze. Naj mi bo dovoljeno, da upo
rabljam ista merila. 

- Martin Korošec se spušča in dokaj pavšalno ter 
laično ocenjuje strokovni pristop k določenemu kli
ničnemu enutetu, kot je to konkretno Mb. Crohn. 
Pustimo stroko strokovnjakom, kakor zaupam apara
te serviserju ali pa avto mehaniku. Primerjava seveda 
ni uporabna, vendar komentarji in kritike so dovolje
ne in zaželene, toda argumentirane! Nesmisel, če že 
ne zlobno šarlatanstvo je govoriti o ordinaciji ogrom
nega števila injekcij in hektolitrov infuzij. 

- Po nekajdnevnem zdravljenju na internem oddel
ku se gospo Kristino Korošec zaradi običajnih zaple
tov pri tej bolezni ter vitalne indikacije (akutne zapo
re črevesja) premešča nazaj na krg. oddelek, kjer se 
strokovno utemeljeno naredi op. poseg. Torej bolnica 
ni bila premeščena, kakor trdi podpisnik, da bi se ele
gantno znebili bremena. Zdravnikom ptujske bol
nišnice bolniki niso breme, temveč dnevna preokupa-
cija. Po operativnem posegu so nastopile ne tako red
ke komplikacije pri Crohnovi bolezni, kot je gram ne
gativna sepsa z vsemi posledicami, katere sledijo take
mu stanju, pa tudi zlom imunskega sistema. 

- Mb. Crohn je progresivna bolezen prebavil nezna
nega vzroka, je torej psihosomatsko pogojena. Njene 
značilnosti so pogosti recidivi, relapsi, la-atke remisi-
je. Značilnosti te bolezni so komplikacije, kot so: ste-
noze, strikture, perforacije in maligne alteracije. Bole
zen je kronična in progresivna. 92 % bolnikov prej 
kot slej konča na kinu^ki mizi in ne samo (na žalost) 

enkrat. Vsak nadaljnji op. poseg je vse bolj mutilira-
joč. Prej se je bolezen imenovala regionalni enteritis, 
vendar danes vemo, da se p)ojavlja od ustne votline do 
danke. Mi v Ptuju smo ugotovili in objavili Crohn 
želodca, kar je izjemna redkost. 

- Ker bolnice niso sprejeli na UKC-ju v Ljubljani in 
ne zato, ker je bila operirana "po ptujsko", sem osebno 
stopil v stik z mariborskimi internisti, kamor smo 
bolnico premestili. 

- Glede očitka M. Korošca na ravnanje sobnega 
zdravnika do bolnice, je treba vedeti, da so zdravniki 
ljudje kot ostali. Vsak ima svoj posebni psihosomat-
ski status. Sam podpisnik članka pravi, "da je mati že 
po naravi občutljiva". Zdravniški poklic je že "sui ge-
neris" zelo odgovoren, rizkanten v določenih dvou-
mih, naporen (nadaljevanje 8-iunega dela po 24-ur-
nem dežturstvu) in visoko stresen. 

- Glede očitkov do hrupa (ropotanja), smradu in za-
tohlosti, moram pripomniti, da so matične stavbe in
ternega in krg. oddelka bile zgrajene leta 1840, ko je 
bolnišnica začela sprejemati in zdraviti bolnike. Pros
tori v teh stavbah so še danes v uporabi. V teh dolgih 
letih so se na teh stavbah naredile nekatere korekcije 
in adaptacije. Z namigom M Korošca se tudi jaz po
polnoma strinjam. 

- M. Korošcu in somišljenikom z ozirom na izjavo 
"ker jo je njihovo prvo zdravljenje skoraj ubilo" toplo 
priporočam, da v slučaju potrebe po konzervativnem 
zdravljenju in ev. op. posegu ne prijemajo za kljuke 
ptujske bolnišnice, ker sicer bodo zdravljeni in operi
rani "po ptujsko". 

Predstojnik internega oddelka: 
dr. Ivo Soda 
RS.: 
Gospodu Martinu Korošcu svetujem, če ne bo razu

mel v vseh zgoraj omenjenih terminoloških medicin
skih izrazov, naj si poišče svojega mentorja! 

Ptujskemu Tedniku tudi nadalje želim veliko ob
javljenih prispevkov, toda resničnih in argumentira
nih, ne samo takšnih, ki vse počez popljuvajo zdravst
vo! 



Športne novite 
ODBOJKA • Meltal 
Branik - Marsel 0:3 

Marsel Ptuj: Terbučeva, Goj-
kcškova, Prauhartova, Merhar-
jeva, Godčeva, Vindiševa, Ze-
nunovičeva, Mohorkova, Mas-
tenva in Lipovčeva. 

Odbojkarice ptujskega Marsela 
so 1. B ligi v Mariboru slavile 
svojo tretjo zmago, in sicer proti 
domači ekipi Meltal Branik, ki jo 
vodi znani slovenski odbojkarski 
strokovnjak Edi Dolinšek. Po re
zultatu sodeč naj bi bilo srečanje 
za goste lahko, vendar so se 
domače odbojkarice dobro upi
rale, saj je srečanje trajalo 75 mi
nut. Ponovno je v ptujski vrsti 
zelo dobro zaigrala Regina Ter-
buc, ki je razigrala svoje soigral
ke, tako da ni bilo večjih težav in 
da so marselovke slavile po
membno zmago na pohodu v slo
vensko žensko odbojkarsko elito. 
Rezultati nizov: 4:15,8:15,4:15. 

Danilo Klajnšek 

MALI NOGOMET • 
Mila Poetovio -
Orkan 2:5(1:1) 

Strelci: 0:1 Adrinek (6), 1:1 
Klinger (24), 2:1 Milidragovič 
(35), 2:2 Boris Škrinjar (43), 2:3 
Damjan Škrinjar (46), 2:4 Sve-
telšek (50), 2:5 Adrinek (55). 

Mila Poetovio: Kornik, Pre-
sečnik, Brečko, Arlič, Maksimo-
vič, Huzjak, Milidragovič, Klin
ger, Jerinič, Lončarič, Plaskan. 

Nogometaši Mile Poetovie so 
močno razočarali tokrat malošte
vilne gledalce v ptujski športni 
dvorani Center. Razlog za slab 
obisk je bil izredno pozen čas 
igranja. Gostje so domače prese
netili v 6. minuti, ko je Adrinek 
povedel svoje moštvo v vodstvo. 
Po prejetem zadetku so domači 
zaigrali bolje in z izredno lepim 
zadetkom Klingerja uspeli rezul
tat izenačiti. Ko so nogometaši 
Mile Poetovio povedli v 35. mi

nuti z zadetkom Milidragoviča, 
so bili skorajda stoodstotni, da so 
že zmagali. Prehitro so popustili 
v igri, zaigrali preveč komplici
rano v napadu in skorajda brez 
obrambe. Kazen je prišla hitro. 
Brata Škrinjar sta samo v treh 
minutah poskrbela za veliki 
preobrat in vodstvo Orkana. Po
tem so sledili obupni poizkusi 
domačih, da bi rezultat izenačili. 
Gostje so dosegli še dva zadetka 
iz hitrih nasprotnih napadov in 
se na koncu zasluženo veselili 
zmage. To, da so domači nastopi
li brez porumenelega Vidmarja, 
ne more biti izgovor za zares sla
bo malonogometno predstavo v 
ptujski športni dvorani. 

Danilo Klajnšek 

MOTOKROSO 
Uspešni veterani 

Ptujski veterani motocrossa so 
se udeležili dveh mednarodnih 
dirk. Prva dirka je bila v septem
bru na klasični motokros progi v 
Zaboku. V dirki veteranov nad 
40 let, ki se je za ptujske vetera
ne končala zelo uspešno, je prvo 
mesto je pripadalo Stjepanu 
Glogoviču (Hrv.), drugo Marja
nu Frangežu in tretje Petru 
Šeguli, oba iz Ptuja 

Na znani motokros progi v 
Savskem Marofu v Hrvatski je 
domači AMD 12. oktobra 
odlično organiziral dirko vetera
nov, ki so nekdaj z odličnimi 
vožnjami navduševali ljubitelje 
motokrosa. Zbralo se jih je 41 in 
prikazali so še zelo smele vožnje 
in skoke. Nastopili so tudi ptuj
ski veterani, ki so nekdaj zasto
pali AMD Ptuj. Zmagal je 
domačin Zorič, z odlično vožnjo 
se je na 3.mesto uvrstil Marjan 
Frangež, na 4. mesto Peter Ve-
senjalk, nastopili pa so še Tušek, 
Cebek in Šilak. Veterane sta 
spremljala nekdaj znana tekmo
valca Milko Vesenjak in Boris 
Fras. Milko Vesenjak je dobil po
sebno nagrado kot najstarejši tek
movalec, ki je premagal progo. 

- o n e , Fras 

Drtnm - Šmartno 
21:21 (10:13) 

DRAVA: Krauthaker 1, Pucko 
2, Bračič 1, Seruga 2, Kac 3, Pšajd, 
Potočnjak 2, Mikolič 6, Kozel 3, 
Zajšek 1, Berlič. 

Rokometaši Drave so v drugem 
krogu l.B SRL gostili ekipo iz 
Šmartnega pri Litiji (nekdanji 
Usnjar in Inženir ing Sarbek ter Li
tija) in po zagrizenem boju osvojili 
prvo točko. Značilnost tekme je bila 
zelo borbena igra obojih, s katero so 
zlasti domačini pokrivali po
manjkanje tehničnega in taktičnega 
znanja ter izkušenj. Sodnika sta z 
neobičajno ostrim kriterijem ob šte
vilnih izključitvah za dve minut i 
posegla tudi po rdečih kartonih. Pr i 
domačih se je že v 6. minut i tekma 
končala za Pšajda, malo pred kon
cem tekme za Pucka, pri gostih pa je 
bil v prvem polčasu izključen Ko-
govšek. 

Po začetnem vodstvu domačih so 
gostje prevzeli rezultatsko pobudo 
in vodili tudi s šdr imi zadetki pred
nosti , predvsem zaradi številnih 
tehničnih napak domačih in 
odličnih obramb vratarja Dobičkar
ja. Kljub vsemu pa so jih domači z 
borbeno igro ujeli in sedem minut 
pred koncem povedli z 19:18. Nove 
napake so gostom omogočile vodst
vo z 21:19, vendar se domači niso 
predali in so v zadnji minut i zas
luženo izenačili. 

Tekmi z Resnico in Šmartnim sta 
pokazali, da bi Drava kljub izgubi 
večine najboljših igralcev z boljšo 
organizacijo kluba, predvsem pa z 
bolj zavzetim delom na t reningih in 
odpravo poškodb dobila uvodni tek
mi. 

Ik 

V. NEDELJA - GRADBI
NEC PREDDVOR 27:24 

VELIKA NEDELJA: Kovačec, 
P. Kumer, Mesarec 7, Trofenik 1, 
Gregorič 1, Potočnjak 3, Bezjak 6, 
J. Kumer 1, Planine 8, Kokol, Be
lec. 

Visok poraz v prvem krogu je bil 
krivec, da se v Veliki Nedelji na pre-
miernem nastopu rokometašev v 1. 
B SRL ni zbralo večje število gledal
cev. Domači so nastopili nekoliko 
oslabljeni brez Matjaža Pisarja. 
Gostje so na začetku dvakrat vodili, 
nato pa so domači povedli z dvema 
zadetkoma prednosti . Vse do 
zadnjih dveh minu t je bila igra ize
načena z vodstvom domačih za za
detek, vendar so gostje uspeli rezul
tat vedno izenačiti. Ob koncu prve
ga polčasa pa je domačim le uspelo 
priti do prednosti dveh zadetkov. 

Enako je bilo tudi v nadaljevanju 
srečanja. Gostje so izkoristili nekaj 
napak v vrstah domačih in uspeli re
zultat izenačiti (17:17). To pa kot da 
je razjezilo domače rokometaše. V 
obrambi so zaigrali t rdo, v napadu 
hitreje in povedli s tremi zadetki 
razhke (20:17), kar je bilo na koncu 
dovolj za zasluženo zmago. 

Rokometaši Velike Nedelje imajo 
še veliko rezerve v igri. Vsekakor bo 
priložnosti za dobro igro v nadalje
vanju prvenstva dovolj. 

2. LIGA - ŽENSKE 9 
Elektro Seniar Ptuj -
Ilirska Bistriia 34:4 

Ptuj: Vidpvičeva, Bojeva, N. 
Potočnik 6, Šijančeva 7, Pučkova 2, 
Majeričeva 2, Petkova 4, 
Maračičeva 2, Srebmjakova 7, 
Strmškova 2, Zampa 2, A. Potočnik. 
Trener: Dušan Gregorin. 

Domače rokometašice so brez 
težav ugnale ekipo Ilirske Bistrice. 
Razlika v kvaliteti je bila prevelika. 
Domači trener je v prvem polčasu 
zaigral z najboljšo postavo, ki gost
jam ni dovolila, da bi se resneje pri
bližali domačim vratom. Dobra igra 
v obrambi in učinkovita igra v napa
du sta bili značilnosti tega neenako
vrednega srečanja. Podobno je bilo 
tudi v drugem polčasu. Zmaga 
igralk Ptuja bi lahko bila še višja. 

Danilo Klajnšek 

P A R I Z / GORIŠNIČANI NA SP V JUDU 

Damjan tokrat gledalet 
Med 9. in 12. oktobrom je v veliki 

pariški športni dvorani Palais om-
nisports de Pariš v Berciyu poteka
lo svetovno prvenstvo v judu. V 
različnih kategorijah je tekmovalo 
skoraj 600 judoistov, prvenstvo pa 
je slovesno odprl predsednik med
narodnega olimpijskega komiteja 
Juan Antonio Samaranch. Med 
tekmovalci so bili tudi trije sloven
ski judoisti: Soršak, Vrbančič in 
Brod. 

Člani Judo kluba Gorišnica in na
vijači so se v Pariz podali z enim sa
mim namenom: da pomagajo 
domačinu Damjanu Petku do dobre 
uvrstitve. Zgodilo pa se je drugače, 
saj je moral Petek udeležbo na tek
movanju odpovedati le nekaj dni 
pred odhodom v Pariz, kajti 
poškodbe kolenskih kržnih vezi so 
bile tako hude, da tudi z dobro kon-
dicijsko pripravljenostjo v borbi ne 
bi zdržal do konca. Kljub vsemu je 
Petek z judoisti potoval v Pariz in že 
prvi dan prvenstva, ko so nastopili 
judoisti njegove kategorije do 95 ki
logramov, si je z velikim zaniman
jem ogledal vse dvoboje. Miran Pe
tek. Damjanov kondicijski trener je 
dejal, da bi imel Damjan vse 
možnosti za uvrstitev do 5. mesta, 
vendarle pa so bile poškodbe tokrat 
prehude in ne bi bilo dobro tvegati. 

Judoist Impola Slovenska Bistrica 
Drago Soršak je v kategoriji do 78 
kg nastopil v petek in izpadel v tret
jem krogu, Aleš Vrbančič (Olimpija 
Ljubljana) v kategoriji do 65 kg in 
Gregor Brod (Bežigrad - Ljubljana) 
v kategoriji do 71 kg pa sta nastopila 
v soboto. Vrbančič je izgubil v dru
gem krogu, Brod pa je v repesažu iz
gubil s Sentišem iz Hrvaške in ob 
koncu z 12. mestom dosegel naj
boljšo slovensko uvrstitev na 
letošnjem svetovnem prvenstvu. 

Najboljši slovenski judoist Dam
jan Petek, ki se je skoraj tri mesece 
pripravljal na prvenstvo pod trener
skim vodstvom mag. Sergeja Gojda-
ja iz Ukrajine in si tako pridobil še 
dodatno znanje, je po tekmovanju 
povedal: "Čisto drugače je bilo sede
ti na t r ibuni in spremljati prvenstvo 
kot gledalec. Pričakovali smo dobro 
uvrstitev, saj sem bil v odlični for
mi, vendar pa sem moral zaradi 
bolečin v nogi, ki me spremljajo že 
nekaj časa, odpovedati udeležbo na 
tekmovanju. Še ta mesec bom moral 
na operacijo, potem bom okreval 
vsaj štiri mesece in se zato ne bom 
mogel udeležiti tekmovanj v svetov
nem pokalu čisto na začetku. Drugo 
leto me čaka evropsko prvenstvo, pa 
upam takrat na najboljše." 

Tatjana Mohorko 

Damjan Petek (na desni) je bil na žalost tokrat med gledalci; ob 
njem brat Marko. Foto: Laura 



NOGOMET 
2. LIGA 

Rezultati 10. kroga: Nafta -
Železničar 0:0, Koper - Elan 8:0, 
Triglav Teletv - Factor Črnuče 
2:0, Drava - BS Tehnik 0 : 1 , 
Goriške opekarne - Šentjur 1:1, 
Dravograd - Jadran Šepič 0:0, 
Zagorje - Aluminij 2:4, Esotech 
Šmartno - Rudar Trbovlje 1:1. 
1.TRIGL, TELETV 109 1 O 28:7 28 

2. KOPER 108 1 1 36;7 25 
3. BS TEHNIK 10 6 3 1 15:8 21 
4. ŽELEZNIČAR 10 6 2 2 18:10 20 
5. ALUMINIJ 10 4 2 4 12:12 14 
6. DRAVOGRAD 10 3 4 3 11:12 13 
7. ELAN 10 3 4 3 15:19 13 
8. NAFTA 10 3 3 4 11:11 12 
9. ŠENTJUR 10 3 3 4 11:15 12 
10. JADR, ŠEPIČ 10 3 2 5 11:17 11 
11. RUDAR TRB. 10 3 1 5 9:16 10 
12. DRAVA 10 2 3 5 9:10 9 
13. ES. ŠMARTNO 10 2 3 5 19:22 9 
14. GORIŠKE OP. 10 1 5 4 12:22 8 
15. ZAGORJE 102 2 6 9:20 8 
16. FACTOR ČRN. 10 2 1 7 9:27 7 

Pari 11. kroga: Železničar -
Goriške opekarne, Elan - Triglav 
Teletv, BS Tehnik - Koper, Alu
minij - Esotech Šmartno, Jadran 
Šepič - Zagorje, Šentjur - Dravo
grad, Factor Črnuče - Nafta, Ru
dar Trbovlje - Drava. 

DRAVA - BS TEHNIK 
0:1 /0:0/ 

Strelec: 0:1 Mrak (53) 
DRAVA : Starovasnik, Volk, 

Koren, Pucko, Karanovič, 
Vršič, Plošnik (Krajnc), 
Križanič, Emeršič, Kovačec 
(Čeh), Poznič (Fridauer). 

Kljub moči gostujoče ekipe so 
v ptujskem taboru potihoma 
pričakovali ugoden rezultat. 
Nastopili so brez Stjepana Pran-
jiča, ki je zbolel. Na začetku so 
bili podjetnejši domači nogome
taši, ki so poizkušali z nekaj stre
li, vendar so bili nenatančni, v 

11. minuti pa je bil gostujoči vra
tar Klešnik za hipec hitrejši od 
domačega igralca Volka. 

V nadaljevanju srečanja so v 
53. minuti gostje povedli z zadet
kom Mraka, ki ga je domača 
obramba pustila, da je neoviran 
streljal in seveda zadel. Nogome
taši Drave so se trudili in izred
no borili za vsako žogo. Prišli so 
hitro do kazenskega prostora 
gostov, od tu dalje pa ni bilo več 
idej, da bi premagali dobro pos
tavljeno gostujočo obrambo. 

Kljub porazu domači niso 
razočarali. Pokazali so ogromno 
borbenost, toda to je bilo prema
lo za kaj več kot minimalen po
ra/. 

Danilo Klajnšek 

ZAGORJE - AlUMINJ 
2:4(1:1) 

Strelci: 1:0 Sotenšek (5), 1:1 
Perkovič (30), 1:2 Krašovec 
(65), 1:3 Hertiš (78), 1:4 Kolar 
(84), 2:4 Perkovič avtogol v 
(85). 

ALUMINIJ: Fideršek, Kris-
tofič, Grbavac, Perkovič, M 
Emeršič, Fridl (Krajnc), Kolar, 
Boškovič (Hertiš), T. Emeršič, 
Rozman, Krašovec. 

Nogometaši Aluminija iz Ki
dričevega so si s srečanja v Za
gorju želeli točko, zasluženo pa 
se vračajo s celotnim izku
pičkom. Domači so sicer poved
li, to pa je bilo tudi vse. Ki-
dričani so po prejetem zadetku 
zaigrali bolje in v 30. minuti ize
načili z zadetkom Perkoviča. Do 
odhoda na odmor so imeli še tri 
priložnosti, iz katerih bi lahko 
povedli. 

Drugi polčas pa je popolnoma 
pripadel nogometašem Alumini
ja, ki so v 65. minuti z izredno le
pim zadetkom Kraševca povedli. 
Domači so se še bolj odprli, saj 
so hoteli izenačiti, vendar pa so 

to izkoristili gostje in dosegli še 
dva zadetka. V 85. minuti so 
domači dosegli drugi zadetek, ki 
pa ni pomenil resne nevarnosti 
za nogometaše altmiinja. 

V soboto bo Aluminij na svo
jem igrišču gostil ekipo Esotech 
Šmartno. 

Danilo Klajnšek 

MHZ P T U J -
1. RAZRED 

Rezultati 8. kroga: Eltehšop -
Bistrica 2 : 1 , Gorišnica - Dorna-
va 0:4, Gerečja vas - Videm 2 : 1 , 
Slovenja vas - Boč 3:2, Hajdina -
Pragersko 3:0, Stojnci - Središče 
4:2. 
1.D0RNAVA 8 7 1 0 28:5 22 
2. GEREČJA VAS 8 6 2 O 17:6 20 
3. HAJDINA 8 5 1 2 27:8 16 
4. SLOVENJA VAS 8 4 3 1 16:6 15 
5. STOJNCI 8 5 0 3 13:14 15 
6. SREDIŠČE 8 3 1 4 29:25 10 
7. VIDEM 8 3 1 4 15:15 10 
8. ELTEHŠOP R. 8 3 1 4 13:21 10 
9. BOČ 8 2 1 5 7:11 7 
10. BISTRICA 8 1 1 6 6:17 4 
11. PRAGERSKO 8 1 0 7 10:35 3 
12. GORIŠNICA 8 0 2 6 5:23 2 

Pari 9. kroga: Boč - Eltehšop 
R., Bistrica - Gorišnica, Videm -
Hajdina, Pragersko - Stojnci, 
Dornava - Gerečja vas. Središče -
Slov. vas. 

MHZ P T U J -
II. RAZRED 

Rezultati 7. kroga: Grajena -
Apače 2 : 1 , Hajdoše - Tržeč 2:3, 
Pago Lesk. - Mladinec 1:3, 
Ormož - Markovci 6:0, Podvinci 
- Polskava 3:7. 
1. MLADINEC 7 6 0 1 19:4 18 
2. ORMOŽ 6 4 1 1 19:10 13 
3. APAČE 7 4 1 2 12:11 13 
4. POLSKAVA 6 4 O 2 15:7 12 
5. PAGO LESKOV. 6 4 O 2 14:7 12 
6. HAJDOŠE 6 3 1 2 9:9 10 
7. TRŽEČ 7 2 2 3 10:14 8 
8. GRAJENA 5 2 0 3 12:17 6 
9. BUKOVCI 5 1 1 3 10:11 4 
10. MARKOVCI 7 1 0 6 10:19 3 
11. PODVINCI 6 0 0 6 5:23 O 

Pari 8. kroga: Polskava - Graje
na, Hajdoše - Podvinci, Mladi
nec - Ormož, Apače - Pago Le
sko vec, Markovci - Bukovci. 

Danilo Klajnšek 

PLANINSKI KOTIČEK 

Korzika in Monte Gnto (2710 m) 
iz Planinskega društva Ljubljana Matica so nam sporočili, da organizirajo 

konec letošnjega oktobra atraktivno odpravo na Korziko. V sklopu odprave 
bodo osvojili najvišji vrti tega sredozemskega otoka - Monte Cinto (2710 
m). Zahtevnost vzpona je na nivoju naših dvatisočakov, zato vabijo k sode
lovanju tudi morebitne planince s ptujskega območja. Odprava bo trajala 4 
dni, in sicer od 30.10. do 2.11.1997. Vse natančnejše informacije in poja
snila so vam na voljo pri vodniku odprave Borisu Jesenšku na telefonski 
številki 061/317-883 (popoldan)! (UV) 





Info - glasbene novice! 

Info - kviz 
Gotovo veste, katera skupina jc na 
sliki. Izrežite glasovnico, vpišite od
govor, in če vam bo sreča naklonje
na, vam bodo v prodajalni Tehnika 
Emone Merkurja Ptuj podarili 
zgo.ščenko. 

Daje bil pred štirinajstimi dnevi na 
fotografiji Janez Zmazek, je ugoto
vila Mojca Šoštarič, Nova vas 122 
A,Pt iy . Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite (ali prinesite) na: Ured
ništvo Tednika, p.p. 95. 2250 Ptuj. 
Rok: četrtek. 23. oktobra. 

Reševalec:, 

Naslov: 

Ime skupine: 

SMETIŠČNI 
MUCI 

Ko je v zvoniku odbilo enajst in 
je sijala luna, se je sivi muc, sme-
tiščni muc, odpravil na potep. Te
kel je prek streh, preskakoval dim
nike, tiho, potiho se je zplazil sko
zi odprto okno tuje hiše ... in kot 
blisk švignil spet ven, tokrat z veli
kim kosom mesa v gobčku. Tekel 
je po temni ulici, se pognal na vi
soko drevo, z njega skočil - to je bil 
skok na s t reho, se po tuhn i l za 
dimnik in spravil k večerji. Kar 

pošten zrezek je bil, komaj ga je 
pospravil. Toda potepuško življen
je je muca izučilo. Jej, dokler imaš 
meso! V želodcu je najbolj na var
nem! Zdaj se mu ni več ljubilo div
jati, bil je presit. Zato se je počasi 
sprehajal po gosposkem vrtu in je 
bil zelo zadovoljen sam s seboj, z 
večerjo in mesečino in je zapel. 

Amadej Šilak, 2. b, 
OŠ Kidričevo 

SKOK V VODO 
To se je zgodilo 19. 7.1997, v so

boto. Zjutraj sem imela čistilno 

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Na dve-

ri nam je potrkala prova jesen. 
Tista ta prova, ki sunce 
priškme, rokove, hločnice in 
nočipodukša. V goricah je vso
ki den manj grozdja, v kleteh 
pa več mošta, ki tisti ta prvi 
obroni že v polovjokih brunda 
kak stori medved. Mija z Mico 
sma sklenla, da borna mela 
zodjo trgotev laškega rizlinga 
šele drugo soboto, tak ke boma 
lehko deklarirala vino kot poz
no trgotev posebne kakovosti 
in ga boma zato tudi pozno po-
pudne trgala. Moren vam še to 
povedati in vas opozoriti, da se 
v totih cajtih, gdo vino v kleti 
najboj vre, ne smete preveč v 
kleti zadrževati, saj je plin 
oglikov monoksid smrtno ne
varen in bi se lehko /pre/hitro v 
krtovo deželo preselili Bilo je 
že več tokšnih žalostnih prime
rov, da so Udje v cajti vretja 
mošta v kleti pozobili dihati. 
Zato še enkrat, bodite previdni 
in se izogiblite tokšne smrti, ki 
je zlo zahrbtrm in sploh ne veš. 

gdo te za šijak zgrabi. 
Zaj pa zadosti o smrti in si 

rajši kaj o živleji pogučimo. 
Kak čujete, vidite in štejete, se 
bližajo volitve za predsednika 
držove. Kandidatov je kak 
smetja. Resnih in neresnih. 
Tudi jaz sen ntisla kandidira
ti, pa sen sipremisla. Neje me 
stroh Kučana, pač pa me je 
stroh samega sebe, kak bi se 
znajša v toti funkciji. Zato 
rajši prepuščam kandidiranje 
drugim kandidatom, ki mojo 
veselje do politike, večina pa 
jih o vodenji držove in politiki 
pojma nema. So pač tak kak 
moja Mica, ki ma veselje do 
posluha, posluha pa nikak 
nemre osvojiti Poje kak sraka, 
nad menoj pa se dere kak tisti 
italijanski tenorist Pavarotti 
Saj tudi jaz nesen nekšni zo-
pemi pevec, še najboljše mi gre 
v glos tista pesmica Moj očka 
ima konjička dva, oba sta mu 
že nekda crknola... 

Resen je ta pravih kujov vsa
ko leto manj. Mislin na tiste ta 
prave štirinažne in ne na tiste, 
ki se v taten cajti na dveh no
gah od gorice do gorice in od 
kleti do kleti malo po dveh in 
mala pa štirih sprehajajo. 

Pa sma tam, ge neha muh! 
Kunec je našega srečajo. Vidi
mo se drugi tjeden. Do takrat 
pa srečna in seveda ne za 
večno! 

VašLUJZEK 

Glasba je gotovo pomembna 
tema današnje mladine, informa
cije o njej pa dobivajo po radiu, 
televiziji, časopisih, Internetu. 

Britanska studijska zasedba K L F 
je spremenila ime v 2K in je poleti 
v Londonu uprizorila veliki kon
cer tn i show z naslovom Blast 
First, ki ga je p)osnela podružnica 
založbe Mute. 2 K so ponovno pre
senetili s komadom FUCK T H E 
M I L L E N N I U M ( * * ^ , gre pa 
za 13- minutno predelavo njihove
ga hita What Time is Love. 

Nemška skupina X-PERIENCE je 
lani zaslovela s komadom Neve-
rending Dream. Trenutno X-PE-
RIENČE snemajo album in prva 
nova uspešnica je I EX)N'T CARE 
(^Me|^, ki je mešanica dobrega 
popa in sodobnega plesnega beata. 

ALL SAINTS je ženska vokalna 
skupina, ki na Otoku predstavlja 
konkurenco Spice Girls in Eter-
nal. Britanski kvartet kot drugo 
pesem promovira pesem z naslov
om NEVER EVER (^tt^, ki je 
gospel obarvana. 

Ameriškega raperja L L COOL J 
sem omenil pred nekaj tedni z nje
govim komadom Candy, ki je za
enkrat izšel le v ZDA. Z albuma 
The Smithsonian je Ladies Lover 
C O O L J. snel komad PHENO-
MENON in ga izdal samo 
v Evropi. 

Neverjetno talentirana glasbenica 
je komaj 18-letna VANESSA 
MAE, ki je prava virtuozinja na 
viol ini . Mlada VANESSA nav

dušuje z igranjem na violino tudi v 
posebni skladbi ST ORM 
()j()K)K)K), katere producent je zna
ni Andy Hill. 

Ameriška zabavna skupina 
SMASH M O U T H izvaja ročk 
glasbo z različnih glasbenih po
dročij. SMASH M O U T H imajo 
kot nova skupina veliko podporo 
radijskih postaj, ki veliko vrtijo 
ročk komad WALKIN' ON THE 
SUN ()K)K)tO» v katerem so si fant
je vzeli za vzor tudi skupino Stereo 
MCs. 

Britanska skupina ROACHFORD 
bo kmalu izdala fenomenalen al-
birni Feel, kot ga ocenjujejo znani 
glasbeni kritiki. ROACHFORD 
pa so se potrudili v mirni, čutni 
skladbi T H E WAY I F E E L 

Glasba, ki ruši vse meje v Veliki 
Britaniji, je indie ročk glasba in 
med najbolj vroče novosti sodijo: 
Your Lucky Day in Hell - EELS, I 
L ike Ročk - B E N N E T , Fr iday 
Street - PAUL WELLER, She's a 
Good Girl - SLEEPER, Love me 
and Leave me - SEAHORSES, I 
am the Mob - CATATONIA, Clo-
sed for Business - MANSUM, 
High - FEEDER, Lava - SILVER, 
Late in the Day - SUPERGRASS, 
I O U Everything - DWEEB, Roy-
's Keen - MORRISSEY, Torn -
NATALIEIMBRUGLIA, Adidas 
World - EDWYN COLLINS, Ce-
lebrate - T H E L E V E L L E RS & 
EDDIEREADER.. . 

Preletimo Atlantik in preglejmo še 
nekaj vročih ameriških soul in 

RNB' novosti: I Got Somebody 
Else - CHANGING FACES, Ma-
gic - D'INFLUENCE, As we Lay -
DANA, Shoe was on other Foot -
P A T T I L A B E L L E , When you 
Call on me - L U T H E R VAN-
DROSS, Have a Li t t le Mercy -
4.O., The Love Scene - JOE, Kiss 
and Teli - BROWNSTONE, My 
Love is Shhh! - S O M E T H I N G 
FOR THE PEOPLE & TRINA & 
TAMARA, T h e one I Gave my 
Heart to - AALIVAR 

Nemška pop/rock zasedba FOO-
L'S GARDEN je lani navdušila s 
popevko Lemon Tree. Najnovejši 
projekt "vrtičkarjev" pa je tipična 
pop/ rock popevka z naslovom 
PROBALLV ( « ^ , ki prihaja z 
zgoščenke Go and Ask Peggy for... 

I tal i janski lomilec ženskih src 
EROS RAMAZZOTTI je trenut
no v studiu, kjer bo kmalu do kon
ca posnel material za novi album. 
EROS za pokušnjo predstavlja pe
sem Q U A N T O AMORE SEI 

V enem izmed plesnih blokov no
vosti sem napisal tudi ime DARIO 
G. Ta je končno podpisal glasbeno 
pogodbo z založbo Eternal. DA
RIO G. si je sposodil nekaj sam-
plov od Dream Academy in nastal 
je noro dober p lesni h i t SUN-
C H Y M E ( * * ^ e ^ . 

. _ ^ . Pavid Breznik 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

POPULARNIH 10 1. Candle in the Wind; 
Something about the 
Way you Look To-
night 
- ELTON JOHN 
2. As Long a s you 
Love me 
- BACKSTREET BOYS 
3. Barbie Girl - AQUA 
4. Seasons of Loneli-
ness - BOYZ II MEN 
5. Anybody Seen my 
Baby 
- ROLLING STONES 
6. Got Til it's Gone 
- JANET JACKSON 
7. Yesterday 
- WET WET WET 
8. Honey 
- MARIAH CAREV 
9. The Drugs don ' t 
Work; Bitter Sweet 
Symphony 
- THE VERVE 
10. Men In Blacl( 
- WILL SMITH 

Mladi dopisniki 
akcijo. Pospravila sem svojo sobo, 
spalnico, posesala dnevno sobo, 
pomila posodo in pomeda tla ku
hinje. Po opravljenem delu smo se 
vsi odpeljali v toplice. Zraven je 
bila tudi sosedova Janja, ki je stara 
štirinajst let in hodi v osmi razred. 

Takoj ko smo poiskali primeren 
pros tor za br isače , sva z Janjo 
zdrveli na tobogan. Po večkratni 
vožnji sem se odločila, da bom 
skočila v bazen s petmetrske ska
kalnice. Dolgo je trajalo, da mi je 
ati dovolil. Janja ni upala skočiti, 
mene pa je bilo malo strah. Ob 
pogledu navzdol me je zgrabila pa
nika. Nekaj časa sem nepremično 
stala. Za mano se je že nabrala veli
ka gneča, zaslišala sem glasove, ki 
so govorili: 

"Reva, reva, reva, ki ne upa 
skočiti, reva, reva!" 

Ob treh besedah sem se razjezila. 
Zbrala sem pogum, zamižala, zaje
la sapo, se prijela za nos in skočila. 
Sploh n isem vedela, kdaj sem 
skočila ali padla v bazen, ampak 
bilo je super. Poskusila sem še en
krat, tokrat brez treme; ni me bilo 
strah in nisem zatisnila oči pred 
skokom. 

V tem dnevu mi je uspelo, česar 
me je bilo zelo strah, obenem pa 
sem spoznala, da se lahko prema
gajo ovire, vendar samo s pogu
mom. 

NinaKolarič, 6.a, 
OŠ Mladika, Ptuj 

ČEŠKA-
DOMOVINA 
MOJEMAME 

Zvezdnata noč ni dala slutiti, kaj 
vse nas čaka, ko smo veseli potova
li v mamino deželo. Belo mesto 
Opava se je kopalo v žarkih jutran
jega sonca in nas sprejelo kot že 
velikokrat z odprtimi rokami. 

Dopoldan je bil lep in sončen, 
kot nalašč zame, da obiščem prija
teljice v mestu in sestrično v vasi. 
Te dobre ljudi obiščem vedno, še 
isti dan, da se dogovorimo, kako 
bomo skupaj preživeli nekaj 
srečnih dni. Proti večeru, ko sem 
stopala prot i domu, so večerno 

nebo prekrili temni oblaki in ime
la sem še srečo, da sem ostala suha. 
Z neba se je ulilo, kot da je napočil 
sodni dan. 

Stala sem v preddverju in opazo
vala dviganje vode. Jaški na cesti 
niso uspeli požirati vode, zato se je 
ta razlivala kar po cesti. 

Pozno zvečer smo sedeli za mizo 
in poslušali bučanje orkanskega 
vetra in pesem dežja, ki se je odbi
jal od oken našega bloka. Vremen
ska napoved ni bila vzpodbudna, 
zato smo bili v skrbeh, kako in 
kdaj se bo vrnil ati z mitinga. Ko 
se je naposled pripeljal pred blok, 
so kolesa avtomobila ostala globo
ko v vodi. Nemudoma je moral 
avto odpeljati v center mesta, kjer 
ga voda ni mogla doseči. Domov se 
je vrnil peš in voda je že segala me
ter visoko. V eni uri se je nivo vode 
dvignil kar za en meter. Zalila je 
nižje predele mesta in iz vode so 
štrlele samo še strehe. Prekinili so 
dobavo elektrike, plina in vode. 
Zjutraj smo nemo zrli v deževno 
nebo in uničujočo vodo. Po sedaj 
široki in izredno deroči reki so 
plavali hladilniki, televizorji, plin
ske bombe in deli streh. V daljavi 
smo zagledali vojaške helikopterje, 
ki so leteli na pomoč. Od jutra do 
večera so letali in selili ljudi, dru
gim pa so na strehe stolpnic vozili 
hrano in vodo. Tisto noč so slišali, 
da nekdo nekje kliče na pomoč, pa 
mu niso mogli pomagati , drugi 

dan je visel mrtev na visoki vrtni 
ograji. 

Tr i dni je bilo tako grozno, tri 
dni se nismo umivali s toplo vodo 
in štiri dni nismo zaužili tople hra
ne. Polovica mesta Opave je bila 
pod vodo in mnrlo je devet ljudi. 

Teden dni počitnic zame in do
pusta za atija in mamo je minil in 
mi bi se že radi vrnili. Pa se iiismo 
mogli. Nekje na jugtizahodu Češke 
se je utrgala pregrada in voda je za
lila mesto Olomouc in s tem tudi 
našo pot proti domu. Ostati smo 
morali še tri dni. 

Ko smo se vračali domov, nismo 
veliko govorili, samo nemo smo 
opazovali škodo, ki jo je naredila 
voda. Sama nisem veliko govorila, 
samo Boga sem prosila, da bi bile 
naslednje počitnice v domovini 
moje mame lepše. 

TinaKelc, 7. a, 
OŠ Gorišnica 

DENAR 
Nekatere osrečuje, 
nekatere uničuje, 
nekatere ozdravi, 
druge razvadi, 
enim ga manjka 
Nekateri ga imajo 
preveč. 
Denar, ti si 
sveta vladar. 
Uroš Votolen, 7. r., 
OŠ Kidričevo 

DOGODIVŠČINE 
S KOLESOM 

Od vseh športov imam najraje 

kolesarjenje. Do desetega leta sem 
imel kar nekaj koles, ki mi j ih 
uspelo uničiti. Že nekaj časa sem si 
na tihem želel boljše gorsko kolo. 
Bližal se je moj deseti rojstni dan. 
Bil je petek popoldan in utrujeno 
sem pešačil domov. 

Razmišljal sem o praznovanju. 
Ko sem prišel domov, sem pred 
hišo zagledal bleščeče novo kolo. 
Pomislil sem da je nekdo na obi
sku. Doma je bil samo moj oče. 
Ker n isem nikogar videl , sem 
vprašal očeta, čigavo je kolo. Pove
dal mi je, da je to darilo za rojstni 
dan. Bil sem presenečen, ker se mi 
je izpolnila moja največja želja. To 
kolo je bilo moj največji prijatelj. 
Naredila sva kilometre in kilome
tre. 

V poletnih počitnicah smo šli na 
morje. Od jutra do večera sem bil 
na kolesu. Imel sem ga navado 
puščati zaklenjenega pred našo bi
valno prikolico. Tistega usodnega 
večera smo šli na sladoled. Kolo 
sem seveda pozabil zakleniti. Ko 
smo se vrnili, ga ni bilo več. Posta
lo mi je slabo, zabolel me je želo
dec in solze so mi stopile v oči. 
Čakal sem na reakcijo svojih 
staršev, a ni bilo nič. Mama mi je 
kasneje samo rekla, da si lahko ku
pim novo kolo s svojimi prihranki. 

Počitnic je bilo že konec, a kolesa 
še vedno nimam. Kmalu ga bom 
dobil, kajti oče mi je obljubil, da 
bo nekaj p r imakn i l k mojim 
prihrankom. Čez nekaj dni se bom 
že vozil z novim. Mislim, da mi je 
bila to šola za celo življenje. 

Aleš Potočnik, 6. a, 
OŠ Olge Meglic 
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P T U J , K I D R I Č E V O , V I D E M / S 3. M E D N A R O D N E G A OTROŠKEGA F O K L O R N E G A FESTIVALA 

Mladi folklorlsti navdušili 
Mladi in starejši Ptujčani so v petek zvečer v dvorani Center v Ptuju v okviru osrednjega festivalskega nas
topa toplo in navdušeno pozdravili mlade folkloriste, udeležence tretjega mednarodnega otroškega folklor
nega festivala iz Avstrije, Slovaške, Hrvaške in Slovenije. Slovenijo so predstavljale otroška folklorna skupi
na Rožmarin iz Dolene, otroška folklorna skupina Kres iz Novega mesta in otroška folklorna skupina dvoje
zične osnovne šole iz Prosenjakovcev. Skupaj je nastopilo čez dvesto folkloristov. 

Folklorisli iz Dolene so nastopi
li z venčkom otroških pesmi iz Ha
loz in Dravinjske doline, avstrijska 
skupina iz St. Mareina je predsta
vila alpske ljudske plese in glasbo, 
otroške igre in plese iz Madžarske 
otroška folklorna skupina dvoje
zične osnovne šole Prosenjakovci, 
s spletom medjimurskih ljudskih 
pesmi in plesov je občinstvo ogrela 
otroška folklorna skupina Ogra-
nak seljačke sloge iz Nedelišča, do
lenjske plese in pesmi so igrali in' 
peli mladi folkloristi skupine Kres 
iz Novega mesta, slovaško ljudsko 
izročilo izpod Tater je predstavila 
otroška folklorna skupina Dum-
bier, ki je na tretjem medna
rodnem otroškem foklornem festi
valu nastopila z obsežnim progra
mom, na vsakem od nastopov pa 
ga je predstavila del. Dobro obis
kan osrednji festivalski nastop, na 
katerem je besede dobrodošlice 
mladim fokloristom izrekel 
podžupan mestne občine Ptuj Er-
vin Hojker, je pokazal, da si v Ptu
ju utira pot še ena stalna in tradi
cionalna prireditev, ki presega 
občinske meje. Darilo mestne 
občine Ptuj otrokom in njihovim 
staršem v tednu otroka je tako do
seglo namen. 

V petek dopoldne so udeleženci 
tretjega mednarodnega otroškega 
foklornega festivala s svojim nas-

Z o s r e d n j e g a f e s t i v a l s k e g a n a s t o p a v d v o r a n i C e n t e r - m l a d i s l o v a š k i fo lko lo -
r ist l . Foto: M . O z m e c , 
topom ogreli mlade obiskovalce v 
dvorani Pan v Kidričevem. Na so
botnem dopoldanskem nastopu 
pred Mestno hišo v Ptuju jih je. 
bilo gledalcev sicer manj, kot je 
bilo pričakovati, a to ni zmotilo 
prisrčenga nastopa. Popoldne pa 

so udeleženci 3. mednarodnega 
otroškega folklornega festivala 
nastopili še v OŠ Videm. Zakl
juček je bil na Selih, s tem pa se je 
njihovo skupno nastopanje in 
druženje v okviru letošnjega festi
vala končalo. 

Festival je vzorno organizirala 
Zveza kulturnih organizacij Ptuj, 
pri kateri je za organizacijo skrbel 
poseben odbor, katerega duša je 
bila Nevenka Gerl. 

MG 

H A L O Z E , S L O V E N S K E GORICE / PADAJO REKORDI 

Primerjava z letnikom 1958? 
o o d l i č n e m v i n s k e m l e t n i k u 1 9 9 7 s e d a j n i več 
p o t r e b n o z g u b l j a t i b e s e d . V z p o d b u d n i p o d a t k i s o n a 
d l a n i : k a k o v o s t n o s e b o l a h k o l e t n i k p r i m e r j a l s t i s t i m 
iz l e t a 1 9 8 3 , k o l i č i n s k o pa b o d a l e č n a d n j i m . P o l e t u 
1 9 5 8 , k o t p r i p o v e d u j e j o s tare j š i k l e tar j i , s ta se z n o v a 
u j e l a k o l i č i n a i n k a k o v o s t . 

Kot smo izvedeli pri ptujskih 
vinarjih, bo letos potrebno mini
malno dosladkati le pozne trgat

ve, sicer pa sladkor v doslej potr
ganem grozdju povsem zadostuje 
za odlično kakovost vina, primer

na je tudi vinska kislina. 
Vrhunec letošnje trgatve se je 

začel konec prejšnjega tedna z 
začetkom uradne trgatve laškega 
rizlinga. V soboto popoldan in 
tako rekoč do jutranjih ur so pred 
prevzemnim mestom v Ptuju stale 
dolge kolone traktorskih prikolic, 
zvrhano naloženih z grozdjem. Po
doba se je ponovila v nedeljo, s 
ponedeljka na torek pa so pridelo
valci grozdja stali v koloni kar vso 
noč. Trgatvi laškega rizlinga se je 
namreč v ponedeljek pridružila še 
uradno dovoljena trgatev šipona, v 
sredo so začeli trgati renski rizling, 
medtem ko bo začetek trgatve 
rdečih sort (žametne črnine in 
modre frankinje) v soboto, 18. ok
tobra. 

Kot je pred zaključkom redakci
je (v torek) povedal tehnični direk
tor Vinarstva Slovenske gori
ce/Haloze Albert Gonc, so jih 
količine pripeljanega grozdja kljub 
pričakovanju obilne letine prese
netile. Pri nekaterih srednje 
poznih sortah je bil odkup kar za 
100 odstotkov večji od lanskega. 
Do torka so v predelavo prevzeli 
okoli milijon kilogramov grozdja 
laškega rizlinga, skupaj s srednje 
poznimi sortami pa že 2 in pol mi
lijona kilogramov. To naj bi 
predstavljalo slabi dve tretjini vse
ga letošnjega pridelka. Kaže torej, 
da bo pričakovani odkup med 3,5 
do 4 milijone kilogramnov grozdja 
presežen. Zaenkrat zmogljivosti 
ptujske kleti še niso zapolnjene, so 
pa dogovorjeni tudi z nekaterimi 
sosednjimi kletmi za morebitno 
začasno skladiščenje mošta. 

Pridelovalcem grozdja svetuje
jo, da upočasnijo trgatev in se s 
tem izognejo daljšemu čakanju pri 
prevzemu grozdja v ptujski stiskal
nici. Obenem jih pozivajo, da 
grozdje pripeljejo izključno z 
dvižnimi prikolicami. Dogaja se 
namreč, da so zaradi uporabe pri
kolic, ki jih je potrebno ročno 
prazniti, zastoji pri prevzemu še 
večji. Ob izredni letini je potrebno 
v naslednjih dneh še nekaj 
strpnosti in letnik, razen posebnih 
trgatev, bo pod streho. 

J. Bračič 

Trak tor je s p r i k o l i c a m i p o l n i m i g r o z d j a s o usmer i l i 
v p r e v z e m n i c e n t e r m i m o M e s t n e h i š e in po L a c k o 
vi u l ic i , s icer bi s e k o l o n a p o d a l j š a l a n a m o s t . 

Foto: M . O z m e c 

K u l t u r n i 

k r i ž e m l i r a ž e m 

MARKOVCI • V petek, 17. ok
tobra, bo ob 13. uri v avli šole 
odprta razstava Male Groharje
ve kolonije. 
PTUJ • V Narodnem domu na 
Ruju bo jutri, v petek, 17. ok
tobra, ob 18. uri predavanje z 
demonstracijo o starodavni ki
tajski veščini meditacije tal ji 
qaun. Predaval bo Samo Pita-
mic iz Maribora. 
PTUJ • V petek, 17. oktobra, 
bo ob 19. uri v refektoriju mino-
ritskega samostana Viktorinov 
večer ob 200-letnici rojstva 
škofa Barage. Gost večera bo 
dr. Andrej Pirš, glasbeni utrinek 
pa bodo prispevale flavtistke 
ptujske glasbene šole pod 
mentorstvom prof. Natalije 
Frajnkovič. 
ORMOŽ • V petek, 17. ok
tobra, ob 19.30 uri bo v avli Os
novne šole Ormož na Hardeku 
nastop komornega zbora Bel 
Canto pod vodstvom zboro
vodja Stanka Pšaka. Izvajali 
bodo narodne in umetne pes
mi. 
PTUJ • V petek, 17. oktobra, 
bo ob 20. uri v starih steklarskih 
delavnicah Teater III uprizoril 
Psiho Emila Filipčiča. 
PTUJ • Do nedelje, 19. ok
tobra, so v Miheličevi galeriji še 
na ogled in v nakup umetniška 
dela, zbrana za dražbo. 
IVANJKOVCI • V petek in so
boto, 17. in 18. oktobra, bo 
mednarodni znanstveni simpo
zij o dr. Francu Simoniču, slo
venskem bibliografu in bibliote
karju. 
PTUJ • V romanskem palaciju 
ptujskega gradu je na ogled 
razstava del slikarja Franceta 
Slane. 
PTUJ • Na ptujskem gradu so 
na ogled slike Albina Lugariča. 
PTUJ • V galeriji Drava so na 
ogled fotografije prim. mag. Ra
faela Podobnika. 
KINO PTUJ • Ta teden je ob 
18. in 20. uri na sporedu film 
Peti element, od 21. do 26. ok
tobra pa prav tako ob 18. in 20. 
uri Letalo prekletih. 

Č R N A K R O N I K A 

Z MOPEDOM PRED 
VLAK 

v ponedeljek, 6. oktobra, nekaj 
po 19. uri je 14-letna L. K. iz Slo
venske Bistrice vozila kolo z motor
jem po lokalni cesti skozi naselje 
Dolgi Vrh. Na nezavarovanem 
železniškem prehodu je zapeljala 
na tire v trenutku, ko je iz smeri 
Poljčan pripeljal motorni vlak. Lo
komotiva je trčila v desno stran 
mopeda, mlado mopedistko pa je 
zbilo na nasip. Pri tem je deklica 
dobila tako hude poškodbe, da je 
umrla na kraju nesreče. 

PEŠEC UMRL NA KRAJU 
NESREČE 

V nedeljo, 12. oktobra, kmalu po 
polnoči je voznik kolesa z motor
jem 19-letni Matej B. iz Ruja v 
Tržcu, občina Videm, trčil v 20-let-
nega Boštjana K. z Zgornje Prista
ve, ki je hodil ob desnem robu ces
te. Oba sta padla, vendar se je 
pešec pri tem tako hudo ranil, daje 
umrl na kraju nesreče. 

S KOLESOM PRED 
TOVORNJAK 

v Pavlovcih, občina Ormož, je v 
sredo, 8. oktobra, nekaj po 12.uri 
75-letni Tomaž K. iz Ormoža v 
križišču regionalne in lokalne ceste 
s kolesom zapeljal na regionalno 
cesto in se znašel pred tovornja
kom, ki ga je vozil 27-letni Dragan 
R. iz Hrvaške. Tovornjak je kljub za
viranju zadel kolesarja, ta je padel 
in se hudo ranil. 

MOPEDIST SE JE HUDO 
RANIL 

Po lokalni cesti od Podgorcev 
proti Bresnici se je v soboto, 11. 
oktobra, okoli 16.30 na kolesu z 
motorjem peljal 20-letni Bojan S. V 
Bresnici je iz neznanega vzroka za
peljal na bankino, kjer je padel in 
se hudo ranil. 

PADLA S TRAKTORJA 
IN SE RANILA 

V ponedeljek, 6. oktobra, ob 
17.15 je po lokalni cesti skozi 
Spodnjo Bačkovo, KS Sv. Bene
dikt, vozil traktor 47-letni Franc G. 
iz Lenarta. Med vožnjo po klancu 
navzdol se je traktor prevrnil na 
desni bok. Voznik in njegova so
potnica, 62-letna Šolastika Z. iz Le
narta, sta padla s traktorja in se pri 
tem hudo ranila. 

STOPILA POD KOLO 
VILIČARJA 

Na dvorišču Kmetijskega kombi
nata Ruj so v torek, 7. oktobra, do
poldne delavci naložili na viličar 
tono semenske pšenice. V trenut
ku, ko je viličar speljal, je Marija F. 
neprevidno stopila pred kolo 
viličarja in s hudo poškodovano 
nogo so jo morali odpeljati v 
ptujsko bolnišnico. 

VLAMUAL V 
POČITNIŠKE PRIKOLICE 

V prvih dneh oktobra je nezna
nec vlomil v kar osem počitniških 
prikolic na območju Lenarta. Od
nesel je predvsem rajne tehnične 
predmete in oblačila, s čimer je 
lastnike oškodoval za okoli 
185.000 tolarjev. 

V noči na soboto, 11. oktobra, 
pa so neznanci vlomili v prodajalno 
na Trgu osvoboditve v Lenartu. Od
nesli so predvsem cigarete v skup
ni vrednosti za okoli 450.000 tolar
jev. 

GOSPODARSKO 
POSLOPJE V PLAMENIH 

V torek, 7. oktobra, ob 3.30 je iz
bruhnil požar na gospodarskem 
poslopju Emila J. v Krčevini pri Vur-
berku. Zgorelo je ostrešje ter seno 
in slama, ki je bilo spravljeno v pos
lopju. Vzrok požara še ugotavljajo, 
po oceni je lastnik oškodovan za 
okoli 2 milijona tolarjev. 

ZAGORELO V KUHINJI 
v stanovanjskem bloku na Oso-

jnikovi cesti v Ruju je v nedeljo, 12. 
oktobra, ob 17. uri nastal požar v 
kuhinji stanovanja. Brž so prihiteli 
ptujski gasilci in ogenj pogasili. Po 
oceni je škode za okoli 200.000 to
larjev. 

UKRADLI KIPEC 
MARIJE Z JEZUSOM 

V noči na soboto, 11. oktobra, je 

neznanec, morda je imel tudi po-
magače, vlomil v kapelo na Rujski 
Gori. Odnesel je okoli sto let stari 
kipec Marije z Jezusom. Policisti za 
storilcem poizvedujejo. 

ČEZ BANKINO NA NJIVO 
Po magistralni cesti proti Lenartu 

se je v nedeljo, 12. oktobra, ob 
9.35 peljal z osebnim avtomobilom 
36-letni Drago J. iz Maribora. V Za-
markovi je zapeljal čez desno ban
kino na njivo in po 75 metrih vožnje 
po njivi trčil v nasip jarka. V nezgo
di se je voznik hudo ranil. 

AVTO ZANESLO NA 
NASPRTONI VOZNI PAS 

Po magistralni cesti skozi Gaj pri 
Pragerskem je v nedeljo, 12. ok
tobra, ob 16. uri vozil osebni avto 
37-letni Milivoj G. iz Ljubljane. V os
trem ovinku je pričel zavirati, zato 
je njegov avto zaneslo na nasprotni 
vozni pas, kjer je vanj trčil osebni 
avto, ki ga je vozil 37-letni Maksi-
miljan P. iz Maribora; ta je bil ob 
trčenju hudo ranjen. Hudo ranjene
ga je bila tudi 34-letna Katica G. iz 
Ljubljane, sopotnica v Milivojevem 
vozilu, drugi sopotniki so se lažje 
poškodovali. 

PROMETNA NESREČA V 
KIDRIČEVEM 

V nedeljo, 12. oktobra, ob 17.25 
je po magistralni cesti skozi 
Kidričevo vozil osebni avto 28-letni 
Ratko K. iz Ajdovščine. Nenadoma 
je zapeljal v levo. Voznica osebne
ga avtomobila, 24-letna Jana F, ki 
je vozila za njim, je prav tedaj na
meravala prehiteti kolono vozil, in 
da bi se izognila trčenju, je zapelja
la levo čez bankino in po nasipu v 
gozd. Pri tem se je hudo ranila nje
na sopotnica, 43-letna Rina P iz 
Ljubljane. Voznik Radko K. pa je 
trčil še z osebnim avtomobilom, ki 
ga je pred njim vozila 66-letna Ma
rija T. iz Ruja. 

GORELO V LJUBSTAVI 
V petek, 10. oktobra, okoli 22. 

ure je začelo goreti na nenaseljeni 
hiši Stanka V. v Ljubstavi, občina 
Videm pri Ruju. Zgorelo je ostrešje 
in notranjost, škodo so ocenili na 
pol milijona tolarjev. Vzrok požara 
še ugotavljajo. 

ff 
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RODILE SO - ČESTITA-
MO: Jelka Poboljšaj, Slo
venska C 63, Ormož - dečka; g 
Marta Kaučič, Celjska c. 37, f 
Rog. Slatina - dečka; Mateja 
Meznarič, Bodkovci 9/a, 

. Juršinci - deklico; Majda i 
Veršič, Nova vas 12/a, Marko
vci - Blaža; Janja Hunjet, For-
min 20, Gorišnica - Meto; 
Marta Škrinjar, Savci 72, 
Ormož - dečka; Alenka Ve
senjak, Placarovci 30, 
Gorišnica - Davida; Klavdija 
Sluga, Levanjci 26 - Nino; 
Milena Zamuda, Borovci 9, 
Markovci - Blaža; Valerija 
Kline, Ribiška pot 14, Ptuj -
Patricka; Darja Vizjak, Pav-
lovski Vrh 58, Ormož - Anjo; 
dr. Julija Tepeš, Arbajterjeva 
7, Ptuj - Tomaža; Jadranka 
Gerdak, Ilčeva 20, Ptuj - Kat
jo. 
POROKA: Stojan Drevenšek 
in Darja Horvat, Nova vas pri 
Ptuju 84, Ptuj. 
UMRLI SO: Roman Kuralt, 
Langusova ul. 17, Ptuj, * 
1901, t 3. oktobra 1997, Jožef 
Pauko, Gerečja vas 113, * 
1932, t 1. oktobra 1997, Sta
nislav Ivančič, Belski Vrh 4, 

1952, t 3. oktobra 1997, 
Jožef Brumen, Gorišnica 44, 

1914, t 5. oktobra 1997, 
Neža Kristovič, roj. Mezna
rič, Zabovci 65, 1920, t 5. 
oktobra 1997, Feliks Ka-
menšek, Sestrže 69, î: 1922, t 
30. septembra 1997, Marija 
Repolusk, Spodnji Boč 25, ^ 
1929, t 5. oktobra 1997, Janez 
Orlač, Rogozniška c. 30, Ptuj, 

1927, t 5. oktobra 1997, 
Živorad Marinkovič, 
Draženska c. 14/d, * 1943, t 
4. oktobra 1997, Ana Kokol, 
roj. Ivančič, Pobrežje 140/a, * 
1926,17. oktobra 1997, Anto
nija Lešnik, roj. Nedog, 
Prešernova ul. 2, Ptuj, ^ 
1930, t 9. oktobra 1997. 


